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KAKO DO ZAJAMČENEGA 
■ ZASTOPSTVA?

* V deželnem svetu Furlanije-Julijske  
kra jine se je  v preteklih clneh obnovila razprava o spre
membah zakona o izvo litv i deželnega sveta. Na pod lag i 
vsedržavnih reform, k i so posegle tud i v ustavna določila
o deželah s posebnim  statutom, im a Furlanija-Julijska  
k ra jina  možnost, da se sama odloči za predsedniški a li 
drugačen ustroj, za uvedbo večje a li manjše stopnje “večin
skega sistema ” in  za druge novosti. Če pa ne bo sprejela 
novega volilnega zakona, bodo zanjo  velja la začasna 
določila o neposredni izvo litv i predsednika deželne vlade 
in  o izvo litv i svetovalcev po večinskem sistemu, k i ga da
nes poznajo dežele z  navadnim  statutom.

Za odobritev novega volilnega zakona je  predviden  
poseben postopek, za rad i različnih interesov posameznih 
strank pa  je  zelo težko n a jti skupen jezik. Donedavna je  
bilo osnova za razprave “besedilo 36  svetovalcev”, nato 
pa je  v imenu desnosredinske večine svetovalec Severne 
lige Zoppolato predlagal povsem novo besedilo.

Predolgo b i bilo, če b i obravnava li vse njegove točke, 
čeprav so nekatere nesprejemljive (možnost zelo visoke 
“večinske nagrade”). O tem še teče razprava in  besedilo se 
bo še spreminjalo. Tu nas zan im a predvsem vprašanje 
zajamčenega zastopstva slovenske manjšine. To načelo je  
vendarle p rodrlo  p r i  večini deželnih po litičn ih  sil. Kako  
na j b i ga dejansko izpolnjevali, pa  ostaja sporno tu d i med 
sam im i Slovenci.

Že ju n ija  1996je  ta k ra tn i dežehii svet ob likova l svoj 
predlog reforme vo liln ih  členov posebnega statuta in  ga 
poslal parlam entu v odobritev. V njem je  bilo rečeno, da 
sme vo liln i zakon o la jšati izvolitev predstavnikov jez iko 
vnih manjšin, vsekakor pa  mora zagotoviti izvolitev “vsaj 
enega svetovalca, k i  n a j bo izraz slovenske jezikovne sku
p ine Za tako rešitev sije  zelo prizadevala Slovenska skup
nost, k ije  za rad i prve  “reforme" deželnega volilnega zako
na že od leta 1993 izključena iz  deželnega sveta in  k i že 
dobro desetletje na krajevni, deželni, vsedržavni in  med
narodn i ravn i opozarja na nujnost p rizna n ja  te m anjšin
ske pravice. A za načelo zajamčenega zastopstva sta se 
opredelila tu d i skupno slovensko zastopstvo in  pa sloven
ski parlam ent!

V R imu so na predlagano fo rm u lac ijo  m irno  “p oza b ili” 
tud i predstavniki strank, k i  so jo  v deželnem svetu podprle. 
Kasneje je  ob odobritv i ustavnega zakona o vo liln ih  do
ločilih  za dežele s posebnim statutom prišlo do pravega 
škandala, saj so za Nemce in  Ladince ne le okrepili določi
la o zajamčenem zastopstvu, temveč tud i jam stva o prisot
nosti v izvršnih telesih, glede Slovencev pa ne Oljka ne de
sna sredina nista zapisali n it i besede. Zaščitni zakon za 
Slovence ne govori o zajamčenem zastopstvu v deželnem 
svetu, zahteva pa  olajšave za izvolitev kandidatov, k i  p r i
padajo slovenski manjšini, v poslansko zbornico in  senat.

Zoppolato za Slovence predlaga eno zajamčeno mesto 
v deželnem svetu. Od 1.000 do 1.500 volivcev v vsakem 
okrožju b i po tem predlogu lahko predlagalo po enega 
kandidata, k i b i iz javil, da pripada  slovenski m an jš in i in  
želi tekmovati za zajam čeni sedež. s t r a n  16

I V O  J E V N IK A R

CELOVEC /  O SR ED N JA PRIREDITEV OB 150. O B LE T N IC I U S TA N O V ITV E 150 LET MOHORJEVE

"... Vetidar je  nesporna sodba, da je  
M ohorjeva d ružba  b ila  in  ostaja eden 

izm ed slovenskih iden tite tn ih  simbolov, 
znam en j slovenske ustvarja lne  odličnosti, 
k i  nas je  enakovredno um estila  v evropsko  

ku ltu ro , je  spričevalo neuk lon ljive  volje  
slovenskega ž iv lja  v m a tičn i deželi in  z u n a j 

n jen ih  meja, je  tu d i s im bo l slovenske 
duhovnosti, k i  je  b ila  vselej odprta  za  

d ia log  in  sodelovanje z  vsemi d ru g im i in  
drugačnim i... Z  o d ličn im  kn jiže vn im  

jez ikom , lite ra rno , k u ltu rn o  in  splošno
izobraževalno vsebino je  za ložba  
obogatila  tu d i evropsko ku ltu ro . ” 

PREDSEDNIK RS MILAN KUČAN, CELOVEC, 28. 9. 2001

ŽLAHTNO POSLANSTVO °*E!E!iE 
MOHORjEVE DRUŽBE
DANIJEL DEVETAK

Otroške in mladinske, znan
stvene in poljudno znanstvene, 
literarne, umetniške, verske in 
šolske knjige, torej knjige vseh 
zvrsti kot nepogrešljiva ku ltu r 
na dobrina spremljajo Sloven
ce že 450 let in kot nositeljice 
jezika utrjujejo našo narodno 
pripadnost, tako da smo kljub 
številnim zgodovinskim preiz
kušnjam kot narod zagledali 
zarjo tretjega tisočletja. Bodrijo 
nas, spodbujajo in povezujejo, 
v nas zbujajo in segrevajo lju
bezen do naše slovenske bese 
de. Govorijo nam o tem, da je 
prihodnost odprta tistim, ki skr
bijo za kakovost in širino.

Izdajanje dobrih slovenskih 
knjig, skrb za srčno in umsko 
izobrazbo ljudi: to je bil cilj dru- 
slva, katerega ustanovitev sta 
daljnega 27. julija 1851 razgla
sila kaplan Andrej Einspieler in 
slavist Anton Janežič s skupino 
prijateljev na pobudo in po za
misli blaženega škofa Antona 
Martina Slomška. Prvi vodja 
društva je bil prav Einspieler iz 
Celovca; ker je bila tedanja ko
roška prestolnica bolj slovenska

od Ljubljane, je bil prvi sedež 
Mohorjeve družbe prav tam. V 
seznamu članov iz prvih časov 
najdemo škofe, župnike, dok
torje in profesorje, a tudi kme
te, kuharice in šolarje, torej pri
padnike vseh družbenih slojev. 
Prvih trinajst let je bila Mohor
jeva družba celo edina sloven
ska založba. Po prvi vojni se je 
preselila v Prvalj in nato v Celje, 
ki je bilo do druge vojne svetov
ni kulturni center za Slovence, 
saj so odtod pošiljali knjige tudi 
zdomcem od Azije do Amerike. 
Že pred drugo svetovno vojno

je zaradi prepovedi uvoza knjig 
v Italijo nastala Goriška Mohor
jeva družba za Slovence v Itali
ji. Po vojni je družba spet zaži
vela v Celovcu in izdajala knji
ge, ki jih Celjska v Jugoslaviji ni 
mogla. Tri sestrske založbe so 
tako v 150 letih skupno izdale 
skoraj petdeset milijonov knjig! 
To žlahtno poslanstvo se danes 
nadaljuje.

Izdajanje dobrih in vsem do
stopnih knjig v materinem jezi
ku je za Mohorjevo družbo še 
vedno glavna skrb.
— — —  STRAN 16

V NEDELJO, 7. OKTOBRA

ZAKAJ IN CEMU REFERENDUM
Na referendumu ali ljud

skem glasovanju, ki bo v ne
deljo, 7. t.m., se bomo volilni 
upravičenci izrekli za ali proti 
spremembi 5. člena republiške 
ustave. Ta v svoji dosedanji for
mulaciji le načelno priznava in 
podpira krajevne avtonomije 
ter decentralizacijo uslug in sto
ritev, ki so odvisne od države, 
in poudarja, da država prilagaja 
svoje zakone načelom in zahte
vam avtonomije in decentrali
zacije. Za vlade leve sredine je 
bil v parlamentu izglasovan us
tavni zakon, ki omenjeni 5. člen 
republiške ustave tako spre
minja, da lahko že govorimo o 
federalistični ureditvi države, 
saj slednja prenaša mnoge svo
je pristojnosti na dežele, po
krajine in občine. Ker gre za 
spremembo ustave, mora to 
potekati s posebnim postop

kom v parlamentu. Potrebno je 
dvojno glasovanje v obeh vejah 
parlamenta, med obema glaso
vanjema pa morajo preteči vsaj 
trije meseci. Referendum o teh 
spremembah ni potreben, če se 
novi ustavni zakon pri drugem 
glasovanju odobri z dvotretjin
sko večino.

To pa se z zakonom, ki ga je 
bila vložila leva sredina, ni zgo
dilo, zato je bil razpisan tako 
imenovani potrditveni referen
dum, ki je veljaven, če je za pre
dlagano spremembo ustave ve
čina veljavno oddanih glasov. 
Za druge oblike referenduma 
ustava predvsem določa, da je 
veljaven, če se ga udeleži veči
na volilnih upravičencev.

V nedeljo bodo volišča od
prta od 6.30 do 22. ure. Voli
vec ali volivka naj se predstavi 
z volilno izkaznico, ki smo jo vsi

dobili na dom lani in je veljav
na za več volilnih preizkušenj. 
S seboj moramo imeti tudi 
osebno izkaznico ali drugo 
veljavno osebno listino.

O nedeljskem referendumu 
je vladalo ali še vlada precejšnje 
zatišje. Politične stranke, ki so 
za zadevni zakon že glasovale 
v parlamentu, priporočajo vo
livcem in volivkam, naj na gla
sovnici prekrižajo "DA", desna 
sredina z Ligo na čelu ter Stran
ka komunistične prenove pa 
pozivajo, naj se na glasovnici 
prekriža "NE". Desna sredina z 
Bossijevo stranko na čelu pa 
pravi, da dejanski in resnični fe
deralizem more uresničiti le 
ona. Kot poročamo na drugem 
mestu, svojim volivcem in somi
šljenikom priporoča "DA" tudi 
Slovenska skupnost.

Sončna koroška jesen je 
prejšnji petek v bleščečih bar
vah, zlasti ob lepih jezerih, 
poljih in gozdovih prijazno po
zdravila častitljivo obletnico 
(150 let) Mohorjeve družbe. V 
Celovcu so se zbrali predstav
niki Koroške, Goriške in Trža
ške ter Slovenije, ki danes na
daljujejo plemenito poslanstvo 
Družbe sv. Mohorja, ki je po 
navdihu blaženega škofa Anto
na Martina Slomška nastala v 
Celovcu leta 1851. In prav zato 
je v koroški prestolnici poteka
la slovesna prireditev na čast 
temu velikemu dogodku. Pri
sotne so bile vse tri veje Mo
horjeve družbe (Gorica, Celje, 
Celovec), ki so danes enako
vredni duhovni dediči prve 
Slomškove ustanove. V tem 
smislu je prav Goriška Mohor
jeva družba (GMD) v času svo
jega obstoja odigrala veliko 
versko in narodno poslanstvo 
med primorskimi Slovenci. Na
ši ljudje so že od nastanka 
GMD videli v tej založniški hiši 
pomembno orientacijo za svo
jo duhovno rast. Po Slomško
vih preroških besedah "sveta 
vera bodi nam luč, materina 
beseda pa ključ do zveličavne 
omike", ki jih je ob koncu svo
jega občutenega slovenskega 
nagovora izrekel na prireditvi 
novi celovški škof, je tudi GMD 
delovala vse do danes. Če so 
skupno vse tri MD do zdaj iz
dale na desetine m ilijonov 
knjig, jih je gotovo tretjino teh 
izdala prav GMD. Ob samem 
začetku je v 20. letih prejšnje
ga stoletja sam papež Pij XI. v 
posebnem dokumentu naka
zal svetlo pot pričevalca kr
ščanske kulture in varuha iz
ročil slovenske narodne skup
nosti v Italiji.

Kot cerkvena bratovščina je 
ta velezaslužna kulturna usta
nova še vedno živa med nami. 
Kakšno vzvišeno poslanstvo je 
GMD imela še zlasti v težkih 
in mračnih letih fašistične tira
nije, ko je lahko kot redka slo
venska založba še pošiljala 
med primorske ljudi slovensko 
besedo, lahko sami razume
mo. S tem pa je tudi nadome
stila nasilno ukinjeno sloven
sko šolo in sama postala šola 
našega jezika in kulture. Zato 
ji gresta še posebno priznanje 
in zahvala.

Pa danes? V povojnem ob
dobju si je GMD opomogla in 
krepko zaživela. s t r a n  2 

ANDREJ BRATUŽ

A lo jz  Tul
O ZAJAMČENEM ZASTOPSTVU MANJŠINE

M a jd a  Pavšič
V IDRIJI RAZSTAVA ČIPK "CHANTILLY"

Janez Povše
Z ZANOSOM V VOJNO?

T o m až  Pavšič
V CERKNEM ODKRILI KIP NADŠKOFU F.B. SEDEJU

B reda Susič 
KORAK NAPREJ

Ivan Ž e r ja l
SVET, KI GA OBČUDUJEJO TAKO OTROCI KOT...

M i la n  K učan in A lo jz  Rebu la
OB 150. OBLETNICI MOHORJEVE DRUŽBE

M a r ja n  D ro b e ž
SPREMEMBE SLOVENSKE USTAVE

Jur i j  Pal jk
"NAJ ZAVLADATA MIR IN PRAVIČNOST!"

M a ra  P etaros  
BORZE SE UMIRJAJO

1
Č E T R T E K ,
4 .  O K T O B R A  
2001



2
Č E T R T E K , 

4 .  O K T O B R A  
2001

3417

SVET OKROG NAS

GLAS /  ST. 37 2001

O Z A JA M Č E N E M  ZA S TO P S TVU  SLOVENSKE M A N JŠ IN E

PO AVDICIJAH NA DEŽELI
A LO JZ  TUL

Dogajanje v zvezi z avdicija
mi na Deželi glede zajamčene
ga zastopstva slovenske manjši
ne nas sili, da se vračamo k za
devni problematiki in z njo po
vezanim problemom. Omenje
ne avdicije so potekale 26. sep
tembra in o njih so obširno po
ročala sredstva javnega obve
ščanja. Na lastno prošnjo ali na 
povabilo ustrezne deželne ko
misije so svoja stališča glede 
predloga novega volilnega za
kona, ki bi pod določenimi po
goji zagotovil oz. omogočil iz
volitev minimalnega zastopstva 
slovenske manjšine v F-Jk v de
želni svet, povedali številni pre
dstavniki manjšinske stvarnosti 
od edine manjšinske stranke 
SSk in predstavnikov slovenskih 
članov v italijanskih strankah pa 
do obeh krovnih organizacij 
(SKGZ in SSO) in še nekaterih 
drugih združenj. Potek in obra
čun omenjenih zaslišanj sta po
kazala nespodbudne razmere,

ki vladajo trenutno v manjšini, 
miselno zmedo glede obravna
vanega vprašanja in temu sle
deča stališča. Namen tega zapi
sa ni ocenjevanje podanih sta
lišč s strani posameznih pred
stavnikov, temveč opozoriti na 
globoko razdeljenost v manjši
ni, medsebojno nezaupanje ter 
na vidne posledice dejstva, da 
manjšina ne le nima lastnega 
predstavništva, ampak tudi ni 
sposobna oblikovati takšno 
predstavništvo niti za reševanje 
posameznih problemov, razgo- 
varjanja in dogovarjanja tako z 
oblastmi v Italiji kot v Sloveniji. 
Zato ne preseneča, da so ome
njena zaslišanja potekala tako 
nepovezana in, kot kaže, niso 
rodila pozitivnih sadov. Tudi 
Dežela je omenjena srečanja 
organizirala premalo poglo
bljeno. Prav ti zadnji dogodki 
so še enkrat pokazali in doka
zali, da, dokler manjšina ne bo 
sposobna svojo subjektiviteto 
udejanjiti z oblikovanjem ustre

znega mandatarnega zastop
stva za reševanje svojih proble
mov, predvsem v odnosih z ob
lastmi, ne moremo pričakovati 
ustreznih rezultatov, tudi v okvi
ru paritetnega odbora za izvaja
nje zaščitnega zakona. Zagoto
vitev minimalnega zastopstva v 
izvoljena telesa spada namreč 
v okvir splošne manjšinske 
zaščite po standardih evropskih 
konvencij o manjšinah.

Objektivno moramo prizna
ti, da obe zahtevi, po zajamče
nem zastopstvu in izvolitvi sku
pnega manjšinskega zastop
stva, že dolga leta iznaša Slo
venska skupnost, ker sta to nuj
no potrebni instituciji za preži
vetje in razvoj manjšinske skup
nosti. Mnogo zavednih sloven
skih ljudi javno in očitno podpi
ra omenjeni zahtevi. Leve stran
ke pa se jima izogibajo, vendar 
iz raznih znakov sodeč, več pri
padnikov teh strank priznava 
upravičenost omenjenih zahtev.

PO TERORISTIČNIH ATENTATIH V ZDA

ZAČETEK OBRAČUNA 
TIK PRED ZDAJCI?

Medtem ko se ameriška voj
ska še dalje intenzivneje pripra
vlja na obračun s teroristi, ki so 
pred dobrimi tremi tedni izve
dli atentate v Nevv Yorku in Wa- 
shingtonu, to je v samih sredi
ščih gospodarske in vojaške 
moči edine velesile na svetu, so 
predvsem na delu obveščeval
ne službe, ki si zlasti prizadeva
jo, da bi odkrile kraj, v katerem 
se zadržuje glavni voditelj tero
ristov Osama Bin Laden. Vzpo
redno postajajo čedalje ostrejši 
varnostni ukrepi tako na ozem
lju ZDA kot v nekaterih državah 
po Evropi, med katerimi je tudi 
Italija. Razširjeno je namreč 
mnenje, da utegnejo teroristi 
pri nadaljnjih atentatih uporab
ljati bakteriološka, biološka in 
druga podobna uničevalna sre
dstva. Pod nadzorom so tudi 
denarni zavodi, kjer naj bi tero
ristična organizacija, na čelu ka
tere je Bin Laden, imela zelo 
velike denarne depozite. Jasno 
je, da skušajo pristojne oblasti 
preprečiti kakršnokoli uporabo 
tega denarja.

Medtem so v VVashingtonu 
in Londonu uradno sporočili, ka
ko obstajajo stvarni dokazi, da 
je za atentate v ZDA osebno od

govoren Bin Laden. Ta se baje 
trenutno zadržuje v hribovitem 
predelu Afganistana, in sicer v 
gorovju Pamir, katerega vrhovi 
so visoki do 6.000 m. Tako poli
tične kot vojaške oblasti izklju
čujejo možnost, da bi prišlo do 

i  takšne uporabe sile kot v zad
njem času npr. v zalivski vojni. 
Tokrat je treba najprej odkriti 
krivce in organizatorje atenta
tov in jih šele nato kaznovati. 
Izogibati se je torej treba mno
žičnim morijam, katerih žrtve 
so predvsem popolnoma ne
dolžni ljudje. S tem seveda ni 
rečeno, da pojde v spopadu s 
teroristi in z njihovimi organiza
cijami vse gladko, brez žrtev in 
bolečin. Cena, ki jo bo moral 
svet plačati, nikakor ne bo maj
hna. Toda demokratični svet ne 
more in ne sme popustiti, če
prav mu teroristi grozijo z novi
mi, še hujšimi atentati, kakr
šnim smo bili priča 11. septembra.

Protiteroristično koalicijo se
stavljajo predvsem ZDA in dr
žave članice Atlantske zveze, 
vendar ta koalicija lahko raču
na na mnoge druge države z 
vseh celin, med katerimi najde
mo tudi islamski svet. Svojo be
sedo je spregovoril tudi Varno

stni svet Združenih narodov in 
v bistvu odobril že dogovorjeno 
obliko boja zoper terorizem.

Na nadaljnji razplet dogod
kov bo gotovo vplival obisk, ki 
ga je pred dnevi opravil v Bru
slju ruski predsednik Putin. Tu 
seje poleg z vodilnimi predstav
niki EZ pogovarjal tudi z glav
nim tajnikom Atlantskega zave
zništva Robertsonom. Zagoto
vil je vso podporo svoje države 
v boju zoper terorizem. To je ze
lo pomembo, saj je znano, da 
imajo Rusi na tem področju bo
gate izkušnje.

Svoje prvo poročilo o zločin
skih atentatih v ZDA smo začeli 
z besedami, da "ne bo nikdar 
več tako, kot je bilo doslej". Ra
zvoj dogodkov dokazuje, da tr
ditev ustreza resnici, saj bo tero
rizem izkoreninjen ne le s pravi
čnim kaznovanjem posamez
nih zločincev, temveč tudi z od
stranitvijo humusa, ki omogoča 
in pospešuje rast tega zločin
skega pojava. Takšen humus 
predstavlja ne le islamski funda
mentalizem, temveč tudi in pre
dvsem čedalje večji prepad med 
razvitim in nerazvitim svetom, 
med bogatimi, presitim svetom 
in milijardami ljudi, ki dobese
dno umirajo od lakote. V tem 
pogledu lahko upravičeno trdi
mo, da bi globalizacija morda 
imela naravnost odrešilno moč. 
Za kristjane pa je takšno gleda
nje naravnost obvezno.
111 — DL
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TISKO VNO  SPOROČILO

SLOVENSKA 
SKUPNOST ZA 
UDELEŽBO NA 
REFERENDUMU

V nedeljo, 7. oktobra, smo 
volilni upravičenci pozvani, da 
se udeležimo referenduma, na 
katerem se bomo izrekli o spre
membi 5. člena republiške us
tave, kar naj omogoči federa
listično ureditev italijanske dr
žave.

Gre za tako imenovani po- 
trdilni referendum, kar pome
ni, da bo referendum veljaven, 
čeprav se ga ne bi udeležila 
večina upravičencev.

Stranka Slovenske skupno
sti poziva svoje volivce in somi
šljenike, naj se referenduma u- 
deležijo in naj ob tej priložno
sti glasujejo pritrdilno, se pra
vi "DA".

Sprememba ustave, kakr
šno predvideva zakon, ki ga je 
bila v parlamentu vložila leva 
sredina in je bil tudi odobren, 
prinaša važne novosti, čeprav 
ne najboljših, v smislu ter sme
ri fe d e ra lis tične  ured itve . 
Spremembe pobliže zadevajo 
tudi deželo Furlanijo-Julijsko 
krajino, ki sicer že ima pose
ben statut in torej večjo avto
nomijo od navadnih italijan
skih dežel.

Federalistična ureditev dr
žave pa bo to avtonomijo še o- 
krepila. Za takšno smer so se 
že izrekli tudi nekateri predse
dniki dežel, Vsedržavno zdru
ženje italijanskih občin (ANCI), 
koalicija Oljke in celo nekateri 
krogi desne sredine, ki očitno 
imajo več posluha za resnično 
demokracijo, ki je, kot vemo, 
vlada ljudstva.

V to smer se nagiba tudi 
Slovenska skupnost, saj meni, 
da je sprememba 5. člena re
publiške ustave, kot jo predvi
deva od parlamenta že odo
breni zakon, pomemben dopri
nos k dejanskemu uresniče
vanju federalistične ureditve 
italijanske države.

PO SREČANJU PERES-ARAFAT

KORAK NAPREJ
BREDA SUSIC

Izraelski zunanji minister Pe
res in palestinski vodja Arafat 
sta se po večkratni odpovedi vr
ha 26. septembra srečala na le
tališču v Gazi. Dveurni pogovo
ri so potekali v dokaj napetem 
vzdušju, saj so se spopadi med 
izraelsko vojsko in palestinski
mi aktivisti nadaljevali kljub pre
mirju, ki ga je razglasil Arafat. 
Spopadi so se nadaljevali tudi 
po vrhu in povzročili več žrtev.

Rezultat vrha je bil dogovor 
o takojšnji obnovi sodelovanja 
na področju varnosti. To bo o- 
mogočilo utrditev dogovora o 
prekinitvi ognja, ki so ga skle
nili 18. septembra. Obe strani 
bosta tudi izpolnjevali vse dol
žnosti iz doslej sprejetih spora
zumov, izraelska vlada pa naj bi 
tudi začela umikati zapore s pa
lestinskega ozemlja in preraz
porejati sile. Oblikovali bodo 
skupno komisijo visokih pred
stavnikov, ki bodo preučili spor
na vprašanja v zvezi z izvaja
njem sporazuma o prekinitvi 
ognja. Tako je bilo rečeno v spo
ročilu za javnost. V roku več ali 
manj enega tedna naj bi se Pe
res in Arafat spet srečala, ven
dar je bilo tiskovno sporočilo 
samo nekoliko netočno, verjet
no zaradi previdnosti.

s r. STRANI

OB JUBILEJU
Dolga vrsta dragocenih knji

žnih izdaj in pobud vse do da
nes je o tem živa priča. V tem 
okviru je še zlasti bogat kultur- 
no-znanstveni doprinos te usta
nove z izdajo PSBL (Primorske
ga slovenskega biografskega le
ksikona), ki je že sam zase pi
san spomenik primorskega slo
venskega življenja nasploh.

Vse to in še drugo nam še 
danes pomeni Mohorjeva dru
žba. Zato bomo vedno hvalež
ni. Voščilom, večkrat izrečenim 
na celovški proslavi, "ad multos 
annos -  na mnoga leta!" se pri
družujemo tudi mi.

Ves svet je pozdravil sreča
nje, ki je bilo prvi konkretnejši 
korak k pomiritvi krize na Bliž
njem vzhodu oz. k obnovi po
gajanj. Ta so se prekinila pred 
letom dni, točneje lanskega 28. 
septembra, ko je izbruhnila t.i. 
"nova intifada". Minuli petek so 
Palestinci proslavljali obletnico 
z množičnimi manifestacijami, 
med katerimi je prišlo tudi do 
incidentov. Obračun praznova
nja in z njim povezanih akcij do
mnevnih palestinskih teroristov 
ter reakcij izraelske vojske je bil 
8 mrtvih in 120 ranjenih. Med 
manifestacijami so prišla na dan 
tudi izrazita protiameriška ču
stva, ki so se v zadnjem letu mo
čno okrepila med Palestinci.

Če je do srečanja med Arafa
tom in Peresom le prišlo, pa gre 
zasluga predvsem ZDA, ki so v 
zadnjih dneh odločno pritisni
le na izraelskega premiera Sha- 
rona, da je omogočil vrh. ZDA 
si namreč želijo pomiritve na 
Bližnjem vzhodu, zato da lahko 
svojo pozornost koncentrirajo 
na oblikovanje svetovnega pro- 

j  titerorističnega zavezništva. Po 
mnenju ameriških diplomatov 
bi obnova dialoga med Izraelci 
in Palestinci obenem lahko pri
pomogla k lažji vključitvi arab
skih in islamskih držav v zavezni
štvo, za kar si ZDA prizadevajo.

Kljub vsem naporom pa je 
na Bližnjem vzhodu spet izbru
hnilo nasilje. Takoj po vrhu so 
zaradi vdora izraelskih tankov 
in buldožerja v neko palestin
sko vas izbruhnili nemiri v bliži
ni Rafaha, v katerih so trije Pa
lestinci izgubili življenje. V ne
deljo je bil med nemiri v Gazi 
ubit 17-letni Palestinec, v pone
deljek je v zahodnem Jeruzale
mu eksplodiral avtobus-bomba. 
Atentat sicer ni povzročil smrt
nih žrtev, bil pa je prvi bombni 
napad od razglasitve izraelsko- 
palestinskega premirja 18. sep
tembra.

Poznavalci previdno napo
vedujejo, da bo treba počakati 
še nekaj časa, preden bi lahko 
zatrdili, da je vrh Arafat-Peres 
prinesel pravo pomiritev razmer.

POVEJMO NA GLAS JANEZ POVSE

Z ZANOSOM V VOJNO?
Težko je  verjeti, da je  res, kako se v zvezi z 

bližajočo se vojno stvari dogajajo, namreč sko
raj zanosno in brez večjih pomislekov. Na napad 
na New York je  treba odgovoriti in to hitro ter za 
vsako ceno. Ni časa za razmišljanje o miru, ni 
časa za premislek o tem, kaj vse lahko vojna pri
nese. Vojna, ki jo  imamo vsaj zaradi dveh sveto
vnih spopadov v minulem stoletju za višek groze 
in za največjo nesrečo, nenadoma ni več groz
na. Kot da je zahodni človek vse pozabil in mu ni 
mar za posledice. Prevladuje občutek, da se 
možnosti nevarnega razvoja dogodkov sploh ne 
želi zavedati. Vlade zahodnega sveta si očitno 
ne postavljajo prevelikih vprašanj, nameščanje 
orožja se vestno in naglo nadaljuje ter stopnjuje. 
Vse je samo po sebi umevno, kot da hi avtomo
bilska tvrdka gradila novo tovarno ali bi pričeli 
graditi jez za veliko elektrarno. Še posebej je  to
vrstno gladko stopanje v vojno videti prav v Ita
liji, kjer vladni ljudje vzbujajo vtis, kot da jim  je  
zadeva prišla še kako prav in da so komaj čakali 
na takšno priložnost. Zato seveda ni čudno, da 
se pojavlja nestrpnost v odnosu na tiste, ki pozi
vajo k umirjenosti in širšemu pogledu na razme
re v svetu. Prav tako je bilo le vprašanje časa, 
kdaj bomo slišali mnenje o večvrednosti naše 
civilizacije, mnenje, ki je  bilo v preteklosti vselej 
povod za najbolj rušilne in pogubne spopade.

In vendar, kaj je  vse to mogoče? je  mogoče, 
da se v vsem razvitem svetu ne najde n iti ena 
vlada, ki bi se resno zavzela za bolj pretehtan

nastop? Da se ne najde n iti en sam minister ali 
podminister? Je mogoče, da se v tem trenutku 
v zahodnem svetu ni oglasila n iti ena sama 
odločujoča institucija, ki bi resno opozorila, 
kako se nahajamo vzelo kočljivem trenutku člo
vekove zgodovine? /e res mogoče, da ne vidi
mo v vojni zloveščega požara, ki se vselej želi 
širiti in samo širiti? je  res mogoče, da tako rekoč 
vsi najvišji izvoljeni predstavniki kot najvišja 
politična moč z vso vnemo pripravljajo vse po
trebno, da bodo ljudje v prihajajočo vojno čim- 
prej vstopili? je  ta vnema zamisel visoke poli
tike ali celokupnega javnega mnenja ?

V vsakem primeru pomeni dosedanje hitro 
stopanje v vojno s strani razvitega sveta pod
cenjevanje nevarnosti. Pomeni lahko tudi posle
dnji krč potrošniške dobe, ki vidi izhod le v ve- 
likem spopadu. Lahko pa gre za poskus urediti 
svet po načelu moči za vsako ceno. Ni namreč 
mogoče mimo namiga, da Rusija podpira zahod
ni svet v njegovem nastopu zato, da bo mogla 
končno poračunati z uporno Čečenijo. Ni mo
goče mimo namiga, da Kitajska ne nasprotuje 
napadu na Afganistan, ker bi si v zameno lahko 
slednjič, pa čeprav s silo, priključila Tajvan. In za 
takšno vizijo sveta, za vizijo nove moči, ki se želi 
vzpostaviti za vsako ceno, so potrebne prav voj
ne, velike vojne. Seveda se je  mogoče vprašati, v 

i imenu koga in komu v korist, v imenu katere civi
lizacije in kakšne človečnosti?
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množičnega obveščanja posvečajo, 
kot je povsem razumljivo, največjo po
zornost najbolj aktualnim dogodkom 
po svetu, predvsem boju proti teroriz
mu, medtem ko nekoliko zanemarjajo, 
kar se dogaja doma. To je dejansko še 
najbolj pogodu Berlusconijevi vladi, 
katere delovanje nikakor ni predmet 
tolikšne pozornosti, kot bi gotovo bilo, 
ce ga ne bi zasenčili teroristični atenta
ti v New Yorku in VVashingtonu. Vla
da seveda nadaljuje s svojim delom, 
ki naj bi po izjavah njenih predstavni
kov potekalo v skladu s programom, s 
katerim je desnosredinska koalicija 13. 
maja letos nastopila na volitvah in tudi 
zmagala.

Resnici na ljubo pa je treba poveda
ti, da v notranji politiki trenutno povz
ročajo še največ hrupa zakonski osnut
ki in predlogi desnosredinske vlade in 
njene večine, ki jih opozicija ostro gra
ja in zavrača, češ da hoče Berlusconi 
za vsako ceno preprečiti, da tako sam 
kot njegovi največji prijatelji ne bi imeli 
več opravka s sodnijo. Eden najbolj o- 
čitnih primerov je predlog, naj se spre
meni kazenski postopnik, ki ureja za
prosila za pravno pomoč, tako da bi 
se znatno skrajšal rok za zastaranja. 
Če bi ti spremembo odobril parlament, 
bi poleg samega Berlusconija imel 
največ koristi - tako poudarjajo pred
stavniki opozicije - bivši minister in Ber
lusconijev odvetnik Previti, ki naj bi s 
svojimi denarnimi depoziti v švicarskih 
bankah podpkupoval nekatere rimske 
sodnike. To r.aj bi ugotovile že oprav
ljene preiskave, ki pa bi postale brez
predmetne, če bi se skrajšal rok zasta
ranja, kot predvideva zakonski predlog 
vladne večine. Vlada je sicer predloči- 
la parlamentu tudi zakonski osnutek, 
ki zadeva razvpito vprašanja "konflik
ta interesov", pri čemer je najbolj pri
zadet sam predsednik Berlusconi kot 
televiziski in založniški mogotec. Za
konski predlog predvsem predvideva, 
da so za ureditev vprašanja Berlusconi
jevega konflitka interesov dejansko 
pristojni od parlamenta imenovani "tri
je modreci", kar opozicija odločno od
klanja, češ da bi "trije modeci" bili de
jansko brez moči.

V Italiji in zlasti v demokratičnem 
svetu pa se še ni polegel hrup, ki je 
nastal ob Berlusconijevem obisku v 
Nemčiji, kjer je bil gost kanclerja 
Schroderja. Ko je govoril o teroristič
nih atentatih z dne 11. septembra v 
ZDA in jih odločno obsodil ter izrazil 
solidarnost ameriškemu ljudstvu in 
njegovim voditeljem, je tudi omenil 
superiornost zahodne civilizacije v pri
merjavi z islamsko. Tako je govoril prav 
v trenutku, ko si sam ameriški predsed
nik odločno prizadeva, da bi koalicijo 
za boj proti terorizmu razširil tudi na 
islamske države ter hkrati odvrnil od 
terorističnih skušnjav ameriške držav
ljane muslimanske vere, ki jih je v ZDA 
več milijonov. Berlusconi je svoja izva
janja skušal popravljati, češ da je šlo 
za nesporazum, mednarodna sredstva 
obveščanja pa so medtem že ostro za
vrnila in grajala njegova izvajanja.

Omeniti je končno treba, da je vla
da predločila parlamentu finančni za
kon, ki naj bi po njenih trditvah bil v 
skladu z volilnim programom. Zakon 
bo seveda še predmet široke razprave 
tako v parlamentu kot v drugih pristoj
nih sredinah.

Prav na koncu pa še nekaj besed v 
zvezi z zaščitnin zakonom. Vlada bi 
morala v skladu s 3. členom tega zako
na imenovati štiri člane paritetnega od
bora za vprašanje slovenske manjšine. 
Do trenutka, ko pišemo te vrstice, tega 
imenovanja še ni bilo. Naj spomnimo, 
da od četvorice članov mora eden pri
padati slovenski jezikovni skupnosti.

D RA GO LEGIŠA

P O ZD R A V  PREDSED N IK A  REPU BLIKE SLOVENIJE

V DOBRIH IN 
TEŽKIH ČASIH

M IL A N  K U Č A N

Dragi sodelavci in prijatelji Mo
horjeve družbe, spoštovani predsed
nik avstrijskega parlamenta (Natio- 
nalratprasident), spoštovani visoki 
predstavniki državnih in deželnih ob
lasti, ekscelence, znanci in prijatelji.

Z velikim veseljem sem sprejel po
vabilo k današnji svečanosti, ki mi ga 
je prijazno poslal direktor celovške 
Mohorjeve gospod dr. Anton Koren. 
Zdi se mi lepo in pomembno hkrati, 
da se lahko skupaj praznično posve
timo 150. obletnici rojstva Mohorjeve 
družbe.

V teh dneh je bilo že veliko pove
danega in napisanega o življenju in 
delu vaše ugledne slovenske kultur
ne in narodnoohranitvene ustanove,
o vašem poslanstvu v 19. in 20. sto
letju, v dobrih in v težkih časih. Veli
ko je skupnega v teh gledanjih, so pa 
tudi razlike. Vendar je nesporna sod
ba, da je Mohorjeva družba bila in 
ostaja eden izmed slovenskih identi
tetnih simbolov, znamenj slovenske 
ustvarjalne odličnosti, ki nas je enako
vredno umestila v evropsko kulturo. 
Je spričevalo neuklonljive volje slo
venskega življa v matični deželi in 
zunaj njenih meja, je tudi simbol slo
venske duhovnosti, ki je bila vselej 
odprta za dialog in sodelovanje z vse
mi drugimi in drugačnimi.

Na častitljivem popotovanju sko
zi zgodovino ste Mohorjani na Koro
škem, na Goriškem pa tudi v osrednji 
Sloveniji doživljali vzpone in padce, 
čeprav imajo vsak svojo posebno zgod
bo. Mohorjeve niso zgrešili hudi udar
ci, namenjeni Slovencem v času na
cizma in fašizma in raznarodovalnih 
pritiskov. Niso se ji izognili niti surovi 
časi medvojnega in povojnega do
gajanja med Slovenci ter neprijazno
sti ideoloških delitev in nestrpnosti po 
koncu II. svetovne vojne.

Ni tudi naključje, da je bil pobud
nik za ustanovitev Mohorjeve škof An
ton Martin Slomšek, ki ji je izobliko
val osnovno zamisel in ji vdihnil tisto 
mohorjansko dušo, ki je stoletje in pol 
ustvarjala neizmerno bogastvo sloven
ske knjige. Z odličnim književnim je
zikom, literarno, kulturno in splošno
izobraževalno vsebino je založba o- 
bogatila tudi evropsko kulturo.

Spoštovani! Poslanstvo Mohorjeve 
celovške, goriške in celjske ostaja živo 
tudi v današnjih razmerah, pomemb
no za vse nas. Sedanji uredniki zaz
navajo spremenjene kulturne in poli
tične razmere v neposrednem okolju 
in tudi v evropskih in svetovnih raz
sežnostih in prilagajajo izbiro knjig 
zahtevam in duhu časa. O tem govo
ri tudi izjava vseh treh Mohorjevih 
družb ob 140-letnici te ustanove, v ka
teri je poudarjena možnost kreativ
ne utrditve zamisli o takoimenova- 
nem skupnem slovenskem kulturnem 
prostoru v pogojih evropskih integra
cijskih procesov. Ni dvoma, da dozo
revajo ugodnejši časi za ustvarjalen 
vseslovenski dialog in za harmonič
no sožitje z večinskimi narodi v drža
vah, v katerih živijo Slovenci zunaj 
meja matičnega naroda. Živimo v 
času, ko ne bi smelo več biti težko pre
seči tudi notranje slovenske spore in 
spopade, značilne za nekatera pretek
la obdobja, ko je namesto tekmovanja 
med razlikujočimi se svetovnonazor
skimi in političnimi usmeritvami sku
pin in posameznikov prevladovalo 
medsebojno izključevanje. V Evropi, 
ki se združuje, ni prostora za agresiv
ni nacionalizem. V njene temelje so 
vgrajena načela varstva in spoštova
nja človekovih pravic, kamor sodijo 
tudi kolektivne pravice narodnostnih 
manjšin, sproščen in spoštljiv odnos

FO TO  V. G O TTH A R D

večinskih narodov do drugih narod
nostnih skupnosti, katerih pripadniki 
enako kot vsi drugi državljani iz
pričujejo lojalnost do svoje države in 

' povečujejo njeno duhovno in mate
rialno bogastvo. To v polni meri velja 
tudi za koroške Slovence v demokra
tični državi Avstriji. Tak odnos zmanj
šuje napetosti med državami in spro- 

j šča v njihovem življenju nakopičene 
zgodovinske obremenitve.

V letu, ko smo praznovali prvo de
setletje samostojne slovenske države, 
smo lahko samozavestno ugotovili, 
da je Slovenija postala pojem za pri
jazno in odprto družbo in prijaznega 
soseda. Zavedajoč se dejstva, da je 
kulturne, jezikovne in druge različno
sti narodov najlažje zlorabiti prav 
med sosedi - o tem govorijo izkušnje 
balkanskih vojn - smo v središče slo
venske zunanje politike postavili od
nose s sosednjo Elrvaško, Madžarsko, 
Italijo in Avstrijo. Mislim, da je prav, 
da danes, tukaj v Celovcu, poudarim 
velik interes, ki ga ima Slovenija za 
vsestransko sodelovanje in povezo
vanje z Avstrijo in še posebej z ob
mejnima deželama Koroško in Štajer
sko. Prepričan sem, da bo z vstopom 
Slovenije v EU obojestransko zani
manje za sodelovanje postalo še bolj 
prepoznano in da se bo še bolj okre
pilo spoznanje, da bomo skupaj moč
nejši in še bolj konkurenčni v prosto- 

i ru združene Evrope in prav v njenem 
osrčju. Današnji obisk pri številnih 
ustanovah koroških Slovencev me je 
prepričal, da si od vključitve Slovenije 
v EU vsi prebivalci ob meji - ob tej 
meji, ki je bila pogosto priča težkih 
zgodovinskih preizkušenj-obetajo še 
več dobrega sosedstva, zaupanja in 
napredka, tudi uresničitve nekaterih 
standardnih in obljubljenih manjšin
skih pravic.

Spoštovani, ko so mi predsedniki 
Slovenske akademije znanosti in umet
nosti, Slovenske matice in Društva slo
venskih pisateljev predlagali, da slo
venska država ob visokem jubileju od- 

j likuje Mohorjeve družbe v Celovcu, 
Gorici in Celju, sem predlog in pripo
ročilo državne komisije za državna od
likovanja z veseljem sprejel. Odliko
vanje vam bom, tako kot Mohorjevi 
družbi iz Celja in Gorice, z zadovolj
stvom izročil na posebni slovesnosti v 
Ljubljani. Odlikovanje je priznanje 
države Slovenije za vaše veliko oprav
ljeno delo, izraža pa tudi pričakovanje, 
da boste pri opravljanju svojega po
slanstva neutrudni tudi v prihodnje.

BESEDE S LAV N O S TN E G A  G O V O R N IK A

"VIVAT, FLOREAT!"
ALO JZ REBULA

Če je v tisočletni zgodovini sloven
skega naroda kakšen datum, ki je vre
den, da ga zapišemo z zlatimi števil
kami, je to tisti 27. julij 1851, ko je v 
Celovcu osem koroških domoljubov s 
posebnim razglasom napovedalo us
tanovitev Mohorjeve družbe.

Naj na dan, ko proslavljamo ta do
godek, z vso častjo izpostavimo ime
na te žlahtne osmerice: Andrej Einspie
ler, Franjo Zorčič, Jožef Rozman, An
ton Janežič, Dragorin Robida, Marija 
Majar, Balant Lesjak, Gregor Somer.

Iz razumljivih razlogov je manjkal 
podpis človeka, ki je bil dejansko duša 
tega podviga, Antona Martina Slom
ška, že šesto leto škofa v Št. Andražu v 
Labotski dolini.

Skladno z genijem naroda, bolj 
nagnjenega k privzemanju kot k izvir
nemu tveganju, Slomšek do te zamisli 
ni prišel sam. Prevzel jo je od sosedov.
V zgled so mu bili ne samo nemški ka
toličani s svojim Mecharistenverein, 
ampak še bolj češki z Društvom sv. Ja
neza Nepomuka. Ti so v omenjenem 
razglasu tudi izrecno omenjeni.

Kar se samega razglasa tiče, ga lah
ko označimo za žlahten dokument krš
čanskega humanizma, posebno dra
gocen glede na to, da je bil napisan 
komaj tri leta po viharnem letu 1848.

spremljala tudi v izseljenstvo, v rudni
ke VVestfalije in železarne Colorada, 
med prvo svetovno vojno pa v strel
ske jarke ruske in italijanske fronte.

Na Koroškem se Mohorjeva druž
ba posebno po drugi svetovni vojni ni 
omejila na založniško dejavnost - naj- 
kulturneje z revijo celoveški Zvon - am
pak se je angažirala tudi na področju 
vzgoje, šolstva in javnih občil, v širo
kem narodotvornem izžarevanju.

A če je bil prvi nagovorjenec Mo
horjeve družbe preprost slovenski člo
vek, se s tem ni odpovedala višji kul
turni ambiciji. Tako je po drugi svetov
ni vojni izdala izbrane spise avtorjev, 
ki niso imeli dostopa v uradni Pante
on: Meška, Finžgarja, Detelo, Janžeko
viča, Trstenjaka. A da se Mohorjeva 
družba ni omejevala na slovenski kul
turni prostor, dokazuje verjetno naje
litnejša od njenih izdaj -  Avguštinove 
Izpovedi ob sodelovanju dveh moj
strov, prevajalskega mojstra Antona 
Sovreta in likovnega mojstra Jožeta 
Plečnika. Drug njen elitni založniški 
dosežek, komaj natisnjeno Sovretovo 
Zgodovino starih Grkov, pa je nacistič
no barbarstvo zmlelo v papirnici v Ra
dečah.

Nekoč vseslovenska Mohorjeva 
družba stopa v novo tisočletje razde
ljena na tri veje -  na celjsko ter zamej
ski goriško in celovško. Stopa v razkri-

V njem so omenjeni ne samo češki, 
ampak celo nemški "bratje". Še več, v 
njem najdemo izraz "prijatelji člove
škega rodu", kar je tudi duh Prešer
nove Zdravljice.

Program, ki se je za novo društvo 
predvideval, ne bi mogel biti plemeni
tejši: "Slovenski narod na višjo stop
njo prave krščanske omike in izobraže
nosti povzdigniti".

Krščanska označenost je priporo
čala društvo vernim slovenskim lju
dem, ne pa nemškemu in slovenske
mu liberalizmu. Koliko preizkušenj je 
potem čakalo to društvo, pozneje pre
imenovano v Mohorjevo družbo!

Naj omenimo nekaj postaj na nje
nem križevem potu. Najprej začetni 
vladni NE Slomšku. Zatem nasproto
vanje, da bi si uredila svojo tiskarno v 
Celovcu. Dalje prepoved, ki jo je dala 
Samostalna demokratska stranka, da 
bi se iz begunskih Prevalj preselila v 
Celje. Vrh Golgote je zaznamovala 
nemška okupacija, ko je njena moder
na tiskarna morala namesto slovenskih 
knjig tiskati nacistično Zillier Zeitung. 
In zadnja postaja: jugoslovanska ko
munistična diktatura, ki si Slomškove 
ustanove sicer ni upala ukiniti, a jo je 
vsestransko ovirala, tako s posegi taj
ne policije, z domnevnim pomanjka
njem papirja in s konkurenco režimske 
Prešernove družbe.

Vendar lahko tvegamo vtis, da se v 
teh 150 letih božja roka le ni odtegni
la od Mohorjeve hiše: Splošno znan 
je fantastični rekord, do katerega se 
je vzpela s številom svojih udov leta 
1918:90.412! Mohorska knjiga je pre
plavila Slovenijo, njene sinove pa je

stjanjen in nihilističen prostor, čedalje 
manj dovzeten za humanistično, kaj 
šele krščansko sporočilo. Stopa v kul
turno atmosfero, kjer elektronika 
spodriva njen osnovni inštrument, knji
go. Stopa v dobo vrednostne prazni
ne in novega poganstva.

Ta situacija more njeno kulturno in 
etično vlogo samo aktualizirati. Kaj 
more biti aktualnejše kot klicati sloven
skega človeka k zvestobi tisti krščanski 
kulturi, ki je ustvarila tudi njegovo ev- 
ropskost? Kaj more biti aktualnejše za 
krščansko založbo, po beatifikaciji nje
nega ustanovitelja, kakor služiti ne
minljivemu sporočilu Njega, ki se je 
proglasil za Pot, Resnico in Življenje?

Med slovenskimi založbami naj bi 
Mohorjeva družba poleg primata sta
rosti ohranila primat duha: ostala naj 
bi, kar je bila teh 150 let, žarišče smi
sla slovenskemu narodu in slovenske
mu človeku.

Če smo prej častno izpostavili os
merico ustanoviteljev Mohorjeve dru
žbe, naj na koncu isto čast izkažemo 
vsaj nekaterim najvidnejšim in najmar
ljivejšim delavcem na njeni kulturni nji
vi. Naj omenimo na primer urednike 
Finžgarja, Pogačnika, Dolenca in Bor
dona, sodelavce profesorje Šolarja, Ko
blarja in Smoleja.

Ža goriško Mohorjevo naj bo prav 
tako častno omenjen Rudolf Klinec, za 
celovško pa Janez Hornbock.

Verjeti smemo, da se danes vsi ti po
kojni delavci na Mohorjevi njivi in z nji
mi vsi stotisoči pokojnih mohorjanov 
veselijo z nami v večni Sloveniji in kli
čejo Šlomškovi ustanovi: vivat, floreat!
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ROŽNOVENSKA 7.10.2001

“P ra v ič n ip a  bo v svo ji ve ri živel. ” (H ab  2, 4 )
“Ne z a k rk n ite  svo jih  src. ”  (Ps 95, 8 )
“ V aru j lep i zaklad, k i  t i  je  b i l  zaupan. ” (2  T im  1, 14)
“ T isti čas so ap o s to li re k li Gospodu: ‘P o m n o ž i nam  

ve ro !’” (Lk  17, 5 )

"Boli me, da nisem posredoval vere otrokom", je izjavil mož 
na smrtni postelji. Nedvomno je to bilo priznanje krivde in ke
sanje, toda kljub temu ga je notranje žrlo.

Saj vera ni nekaj zasebnega, biti mora osebna, a tudi vidna, 
življenjska. Ker mora ustvarjati ljubezen do Boga in skupnost, 
edinost, bratstvo.

Vse to se lepo sliši. A priznati moramo, da smo vsi brez izjeme 
potrebni molitve h Gospodu: "Pomnoži nam vero!" (Lk 17, 5), 
tudi z molkom v roki, ne samo v oktobru.

Vera je bila pri omenjenem možu "kakor gorčično zrno" (Lk 
17, 6), ki ji Jezus pripisuje izredno moč, nekaj čudežnega. Zato 
smemo upati, da je Bog na svojski način Očeta, ki vidi na skriv
nem (M t 6, 6), potrkal na srca otrok. Čeprav nas vseeno pekli 
Jezusova sodba: "Kdor pa bo mene zatajil pred ljudmi, ga bom 
tudi jaz zatajil pred svojim Očetom, k ije  v nebesih" (M t 10, 33).

Nič nas ne čudi vztrajanje evangeličanskih bratov pri prepri
čanju, da lahko pridemo do Boga le po veri. A upoštevati mora
mo tudi nauk cerkvenega učiteljstva, ki se prav tako kakor pri 
evangeličanih naslanja na Pismo, npr. pri apostolu Jakobu: "Kaj 
pomaga, moji bratje, če kdo pravi, da ima vero, nima pa del? Mar 
ga lahko vera reši? — Tako je tudi z vero, če nima del; sama zase 
je mrtva" (Jak 2,14-17. 26).

Nekaterim staršem se zdi dveletna priprava na prejem prvega 
sv. obhajila in sv. birme otrok predolga ter navajajo primer kakega

duhovnika, ki jo skrajša. To
da škof, ki to ureja z vsemi du
hovniki v dušnem pastirstvu 
in celo z laiki po Sinodi, poka
že potrebno pot do Boga in 
človeka po potrpežljivem nau
ku. Pa saj smo vsi potrebni 
pouka: laiki, a tudi duhovni
ki. In tudi starši otrok. Otroci 
pa so pri rasti skupne vere po
večini očarani od Jezusa. Saj 
radi prepevajo, molijo, rišejo, 
se o Bogu pogovarjajo, bere
jo Sv. pismo, tudi pri nede
ljskem bogoslužju. Poleg te
ga obiskujejo in tolažijo bol
ne vrstnike. Današnji psalm 
izraža razpoloženje otrok 
dojezusa in vere takole: "Pri

dite, vriskajmo Gospodu, vzklikajmo skali našega odrešenja" (Ps 
95, 1 in nss). Katehistinje pa in katehisti znajo otroke in starše 
naravnost navdušiti za Jezusa. Pomagajo jim predvsem univerzi
tetna izobrazba na teološki fakulteti ter tečaji za poučevanje ve
rouka na državnih in župnijskih šolah. Ta pouk, ki je katoliški, je v 
Italiji dobil I. 1984 nov zasuk po obnovitvi sporazuma iz I. 1929 
(11.2.) med državo in Sv. sedežem. Postal je namreč bolj zahteven, 
a s tem prožnejši. Tako se otroku, staršem in odraslim prikažejo 
tudi umetnostni zakladi, ki so povečini nastali iz globoke vere in 
poznanja Sv. pisma. Niso pa posejani samo po cerkvah, marveč 
tudi po muzejih in knjigah, tudi po naših vaseh. Posebno pozor
nost zaslužijo naši cerkveni pevski zbori, karitativno delo z ubo
gimi in bolniki, čudoviti obredi, zlasti bizantinski. Vse to pa se
stavlja le del bogastva vere.

Šolski verouk je nedvomno zelo težak, zahteven "predmet", 
ki pa nagovarja razum in zlasti srce, tudi vse ostale predmete, saj 
zahteva osebno odločitev in delo za druge. In: vere ni mogoče 
ukazati, ker je svobodna pritrditev resnici. Zato ni strahu, da bi 
komu delali silo z vero. Vera tudi ni opij.

Poleg poučevanja šolskega verouka novi sporazum priznava 
tradicionalne posebnosti za naše šole, kot npr. začetno, veliko
nočno ter zaključno bogoslužje s pouka prostim dnem za vse. 
Kar pa seje nekako dalo v pozabo, češ da tega drugod po državi 
ni nikoli bilo ter naj se zato vse poenoti. Rado se tudi pozablja, da 
je šole priklicala v življenje povečini Cerkev. Pri nas je bil pionir 
na tem področju bi. Anton Martin Slomšek (na sliki).

Znano je tudi, da se prav duhovniki, redovnice in redovniki zav
zemajo za prevzgojo mladine po posebnih domovih ali središčih, 
ko pade med razbojnike, kot so zlasti mamila, nevednost, razuz
danost, izkoriščanje, propalost. Zaradi vsega tega se morajo 
najprej starši odločati za verouk, za pouk v veri in nravnosti tako v 
župniji kakor v šoli, ker gre za časno in večno srečo otrok in mla
dih. Sem spadajo tudi srečanja za starše in odrasle, kjer naj bi 
prišel do tehtne besede vsakdo, ki mora reševati cvet mladine. 
Apostol Pavel nam pomaga, ko pravi: "Bog nam ni dal duha boječ- 
nosti, temveč duha moči, ljubezni in razumnosti. Nikar se torej 
ne sramuj pričevanja za našega Gospoda...ampak z menoj trpi 
za evangelij, oprt na Božjo moč. Za vodilo imej besede zdrave
ga nauka... Varuj lepi zaklad, ki ti je bil zaupan" (2 Tim 1, 7-14).

Ko molimo: "Gospod, pomnoži nam vero!", ne pozabimo za
ključek evangeljskega odlomka: "Naredili smo, kar smo bili dolž
ni narediti" (Lk 17, 5.10).

ZAČELA SE JE ŠKO FO VSKA S IN O D A

"NAJ ZAVLADATA MIR IN 
PRAVIČNOST!"

JURIJ PALJK

Šestkrat je sveti oče Janez 
Pavel II. v nedeljo, 30. septem
bra, med običajnim nagovo
rom po molitvi angelskega če- 
ščenja na Trgu sv. Petra v Rimu 
spregovoril besedo mir in s tem 
dal jasno vedeti, da si bo sam 
vedno prizadeval za mirno re
šitev vseh sporov na svetu.

Po nedavnih krvavih atenta
tih v ZDA, kjer so s samomoril
skimi akcijami arabski skraj
neži umorili tisoče ljudi in de
jansko ves svet vrgli na rob veli
ke politične krize, je papež veli
kokrat spregovoril o pomenu 
miru v svetu. Ves svet in še po
sebej Američane je tudi posva
ril, naj ne nasedejo novemu na
silju, ki rodi le novo nasilje, in 
jih pozval, naj si prizadevajo za 
mirno rešitev nastale krize.

V nedeljo pa je papež Janez 
Pavel II. šel še dlje, saj je pozval 
vse ljudi na svetu, naj si "prizade
vajo za mir in enotnost med kri
stjani, muslimani in Judi, ki moli
jo  in verujejo v Edinega Boga!"

Papež pa je tudi spregovo
ril o dejstvu, da noben mir ni mo
goč, če ni prepojen s pravično
stjo in z usmiljenostjo, ki sta od
liki človeka in seveda še toliko 
bolj vsakega kristjana. Brez vsa
kega dvoma in z utrujenim, a od
ločnim glasom je papež Janez 
Pavel II. obsodil krvave atenta
te v ZDA in dejal, da se bomo 
sedaj vsi ljudje na svetu spomi
njali 11. septembra letošnjega 
leta "kot mračnega dne naše 
zgodovine. Kljub vsem tem dej
stvom pa bo Cerkev vseeno ved
no ostala zvesta svojemu prero
škemu izročilu in daru in bo za
to tudi v prihodnje pozivala vse 
ljudi na svetu k dolžnosti, da sku
paj gradijo mir za vso človeško 
družino!"

Sveti oče Janez Pavel II. je ja
sno obsodil "strašen pojav tero
rizma", spregovoril pa tudi o mi
ru in pojasnil: "Jasno je, da mir 
ne more biti ločen od pravično
sti!" Papež se je torej zavzel za 
tak "m ir v svetu, ki je prepojen 
z usmiljenjem in ljubeznijo!"

Ker se sveti oče zaveda, da 
nasilje kar samo kliče po sovra
štvu in novem nasilju, še poseb
no, če so vanj vpleteni pripad-
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niki take ali drugačne vere, je 
v nedeljo prepričljivo spregovo
ril o potrebi, da se na svetu Jud
je, kristjani in muslimani, ki ve
rujejo v enega Boga, zavedo po
membnosti miru in sodelova
nja v svetu.

Kristjanom in še posebej ka
toličanom je sveti oče v nede
ljo naročil, naj v mesecu oktob
ru, k ije  posvečen Materi Božji, 
molijo rožni venec z namenom, 
da bi na svetu prevladal mir, da 
ne bi bilo več terorističnih na
padov. Vse vernike pa je tudi 
pozval, "naj bodo v prvi vrsti, ko 

j  se išče pravičnost, ko se izloča 
iz vsakdanjega življenja nasilje, 
in vsi naj postanejo prizadev
ni delavci za mir!" 

i Sveti oče Janez Pavel II. se za
veda krhkega ravnotežja v sve
tu in še posebej nevarnosti, da 
bi prišlo do nasilnega spopa
da različnih civilizacij, kultur in 
omik in predvsem pa pripadni
kov različnih verstev, kar bi bilo 
za ves svet pogubno. Tudi zato 
je sveti oče prosil vernike, na mo
lijo za mir, saj si Cerkev in se
veda tudi vatikanska diploma
cija že dolgo prizadevata, da 
bi se nastali položaj v svetu re
ševal s pogovorom, mirnimi de
janji, ki bi privedla do pravič
nih rešitev.

ŠKOFOVSKA SINODA
Prav v nedeljo, 30. septembra, 

pa je bilo v baziliki sv. Petra v 
Rimu veliko somaševanje, ki ga 
je vodil sveti oče in so se ga u- 
deležili škofje z vsega sveta, ki 
so minuli ponedeljek, 1. t.m.,

začeli z zasedanjem 10. škofo
vske sinode. Samo naključje je 
hotelo, daje imel uvodne bese
de na zasedanju škofov z vse
ga sveta kardinal Egan, nad
škof iz New Yorka. Za to važ
no nalogo je bil kardinal Egan 
določen že pred meseci, pa če
prav moramo povedati, da je 
bil že deset minut po prvem a- 
tentatu v Nevv Yorku na kraju 
dogajanja, da je delil zakra
mente in pomagal umirajočim 
in ranjenim v krvavih atentatih, 
ki so pretresli ves svet in ne sa
mo Američane. Letošnje zase
danje škofov v Rimu je posve
čeno vlogi škofa v Cerkvi sami 
in pa seveda v današnjem sve
tu, ki vnaša v Cerkev nove izzi
ve, zahteva od škofov jasne in 
tudi nove odgovore, predvsem 
pa jasno držo in verodostoj
nost. Temelj vsega delovanja 
seveda ostaja evangelij, vese
la novica in plavanje proti toku, 
tudi in predvsem za škofe, ki 
so v bistvu dušni pastirji krajev
nih Cerkva po vsem svetu.

Med svečano mašo, ki jo  je 
v baziliki sv. Petra daroval z 
velikim številom škofov z vsega 
sveta, je papež Karol Wojtyla iz
postavil vlogo škofa v Cerkvi in 
vse škofe na svetu pozval k vero
dostojnosti ter pristnemu živ
ljenju evangelija in jim naročil, 
naj ne podlegajo skušnjavam 
zemeljskih dobrin, naj se ne na
vezujejo na zemeljske stvari, 
ampak naj pomagajo predvsem 
najbolj šibkim, najbolj revnim 
in na rob današnje družbe po

tisnjenim ljudem. "Dragi bratje, 
poklicani smo, da se vprašamo, 
kakšen je naš odnos do ze
meljskih dobrin in do tega, kako 
z njimi ravnamo... Preveriti mo
ramo, na kakšni točki je v Cer
kvi osebna in občestvena spre
obrnitev k resnični revščini... 
Kot škofje smo poklicani, da 
smo revni in v službi evangeli
ja!" je dejal med pridigo svojim 
kolegom sveti oče, saj je papež 
najprej sam škof večnega me
sta in šele nato Petrov nasled
nik na čelu Cerkve. Papež je vse 
prisotne škofe opozoril, da mo
rajo osebno in s svojim zgle
dom najprej v življenju poka
zati, da niso navezani na ze
meljske dobrine, da bodo v o- 
čeh ljudi in vernikov sprejem
ljivi kot pričevalci evangelija. S 
temi besedami je sveti oče opo
zoril vse tiste škofe, ki se preveč 
ukvarjajo z raznimi posli in imet
jem, da je prava pot krščanstva 
le v zvestobi evangeljskemu nau
ku. Ker bomo sedanji sinodi ško
fov še sledili, je prav, da sedaj na
vedemo nekaj številk tako sino
de, ki je v teku, kot tudi o tem, 
koliko je vseh škofov na svetu.

V katoliški Cerkvi je 4390 
škofov, od katerih jih je 2490 
na čelu krajevnih Cerkva, se 
pravi, da vodijo škofije. 1049 
je na svetu naslovnih škofov, 
851 pa jih je upokojenih in ti 
škofje imajo naziv "emeritus".

Sedanje škofovske sinode v 
Rimu se udeležuje 161 škofov, 
ki predstavljajo škofovske kon
ference prav toliko držav sve
ta, zvečine gre za predsednike 
škofovskih konferenc. Enajst 
jih je na škofovskem zasedanju 
m etropo litov  in patriarhov 
vzhodnega obreda, 10 škofov, 
ki vodijo različne redovniške 
rede, 27 pa je vodij različnih 
papeških kongregacij, 16 je 
posebnih izvedencev za različ
na področja, 23 pa je povab
ljenih in imajo naziv slušateljev 
(auditores).

Naj povemo, da so tako med 
izvedenci kot med slušatelji 
prisotni na škofovski sinodi v 
Vatikanu tudi laiki in med nji
mi tokrat prvič tudi ženske, kar 
daje seveda škofovskemu zbo
ru novo širino.

N UNCIJ IVAN JURKOVIČ V TRSTU

"ODLOČIMO SE ZA BOGA"
V nedeljo, 30. septembra, se 

je v Trstu mudil msgr. Ivan Jur
kovič, ki ga je pred kratkim pa
pež Janez Pavel II. imenoval za 
apostolskega nuncija v Beloru
siji. Msgr. Jurkovič, 49-letni slo
venski duhovnik, je že 15 let v 
diplomatski službi Svetega se
deža. Služboval je v Južni Kore
ji, Kolumbiji, Rusiji in v vatikan
skem državnem tajništvu v Ri
mu, novembra pa bo nastopil 
službo kot novoimenovani apo
stolski nunciji (veleposlanik) v 
Belorusiji. Visoki gost, ki bo v 
soboto, 6. t.m., v Ljubljani posve
čen v nadškofa, seje srečal s tr
žaškim škofom msgr. Evgenom 
Ravignanijem, na povabilo tam
kajšnjega slovenskega kaplana 
msgr. Stanka Zorka pa je v do
poldanskih urah v župnijski cer-

| kvi v Rojanu maševal in pridi
gal slovenskim vernikom (mašo 
je kot vsako nedeljo predvajal 
Radio Trst A).

Visoki gost je v okviru svoje 
pridige poudaril tri pomembna 
načela: najprej se je oprl na e- 
vangeljsko sporočilo o tem, da 
ne smemo zamenjati tistega, kar 
se nam zdi tako potrebno in nuj
no v tem življenju, z bistvenim. 
Vse dobrine in nujnosti zemelj
skega življenja morajo namreč 
biti podrejene tisti večni pravič
nosti, odgovornosti, ki jo ima
mo pred Bogom, večnostjo in 
svojim dokončnim življenjskim 
uresničenjem. Skušati moramo 
pogledati vase in vse, kar smo 
storili in kar se dogaja okoli nas, 
postaviti pred Boga in to videti 
v tisti božji luči, ki da vsemu do

končno harmonijo in pravilno 
ravnotežje.

V nadaljevanju se je dr. Jur
kovič zahvalil zamejskim Slo
vencem za zvestobo narodnim 
koreninam in tistim evangelj
skim vrednotam, ki so oblikova
le slovenski narod na zahodni 
meji. Pri tem je tudi poudaril, da 
je zvestoba narodu ter tistim 
vrednotam in identičnosti, ki je 
tako tipična za vsakega človeka 
na svetu, vredna spoštovanja in 
upoštevanja samo, če je poveza
na v celoti s krščansko miselno
stjo. Zunaj le-te Cerkev gotovo 
ne bi imela nobenega interesa, 
da bi poudarjala kakršenkoli 
etnični ali narodnostni značaj. 
Ker pa je človek tako bitje, da 
se rojeva v družini, da raste v 
narodu in da najbolj dozoreva 
v zvestobi tistim koreninam, iz 
katerih raste, pa se Cerkev tru
di, da bi ohranjevala in služila 
skupnostim, ki so po svetu.

Sklicujoč se na svojo službo 
na Sv. sedežu in na istovetenje s 
poslanstvom Cerkve bolj kot z 
narodno pripadnostjo, je dr. Jur
kovič dejal, da se v tem pokaže 
dokončna dimenzija človeka: 
človek navsezadnje spada v 
človeško družino, v družino bož
jih otrok. Zato je pomembno, da 
v tej družini deluje konstruktiv
no: skušati mora zbliževati vse 
tisto, kar ljudi razdeljuje, pokri
vati krivice in laži, ki se lahko 
zgodijo po raznih vzrokih, in pri
spevati k tistemu, kar je končni 
cilj vsakega človeka in tudi člove
štva: to je nova kvaliteta, nova 
realnost, ki je tako velika, da 
med človeško in božjo realno
stjo obstaja prepad, ki je dokon
čen in nepremostljiv. Odločimo 
se torej za Boga, za Abrahamo
vo naročje, za tisto naročje, v ka
terem ima svoj cilj vse človeštvo, 
je na koncu dejal msgr. Jurkovič.
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V A B ILO  TRŽAŠKEG A ŠKOFA R A V IG N A N IJA

SPOZNAVAJMO SV. PISMO
V CERKVI KRISTUSA 

O D R EŠEN IKA
V N O V I G O R IC I

M A TJA Ž  RUSTJA

Papež Janez Pavel II. vabi v 
drugem tisočletju krščanstva k 
poglobljenemu branju Svetega 
pisma, da bi živa beseda Resni
ce oblikovala in usmerjala naša 
življenja. Biblija je veliko boga
stvo, ki ni le vodilo vere, ampak 
tudi temelj in kvas evropske ci
vilizacije. Spoznavanje Svetega 
pisma vodi v spoznavanje lepot 
vere in kulture našega časa.

V župnijski dvorani na Pro
seku se je v petek, 28. septem
bra, pričel ciklus mesečnih sre
čanj na temo Sveto pismo: baj
ka ali resnica! Gost prvega ve
čera je bil tržaški škof msgr. Ev
gen Ravignani.

M itje  sad človeškega truda 
in prizadevanja, ki želita razkri
ti vzroke nerazumljivih in ne
poznanih dogodkov. Ni torej 
resnica in ne temelji na realno
sti. Sveto pismo pa je beseda, ki 
prihaja od Boga, s katero nam 
Najvišji razodeva smisel in lepo
to življenja. M it odgovarja le na 
trenutne potrebe človeka, Bib
lija pa spremlja človeštvo od zar
je časov in mu kaže pravo pot.

Stara zaveza Svetega pisma 
je nastajala v dolgih stoletjih, 
ko se je judovski narod ohran
jal zaradi vere v enega Boga in 
zaradi kohezijskih moči tradi
cije. Božja beseda je valovala iz 
roda v rod in postavila rojstvo 
Jezusa Kristusa v center Svete
ga pisma, ki je ob rojstvu v Bet
lehemu prešlo v Novo zavezo 
in doseglo popolnost izročila. 
Jezus Kristus je sprejel Staro 
zavezo, postavil pa je temelje 
novi, večni zavezi med Bogom 
in ljudstvom. Stoletni božji na
črt odrešenja človeka, ki je bil 
v Stari zavezi le nakazan, je v 
27-ih knjigah Nove zaveze po-

F O TO  KR O M A

kazal človeku bistvo, smisel in 
rešenje vere. Apostoli, ki so s 
Kristusom živeli, so govorili iz 
živega spoznanja, da bi tudi z 
lastnim zgledom učili bližnjega.

Kako pa brati Sveto pismo? 
Msgr. Ravignani je najprej sve
toval, naj se v Sveto pismo naj
prej poglobimo z Evangelijem, 
da je tako pot v starejše čase 
Stare zaveze manj naporna in 
jasnejša. Stara zaveza prikriva 
namreč vse, kar je v Novi zave
zi razodeto. Ker pa ni branje 
Svetega pisma vedno razumlji
vo in dostopno, se moramo 
obračati tudi do tistih, katerim 
je Sveto pismo bližje in lahko 
torej postavijo pričevanje v 
pravo luč. Branje v skupnosti, 
v cerkvi in na duhovnih sre
čanjih spada nedvomno med 
temelje dojemanja božjih skri
vnosti. Ne gre pa zanemarjati 
osebno branje, ko Bog pokliče 
posameznika po imenu, ga 
navdihuje in mu narekuje no
vih spoznanj in izzivov. Da bo 
branje in dojemanje popolno,

moramo Sveto pismo tudi žive
ti; ne le osebno, saj moramo 
biti tudi aktivni dejavniki druž
be. Zgled je živo poosebljanje 
vere.

Branje Svetega pisma pa je 
brez molitve nepopolno. K mo
litvi, brez katere je vera praz
na, se obračamo v tišini in no
tranjem miru, brez skrbi in nad- 

I ležnih misli. Čistost nas bolje 
uvaja v zbrano branje, v pre
mišljevanje, da okusimo Go
spodovo besedo in se ob njej 
napajamo. Molitev je prilož- 

' nost za premislek, soočamo se 
j z osebnim doživljanjem vere, 
ob molitvi pa si tudi zastavlja
mo cilje in načrte; še pogosteje 
pa prosimo pomoči in poguma.
V molitvi je torej najbolj iskren 
dotik z Bogom.

V Svetem pismu je odgovor 
na bistvo življenja. Msgr. Ravi
gnani pa je ob koncu večera za- 

! želel, da bi ne bili le pasivni slu- 
j  šalci vere, pač pa da bi se aktiv
no vključevali v njene lepote.

ŠTIRJE NOVI 
ZVONOVI

Nedelja, 30. septembra, je bi
la pomemben dan za cerkev in 
župnijo Kristusa Odrešenika v 
Novi Gorici. Koprski pomožni 
škof dr. Jurij Bizjak je blagoslo
vil nadgrajen zvonik in štiri nove 
zvonove. Najmanjši zvon tehta 
164 kg. Posvečen bo sv. Katari
ni, v spomin na porušeno cer
kev sv. Katarine pod Kekcem. 
Drugi zvon je posvečen Svetim 
trem kraljem, tehta pa 236 kg. 
Trije kralji nas spominjajo na is
kanje poti k Jezusu. Tretji zvon 
tehta 406 kg in je posvečen sv. 
Jožefu Delavcu. Posvetitev tudi 
zato, ker je koprska škofija po
svečena sv. Jožefu Delavcu. 
Četrti zvon tehta 750 kg, po
svečen je Jezusu Kristusu.

Zvonovi so bili vliti v Žalcu, 
zvok pa jim je določil zvonoslo- 
vec in dekan Franc Rupnik iz 
Kobarida. Elektrifikacijo zvoni
ka, ki je do vrha s križem visok 
okoli 22 m, je opravilo podjetje 
Škapin iz Vipave. Program 
zvonjenja in uro bitja pa je oskr
bel Marijan Bavcon iz Čerkna. 
Dela za nadgradnjo zvonika je 
načrtoval arh. cerkve France 
Kvaternik, zrisal gaje Vinko Tor
kar, statiko in nadzor pa je oskr
bel Peter Šavnik. Dela je izved
la družba Primorje iz Ajdovšči
ne, ki je cerkev Kristusa Odreše
nika pred 20 leti tudi zgradila. 
Podrobnosti o zvoniku in zvo
novih so natisnjene v posebni 
prilogi glasila župnij na obmo
čju Nove Gorice, Oznanila. V 
glasilu je objavljena tudi vest, da 
bodo 25. novembra popoldne 
na zelenici ob zvoniku blagoslo
vili spomenik goriškemu nad
škofu Fr. B. Sedeju ob 70-letni- 
ci njegove smrti.

—  M

GRADNJA CERKVE Z G IM N A Z IJO  IN 
DIJAŠKIM  D O M O M

DESET LET ŠKOFIJSKE 
GIMNAZIJE VIPAVA

V prepolni športni dvorani 
škofijske gimnazije Vipava je v 
soboto, 29. septembra, poteka
lo praznovanje desete obletni
ce te krščanske srednješolske 
ustanove s pričakovano sloves
nostjo. Pa vendar ta beseda ni 
dovolj. Razpoloženje je namreč 
valovalo s polno doživetostjo, od 
iskrenega nasmeha na ustnicah 
do izraza ganjenosti na obrazu 
in v kretnjah. V tem je bil pose
ben odnos do nečesa, kar jim 
je sveto, ko ljudje ne gledajo le 
z očmi pa tudi ne le s srcem, 
temveč so polno prisotni-sode- 
lujejo z duhom in telesom.

Po uvodnih besedah in poz
dravih je ravnatelj kratko pred
stavil tukajšnjo učno in vzgoj
no pot bogate trad ic ije  se
menišča in prav tako uspešno 
desetletje gimnazije ter nadalj
nji razvoj dijaškega doma, ob
šolskih dejavnosti, med kateri
mi so vse bolj pomembne hu
manitarne, ki se odvijajo tudi 
zunaj obsega šole v Vipavi.

Slavnostni govornik, koprski 
škof msgr. M etod Pirih, je 
pozdravil prisotne profesorje, 
vzgojitelje, dijakinje in dijake, 
njihove starše, graditelje teh po
membnih, v prostor Vipave tudi 
arhitekturno lepo umeščenih

objektov, duhovnike, predstav
nike kulture, šolstva in politike 
iz slovenske metropole in vipa
vske občine, zastopnike ško
fijskih gimnazij iz Šentvida, 
Želimljega in Maribora ter dru
ge sestre in brate kot krščansko 
občestvo ter izrazil hvaležnost 
za njihov raznovrsten prispevek 
in udeležbo na dan tako lepe 

I obletnice.
Spomnil se je, da so imeli 

pred desetimi leti veliko pogovo
rov na različnih škofijskih zbo
rih in z Gospodom, preden so 
se odločili in začeli graditi to us
tanovo. Ob pogledu nazaj, na 
doslej skupno prehojeno pot, se 
mu potrjuje pravilnost takratnih 
odločitev in dejanj. Vinograd te 
gimnazije je bil zoran na plodo
vitih tleh božje njive in skrbno 
gojen, da je obrodil že sedem 
matur: "bend im " - trgatev; 
nekateri njihovi študentje so že 
končali različne fakultete.

Nadškof Sedej je v Gorici 
gradil Malo semenišče štiri leta, 
ta gimnazija pa je bila zgrajena 
v enem letu. To je bil kljub na
predku tehnike, a tudi skromnih 
sredstev, zares Božji in človeški 

; čudež. Kljub temu da v prime
rjavi z drugimi obletnicami, npr. 
s 1400-letnico koprske škofije,

desetletnica ni posebno velika 
doba, vendar v drugem Petro
vem pismu beremo: "Pred Go
spodom je en dan kakor tisoč 
in tisoč let in tisoč in tisoč let 

l kakor en dan".
i Škofje zaključil še z nasled- 
njimi spodbudnimi besedami: 
"To pomeni, da pred Bogom ve
ljajo drugačna merila kakor pred 
ljudmi. Ža Gospoda pa tudi za 

l nas so dragoceni vsi vidni in skri
ti napori v prvih desetih letih de
lovanja naše gimnazije. On je 
vpisal v knjigo življenja vsa ple
menita dejanja dobrih zgledov 
profesorjev, vzgojiteljev, dija
kov, staršev, duhovnikov in vseh 
vernikov naše škofije in do
brotnikov zunaj nje, ki so zgra
dili ta dom učenosti in svetosti.

Dobremu nebeškemu Oče
tu in Božji materi se zahvalimo 

l za prehojeno pot, za vse uspe
he in izkušnje pa tudi za vse 

I skrite žrtve. Dragi mladi, ta gi
mnazija je zgrajena za vas. Cer

kev zre v vas z velikim upanjem. 
Vi ste tista generacija, ki je po
klicana, da z lučjo vere razsvetli 
tretje tisočletje. Bodite marljivi, 
odprti za Boga in za duhovne 
vrednote, zaupajte profesor
jem, vzgojiteljem in staršem 
svojo notranjost, da vam bodo 
lažje pomagali graditi vaše o- 
sebnosti. Pogumno izpovedujte 
svoje krščansko prepričanje ter 
odgovorno in z veseljem izbi
rajte življenje!

Škofijska gimnazija in dija
ški dom, v okviru njega pa tudi 
malo semenišče, sta dve ustano
vi, ki gresta skupaj, ki se povezu
jeta in druga drugo podpirata. 
Prosim vas, da mi pomagate s 
svojo pomočjo, s svojimi daro
vi, s svojo molitvijo in s svojo ple
menito besedo, da bi mogli v 
celoti končati tudi dijaški dom. 
Z gimnazijo in dijaškim domom 

i  sami sebe vzidavamo v Kristu
sovo telo, ki je Cerkev".
— —  M M

SVETNIK TEDNA

1.OKTOBER

SILVESTER CUK I
1 TEREZIJA DETETA 

JEZUSA
Louis Martin in Zelie Cuerin, oče in mati današnje godovnja- 

kinje Terezije Deteta Jezusa, sta v mladih letih oba hotela iti v sa
mostan. Pa je Bog njuni življenjski poti vodil tako, da sta se prekriža
li. Poročila sta se in imela devet otrok, dva dečka in sedem deklic. 
Dečka sta umrla v nežni mladosti, od sedmih deklic jih  je  pet izbra
lo redovniški poklic: štiri so bile karmeličanke, med njimi tudi Te
rezija; ena pa je vstopila v družbo 
sester Marijinega obiskanja. Vse so 
dočakale visoko starost - razen Tere
zije. Bile so skromne in preproste; 
med drugim se niso hotele udeležiti 
slovesnosti, ko je  bila njihova naj
mlajša sestra leta 1925 v cerkvi sv.
Petra v Rimu slovesno razglašena za 
svetnico. Teče postopek, da bi med 
blažene in svetnike uvrstili tudi njene 
vzorne starše.

Oče naše svetnice Louis Martin 
je  bil po poklicu urar. Naselil se je  v 
Alenconu, mestu v Normandiji, kjer 
je  spoznal osem let mlajšo Zelie Gue- 
rin, ki je  imela čipkarsko delavnico, 
njena želja pa je  bila, da postane re
dovnica v družbi usmiljenih sester sv.
Vincencija Pavelskega. Leta 1858 sta se poročila in nadaljevala 
vsak svojo obrt. Leta 1860 se jima je rodila prva hčerka Marija. Za 
njo je  prišlo še pet deklic in dva dečka. Mati Zelie je  molila in 
izdelovala čipke, oče pa se je  v prostem času posvečal ribarjenju, 
zato so ga otroci v Alenconu imenovali ",Martin ribič".

Devetemu otroku, ki je  prišel na svet 3. januarja 1873, so pobož
ni starši dali ime Francoise-Therese (Frančiška Terezija), vendar jo  
bodo vedno klicali le Therese ali Petite Therese (Mala Terezija). S 
tem imenom jo  poznamo tudi kot svetnico, da se loči od Terezije 
Velike-Terezije Avilske, španske svetnice, obnoviteljice karmeličan- 
skega reda, kateremu je pripadala tudi današnja svetnica.

Ko je  bila mala Terezija stara kaka dva meseca, je  zbolela in 
zaskrbljena mati jo  je poslala v oskrbo pestrni na deželo, kjer je  
punčka okrevala. Leta 1877je  mama Zelie umrla za rakom. Ob 
smrti je svojo družino priporočila v varstvo svojemu bratu, lekar
narju v mestu Lisieux, zato se je  vdovec Louis nekaj mesecev poz
neje s svojimi petimi hčerkami preselil v Lisieux, kjer se je  naselil v 
ljubki pristavici, imenovani Les Buissonets (Gričevje). V tej hiši je  
zorel redovniški poklic Terezije in še prej njenih sester. Konec maja 
leta 1887je petnajstletna Terezija svojemu očetu razodela željo, 
da bi vstopila v karmeličanski samostan, v ka tereni sta že bili njeni 
sestri Pavlina in Marija. Oče je bil takoj pripravljen ustreči želji 
svoje "male kraljice", kakor je  rad imenoval svojo najmlajšo hčerko. 
Z njo se je  boril, da bi prišla v samostan. Po pravilih strogega kar- 
meličanskega reda ne sme v samostan nihče pred izpolnjenim 
dvajsetim letom - Terezija pa jih še petnajst ni imela! Terezija je skle
nila poskusiti vse, da se j i  vrata Karmela odpro. Sla je  celo k pape
žu Leonu XIII., ki j i  je  dejal: ",Storite, kar bodo rekli predstojniki - če 
bo Bog hotel, boste prišli v Karmel." 9. aprila 1888je vstopila v kar
meličanski samostan v Lisieuxu, kjer sta jo  že čakali dve sestri. Pet
najstletna redovnica je  bila svojim redovnim sestram zgled v vseh 
krepostih. V samostanu je preživela devet let pod imenom "sestra 
Terezija Deteta Jezusa". Zadnja štiri leta je  bila voditeljica novink, 
s katerimi je imela zanimive pogovore o redovnem življenju.

Na veliki petek, 2. aprila 1896, je prvič izkašljala kri. To je bil jasen 
znak jetike, ki je  bila do konca prejšnjega stoletja praktično neoz
dravljiva bolezen. Terezijo je čakalo še osemnajst mesecev hudega 
telesnega in duševnega trpljenja, kajti umrla je  šele 30. septembra 
1897. Leto dni potem so bili objavljeni njeni zapiski - slovita Povest 
duše. Glavna misel te knjige je: k Bogu pridemo po poti duhovnega 
otroštva - tako, da se zaupno in brez pridržka prepustimo Bogu, 
kot se otrok prepusti ljubezni svojih staršev. Za blaženo je  bila 
razglašena leta 1923, za svetnico pa dve leti pozneje; tedaj je bila 
razglašena tudi za glavno zavetnico misijonov.

POSVEČENJE NADŠKOFA 
IVANA JURKOVIČA

V soboto, 6. oktobra, bo ob 
16. uri v ljubljanski stolnici po
svečenje novega nadškofa 
msgr. dr. Ivana Jurkoviča. Glav
ni posvečevalec bo državni taj
nik pri Sv. sedežu kard. Angelo 
Sodano, soposvečevalca pa bo
sta apostolski nuncij v Sloveniji 
msgr. Edmond Farhat in lju 
bljanski nadškof dr. Franc Rode.

Msgr. Jurkovič, star 49 let, 
ima za sabo že 15 let diplomat
ske službe. Zadnjih šest let je 
deloval kot svetnik na Držav
nem tajništvu Njegove Svetosti 
v Vatikanu, in sicer kot odgo
vorni oddelka za Organizacijo 
za varnost in sodelovanje v 
Evropi (OVSE). Ob koncu julija 
letos ga je sv. oče imenoval za 
naslovnega nadškofa krbavske-

ga in apostolskega nuncija v Be
lorusiji. Nekaj tednov po po
svečenju bo nadškof nastopil 
diplomatsko službo v Minsku.

RAD IO  OGNJIŠČE: 
NAPOVED

Lokalni prim or
ski program iz 
koprskega studia 
se začenja vsak 

uri. Ob 16.45 so

| RADIO  
| OGNJIŠČE

dan ob 16. 
obvestila o kulturnih in cerkve
nih dogodkih na Primorskem.

Opozarjamo vas na preno
vljeno oddajo Slovenci v Italiji, 
ki je na sporedu vsako soboto 
ob 17. uri.

Radio Ognjišče lahko poslu
šate na ukv frekvencah 107,5 - 
Sveta gora (Goriška in Furla
nija) in 91,2 - Tinjan (Trst).
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PRVA ŠTREKLJEVA NAGRADA PAVLETU MERKUJI ODKRITJE SPOMENIKA VIRGILU ŠČEKU V LOKVI

ZAVEZAN JEZIKU DEJANJE KULTURNE 
IN GLASBI OMIKE

Deževno nedeljsko vreme ni pre
prečilo, da seje župnijska cerkev v Gor
janskem pri Komnu, ki jo krasijo po
slikave Toneta Kralja, napolnila z mno
žico ljubiteljev kulturez obeh strani me
je. Na ta slikoviti del slovenskega Kra
sa so namreč prišli, da bi prisostvovali 
svečanosti ob podelitvi prve Štrekljeve 
nagrade skladatelju, jezikoslovcu in et
nografu prof. Pavletu Merkuju za izjem
ne dosežke na področju zbiranja in oh
ranjanja slovenskega ljudskega blaga.

Z ustanovitvijo Štrekljeve nagrade 
seje primorska, a tudi širša slovenska 
kulturna javnost hotela oddolžiti spo
minu na veliko osebnost, Karla Štrek- 
Ija, ki se je rodil prav v Gorjanskem 
pred 142 leti in katerega ime je neločlji
vo povezano z ohranjanjem in vred
notenjem slovenskega ljudskega izro
čila. Zato je pomembnost nagrade ne
precenljiva in, kot je na nedeljski slo
vesnosti dejal komenski župan Uroš 
Slamič, poklon in zahvala ljudem, ki se 
ukvarjajo z vrednotenjem ljudskega iz
ročila, poleg tega pa tudi prispevek k 
skupni Evropi ter vrednotenje sloven
ske razpoznavnosti. Potreba po kore
ninah, je še dodal direktor Javnega skla
da Republike Slovenije za kulturne 
dejavnosti Vojko Stopar, pa nas spod
buja k preseganju okvirov in k usme
rjanju v tisto "nekaj več". Odbor za 
Štrekljevo nagrado, ki ima sedež prav 
v Komnu (pobudo za ustanovitev na
grade je dala občina Komen, k temu 
so potem pristopile še občine Sežana, 
Divača, Hrpelje-Kozina, Javni sklad RS 
za kulturne dejavnosti in Znanstveno
raziskovalni center Slovenske akademi
je znanosti in umetnosti), seje odločil, 
da ob tej prvi izvedbi nagrado podeli 
prof. Pavletu Merkuju, čigar ime je ne
ločljivo povezano z raziskovanjem in 
ohranjevanjem ljudskega blaga v bese
di in pesmi Slovencev v Italiji. To velja 
še posebej za področje etnomuzikolo
gije, kjer je Merku opravil neprecenlji
vo delo z zbiranjem ljudskega izročila 
na Tržaškem in Goriškem ter še zlasti 
na dotedaj kulturološko nepoznanih 
območjih, kot so Karnijska in Terska 
dolina, Rezija in Nadiške doline.

Nagrada, je v svojem slavnostnem 
govoru dejal predsednik SAZU dr. 
France Bernik, izraža dolžno spošto
vanje do Štreklja in njegovega pome
na za slovensko humanistiko. Nagra
jenec mora biti vreden njene teže in 
časti, in prav Pavle Merku je po bese
dah predsednika dr. Bernika taka oseb
nost. Govornik je nagrajenca predsta
vil kot vznemirjenega in razgibanega 
duha, večplastno in interesno mozaič-

FO TO  KR O M A

no osebnost, v kateri se prepleta več 
nadarjenosti in več ustvarjalnih ambi
cij. Merku je ohranil narodno pokonč
nost in spoznal, da so korenine naše 
kulture v preteklosti, po svojih priza
devanjih pa je najbolj soroden Štreklju. 
Pavle Merku po besedah dr. Bernika 
služi dvema svetovoma: svetu jezika, 
ki je poglavitna sestavina narodne isto
vetnosti (to je v nadaljevanju poudaril 
tudi nagrajenec sam v svojem krajšem 
zahvalnem posegu), in svetu glasbe, ki 
je sama jezik, umetnost sporočanja.

Dosežki prizadevanja Pavleta Mer
kuja pri ohranjanju ljudskega izročila 
so bili na nedeljski slovesnosti v Gor
janskem tudi konkretno otipljivi, saj so 
se izrazili preko glasbenih točk kultur
nega sporeda. Po uvodnem nastopu 
družinskega kvarteta Kulturnega dru
štva Karla Štreklja iz Komna, so Mer- 
kujeve instrumentalne in vokalne pri
redbe ljudskih pesmi in motivov po
dali tržaški glasbeni poustvarjalci, ki 
izhajajo iz šole Glasbene matice: vio
linist Črtomir Šiškovič, flavtistka Erika 
Buzečan, fagotist Aljoša Tavčar, klari
netist Marko Štoka, sopranistka Dana 
Furlani, mezzosopranistka Sara Jablan- 
šček in zbor Jacobus Gallus pod vod
stvom Janka Bana. Njihov nastop je 
primerno zaokrožil in oplemenitil slo
vesnost, obenem pa še enkrat doka
zal, kako neprecenljivo delo je Pavle 
Merku opravil na področju zbiranja 
ljudskega blaga in izročila Slovencev 
v Italiji.
— — — —  NL

Marsikdo, ki je Virgila Ščeka v svo
jih mladih letih poznal, se je verjetno 
v nedeljo, 30. septembra, spraševal, kaj 
bi ta bistri duhovnik z vedno priprav
ljeno šaljivo pripombo dejal ob dej
stvu, da sta mu Društvo za negovanje 
rodoljubnih tradicij organizacije TIGR 
Primorske in krajevna skupnost Lokev 
postavila doprsni kip in priredila kljub 
dežju množično obiskano slovesnost. 
Marsikdo, ki je o njem kdaj le bežno 
slišal, pa je prišel v Lokev, da bi o tem 
duhovniku, narodno-obrambnem de
lavcu, dalekovidnem politiku, publici
stu in uredniku številnih publikacij ter 
človeku raznolikih zanimanj kaj več iz
vedel. Veliko zanimivega je obiskova
lec lahko prebral ob obisku majhne, a 
vsebinsko zelo bogate in pregledne 
razstave o liku Virgila Ščeka, ki jo je z 
eksponati iz same Lokve in drugih fon
dov pripravil svetovalec Goriškega mu
zeja Marko Vuk.

Domačini so za odkritje spomenika 
izbrali praznovanje farnega zavetnika, 
nadangela Mihaela, in na trgu za cer
kvijo postavili lepo obeležje s Ščeko- 
vim doprsnim kipom v bronu, delo ki
parja Zmaga Posege. Program se je 
začel s praznično mašo v farni cerkvi, 
ki jo je ob somaševanju večjega števi
la duhovnikov daroval škofov vikar iz 
Kopra msgr. Renato Podberšič. V ho- 
miliji je med drugim postavil Ščeka za 
zgled sedanjemu človeku, ki naj se za
veda, da je vera nekaj življenjskega in 
je potrebno vse delovanje prekvasiti v 
tem smislu. Iz cerkve so se udeleženci 
pomaknili na že omenjeni trg, kjer je 
praznovanje uvedel Primorski kvartet 
pozavn iz Sežane, MePZ Divača pa je 
pod vodstvom Antona Baloha zapel 
Jenkovo Lipo. Udeležence shoda je v 
imenu krajevne skupnosti pozdravil 
njen predsednik Živko Race, po branju 
pisma ožjih Ščekovih sodelavcev nad
škofu Sedeju ob njegovem izgonu iz 
Gorice pa je prisotne nagovoril še se
žanski župan Miroslav Klun. Ganljivo 
je bilo pričevanje predstavnika Dru
štva TIGR in bivšega člana Ščekove Di
jaške družine Cirila Kobala iz Ponikev, 
ki se je avberskega gospoda spomnil 
z izredno lepimi besedami hvaležno
sti za vse, kar je naredil za mlade, da 
so lahko šli v šole v Gorico in Koper in 
se izobrazili za kasnejše delo med pri
morskim ljudstvom. V priložnostnem 
govoru pa je časnikar in dober poz
navalec Ščekovega življenja in dela 
Marko Tavčar osvetlil vsestransko Šče- 
kovo delovanje, ki je bilo vedno usmer
jeno v uresničevanje globoko občute
ne želje, da bi koristil slovenskemu na
rodu. Izpostavil je izreden Ščekov po

litični in celo državotvorni talent. Tako 
je omenil vlogo, ki jo je imel leta 1920 

i pri oblikovanju spomenice Zbora sve
čenikov sv. Pavla, ki se je zavzemala 

| za uvedbo samostojne škofije za slo
vensko in hrvaško manjšino v Italiji. 
Strnjeno je prikazal njegovo politično 
delovanje v rimskem parlamentu, de
lovanje v Avberu (1927-40), ko je de
jansko prenovil to malo kraško vasico.

| Na koncu je orisal še njegovo zadrža
nje med drugo vojno, ko se je umak
nil v Lokev. Šček je bil naklonjen OF, a 
obenem tudi kritičen do nekaterih pri
merov nasilja, ki jih je opazil, tako da 

I so mu prenapeteži že grozili s smrtjo.
I Tavčar je govoril tudi o vlogi Virgila 
I Ščeka pri boju za priključitev Primor- 
| ske matični domovini ter opozoril na 
hude posledice spora s škofom Santi- 
nom.

i Povezovalka sporeda Helena Ška- 
l bar je nato napovedala odkritje kipa, 
j  kar sta ganjeno opravila že omenjeni 
j Ciril Kobal in znani raziskovalec Milko 
Matičetov kot predstavnika že omenje- 

i ne Dijaške družine. Kip pa je blagoslo- 
! vil msgr. Podberšič. Slovesno priredi
tev sta sklenila kvartet pozavn in zbor 
iz Divače.

Odkritje spomenika Virgilu Ščeku 
v Lokvi je torej pomembno dejanje kul
turne omike in zgodovinskega čuta, za 

j kar gre priznanje Društvu TIGR Pri
morske in krajevni skupnosti.

!>(> POMEMBNI RAZSTAVI ČUDOVITE OBRTI

Y IDRIJI RAZSTAVA 
CIPK “CHANTILLY”

M A J D A  PAVŠIČ

Teden časa trajajoči idrijski Čipkar
ski festival, ki poleg svoje etnološke in 
zabavno kulturne privlačnosti iz leta v 
leto pridobiva tudi na strokovnem po
menu in že prerašča v mednarodni festi
val (naj omenimo samo mednarodni 
projekt Leonardo da Vinci), se je prav
zaprav zaključil s prvimi septembrski
mi dnevi. Vendar je treba ljubitelje čip
karske um etnosti obvestiti, da je 
idrijski Mestni muzej prav v okviru tega 
festivala, v katerega je b ila  sicer 
vključena tudi ena mednarodna raz
stava, nudil letos do konca septembra 
na ogled izjemno razstavo francoske 
črne svilene čipke - Chantilly, ki so jo 
pričeli izdelovati v Franciji že sredi 17.

stoletja v kraju Chantilly severno od 
Pariza, od koder se je razširila v kraje 
Normandije, kot sta Bayeux in Caen, 
pa tudi Belgije (Grammont) in doži
vela svoj največji razcvet sredi 19. sto
letja. Že od vsega začetka je bila, za 
razliko od drugih čipk prav tako kot njej 
podobna španska predhodnica la 
Blonde (za razliko vedno izdelana 
samo v beli barvi), upodabljana v do
ločene oblačilne namene takratne vi
soke mode za najvišje družbene sloje. 
Iz nje so izdelovali različne artikle od 
oblek, pajčolanov, naglavnih pokrival, 
rokavic, sončnikov, pahljač in druge
ga. Nosilo jih je meščanstvo prestiž
nih poklicev, kot npr. takrat znameni
ta operna pevka Adelina Patti, kneginja 
Marie-Caroline de Bourbon-Salerne,

kneginja von Aumale in med njimi tudi 
soproga Napoleona III. Eugenie ob 
državnem obisku v Angliji (v tistih ča
sih je tovrstna čipka dobila ime kra
ljevska čipka). Ker je osnova te prefi
njene, tanke in prosojne čipke til, izde
lan po vzorcu point de Pariš in kasneje 
point de Lille, je razumljivo, da so bila 
vsa oblačila podložena z barvno svilo, 
pri čemer je prišla čipka še bolj do iz
raza. Sam motiv pa je bil izdelan iz teh
nike polpremeta tračne čipke, ki ima 
dodano tudi ojačeno konfiturno nitko. 
Ob robu predstavlja cvetlične venčke 
z vijugami in posamezne drobne cveto
ve, sredino pa često zapolnjujejo bogati 
motivi rož, kot so perunike, vrtnice in 
metulji. Prav posebno žlahtnost pa naj
bolj dovršenim izdelkom dajejo tudi za- 
senčitve raznih cvetov, ki pa so izjemo
ma izdelani tudi v barvnih odtenkih.

Avtorica te razstave, ki si jo je bilo 
vredno ogledati, je priznana evropska 
strokovnjakinja Marianne Stang iz kra
ja Ubach-Palenberg blizu Aachna. Po

poklicu je sicer profesorica angleščine 
in francoščine, vendar je v svojem roj
stnem kraju, ki meji na Belgijo in Nizo
zemsko, že od zgodnje mladosti spoz
navala in doživljala očarljivo lepoto 
čipkarstva in se zanj navduševala.

Na razstavi v idrijskem muzeju je 
bilo na ogled nad stopetdeset izjem
no lepih in dragocenih starih čipk iz 
njene zasebne zbirke. Edina stalna raz
stava čipk Chantilly je postavljena v 
londonskem kraljevem muzeju Victo- 
ria&Albert. Prof. Stangova pa je omo
gočila, da so njeno razstavo videli tudi 
na kongresu nemške čipkarske zveze 
leta 1997 v kraju Buhi, pri Baden-Bad- 
nu, od tam pa je potem celo leto kroži
la po nemških in belgijskih mestih ter 
očarala številne obiskovalce. O značil
nosti in pomembnosti čipke Chantilly 
v oblačilni modi so tedaj pisali ugled
ni evropski strokovnjaki, med njimi 
tudi Paolo Perri, profesor za zgodovi
no oblačenja na univerzi v Lecceju.

P o M EMBNO SREČAM J E

SLAVISTIČNO 
ZBOROVANJE 
V NOVI GORICI 
IN GORICI

Letošnji slovenski slavistični kongres 
bo potekal v Novi Gorici in v Gorici od 
4. do 6. oktobra in bo posvečen trem 
tematikam, evropskemu letu jezikov, 
sodobni slovenski književnosti in mo
nografski obdelavi zgodovinarja in et
nologa Matija Murka. Posebna značil
nost letošnjega zborovanja bo v tem, 
da se bo vrnil na obeh straneh meje 
in da bo - tako kot že kdaj v preteklo
sti - nudil informacije o Slovencih v Italiji 
vsem udeležencem seminarja. Vablje
ni so tudi profesorji in učitelji slovenske
ga jezika z našega področja, saj bodo 
gotovo izkoristili priložnost, da jim pri
dejo predavatelji tako rekoč na dom.

Otvoritev kongresa bo v četrtek ob 
10. uri v dvorani Primorskega dram
skega gledališča v Novi Gorici, nato 
bosta imela besedo dva literarna zgo
dovinarja, Janko Kos in Franc Zadra
vec. Po opoldanskem premoru bo Ma
tjaž Kmecl predaval o drugačnih po
gledih na slovensko literaturo. Nato 
se bo delo razdelilo na tri sekcije: v 
knjižnici F. Bevka bo potekala pred
stavitev najnovejših knjig iz literarnih 
ved, v dvorani Mestne občine bo ok
rogla miza o vprašanjih in nalogah 
slovenskega slovaropisja, v gledališču 
pa bo okrogla miza ob izidu najno
vejše literarne zgodovine. Zvečer bo 
ob 20.30 družabnost v Dijaškem do
mu v Novi Gorici. Obeta se primor
sko obarvana kuhinja in dobrote ak
tiva kmečkih žena. Za zabavo bosta 
poskrbeli klepetulji Vanka in Tonca.

Naslednjega dne se bodo zboro
valci, kot rečeno, preselili v Gorico. 
Plenarni del zasedanja bo ob 9. uri v 
Kulturnem centru Lojze Bratuž; pre
davala bosta jezikoslovca Jože Topo
rišič in Breda Pogorelec; nato se bo 
delo spet razdelilo na tri sekcije: se
minar o Matiji Murku se bo odvijal v 
Kulturnem domu in bo potekal ves 
dan; tam bo tudi v dopoldanskem ča
su potekala predstavitev novih stro
kovnih in znanstvenih knjig. V Kultur
nem centru L. Bratuž pa bosta dve ok
rogli mizi z začetkom ob 11. uri, ena
o položaju slovenskega jezika v novi 
državi in druga o vseslovenski pobu
di Rastoča knjiga. Istočasno bo na vol
jo ogled Gorice, ki ga bo vodila Vere- 
na Koršič. V popoldanskem času bo 
kot spremljevalni del programa mož
nost ogleda dveh goriških knjižnic, 
semeniške in državne. Zamejske sla
viste bo najbrž zanimala še okrogla 
miza o slovenščini kot drugem jezi
ku, ki bo v Kulturnem centru Bratuž 
ob 15.15.

Tudi večerni program bo v petek 
posvečen naši stvarnosti. V Hitovi 
dvorani bo večer poezije in petja z 
naslovom Pozdrav iz Benečije, Rezije 
in Kanalske doline, ki ga bodo obli
kovali David Klodič in njegove Bene
ške korenine, Silvana Paletti in Luigia 
Negro ter ženski Višarski kvintet, ki 
ga vodi Anna Missoni.

Tretji dan zborovanja je namenjen 
poučnim ekskurzijam. Na voljo so kar 
štiri možnosti celodnevnih izletov, in 
sicer po Vipavski dolini, na Most na Soči 
in po Kosmačevi učni poti, v Beneško 
Slovenijo ter krajši izlet v Brda. Vsi od
hodi so ob 8. uri z avtobusne postaje 
v Novi Gorici, vendar se je treba za 
izlet prijaviti že v četrtek dopoldne.

Ves čas zborovanja bo potekala tu
di prodajna razstava slovenskih za
ložb, med njimi tudi štirih slovenskih 
založb iz Trsta, Gorice in Benečije. Naj 
še omenim, da bosta na predstavit
vah sodelovala tudi Nikolai Mikhai- 
lov s svojimi Jezikovnimi spomeniki 
zgodnje slovenščine (založba Mladi
ka) in Lojzka Bratuž s svojo najnovej
šo publikacijo Iz goriške preteklosti 
(Goriška Mohorjeva družba).

VERA TUTA
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SLOMŠKOVA NEDELJA 
V CELOVCU CLOVESKOST IN VEČNOST

Zadnja nedelja v septembru 
je bila posvečena pred dvema le
toma razglašenemu blaženemu 
škofu A. M. Slomšku. Ker celov
ška Mohorjeva letos praznuje 
tudi 150-letnico ustanovitve - 
njen pobudnik je bil prav lavan
tinski škof Slomšek - so se za 
praznovanje odločili v Celovcu. 
Tu seje namreč Slomšek priprav
ljal na duhovniško službo, tu ga 
je škof Jakob Pavlič posvetil, 9 
let je bil duhovni vodja v seme
nišču, 13 let pa lavantski škof. 
Koroška mu torej mora biti hva
ležna za kar 26 let delovanja.

Nedeljsko popoldne - v za
četku še prijetno sončno in to
plo -je  privabilo v stolnico (po 
ocenah medijev) približno 3.000 
slovenskih vernikov. Predvsem 
iz mariborske škofije, nekaj pa 
tudi od drugod (en avtobus npr. 
iz Gorice in Trsta pod vodstvom 
dr. Jožeta Markuže). Celovčani 
se niso mogli načuditi taki ude
ležbi, saj je na parkirnem pro
storu stalo okrog 50 avtobusov, 
v stolnici in okrog nje pa še ni
koli ni bilo take gneče.

Program - molitvena pobož
nost - se je začel ob 15. uri, že 
pol ure prej pa je bila stolnica 
zasedena. Pevski zbor Gallus je 
za uvod zapel pesem 77 si Peter 
skala, nadaljevali so s Križem, v 
tretjem delu pa so sledile lavren- 
tanske litanije. Ob 16. uri, ko so
v procesiji v stolnico vstopili ško
fje (na čelu krški škof Schvvarz, 
spremljali pa so ga slovenski ško
fje Kramberger, Stres, Glavan, 
zastopnik koprske škofije in ljub
ljanski metropolit Rode), je bil 
tudi trg pred stolnico popolno
ma zaseden in zadnji obiskoval
ci so našli stoječi prostor že sko
raj na cesti. Dobro uro in pol tra
jajočo mašo je v cerkvi sprem
ljalo preko sto duhovnikov, veli
ko pa je bilo pomešanih tudi 
med ljudstvom zunaj cerkve. 
Škof Schvvarz je navzoče poz
dravil tudi po slovensko (za kar 
se zelo trudi in mu gre vse priz
nanje), lepo dvojezično pridigo 
pa je imel Slomškov naslednik, 
mariborski škof Kramberger, ki 
je med drugim povedal, da da
nes celo zgodovinarji že prizna
vajo Slomškovo mesto takoj za 
Cirilom in Metodom; da je Slom

šek v prvi vrsti bil dušni pastir; 
da mu za ustanovno idejo Mo
horjeve družbe ne bomo nikoli 
dovolj hvaležni in da Bog ne po
trebuje svetnikov, potrebujejo 
pa jih naša mladina, naše druži
ne, naši duhovniki in ves sloven
ski narod, doma in po svetu. Za 
darovanje so škofu na oltar slo
venski verniki prinesli med dru
gim kip blaženega Slomška in 
svečo, sliko mariborske stolnice, 
celovška Mohorjeva pa knjižni 
dar. Žal je po obhajilu začelo de
ževati in tako ni prišlo do prijet
nega srečanja ob koroškem šar
klju (potici) in štajerskem vinu, 
saj je vsak le na hitro nekaj vzel 
in že tekel proti avtobusu. Kljub 
slabemu vremenu pa so neka
teri obiskali še Gospo sveto in 
tako dali veličasten zaključek 
pomembnemu dnevu; mislim, 
da bo ta dan vsem, ki so prišli v 
Celovec, ostal v lepem spomi
nu. Hvala pa tudi organizator
jem, ki so poskrbeli za vse, celo 
za dežne plašče tistemu, ki ni 
imel dežnika.

■RB

V soboto, 29. septem
bra, so v cerkvi in v opatiji 
v kraju O patija  pri Rožacu 
pri Manzanu odprli veliko 
likovno razstavo uveljav
ljenega bosanskega um et
nika Safeta Zeca, ki že de
set let živi in dela v Italiji, 
sedaj pa živi v Benetkah.

Umetnik, ki velja za enega 
večjih likovnikov iz kulturnega 
prostora nekdanje Jugoslavije, 
je pa dobro poznan tudi v tuji
ni, predvsem v Evropi in ZDA, 
saj ima prav sedaj v francoskem 
mestu Lille veliko antološko raz
stavo večjih platen v tehniki olje 
na platno in tempera. Safet Zec 
je dobro znan tudi v Sloveniji, 
kjer je imel vrsto odmevnih raz
stav, zadnjo v Cankarjevem do
mu pred štirimi leti, predstavil 
pa se je tudi v naši sredi, in si
cer v Gorici v Kulturnem cen
tru Lojze Bratuž. Prav s to raz
stavo seje zelo priljubil tudi slo
venskimi občudovalcem lepih 
umetnosti pri nas.

Razstavo grafičnih listov in 
olj ter mešanih tehnik na platnu 
Safeta Zeca, več kot šestdeset 
jih je, je ob podpori krajevnih 
podjetnikov priredil Sklad opati
je v Rožacu, ki je pred otvoritvi
jo  razstave tudi poskrbel za po
svet na temo Con-divisione 
(Stvari, ki nas ločujejo, a tudi ve
žejo), na kateri so o globljih ve
zeh in stvareh, ki so in še danes 
ločujejo nekdanji balkanski in ju-

g

goslovanski kulturni prostor od 
italijanskega in širše evropskega.

Umetnik Safet Zec, likovni 
kritik Roberto Budassi iz Urbina, 
pisatelj in novinar Ivan Lovreno- 
vič iz Sarajeva, univ. prof. zgo
dovine gledališča in dramatur
gije v nekdanji Jugoslaviji M ir
jana Miočinovič iz Beograda, 
predsednik Slovenskega stalne
ga gledališča iz Trsta dr. Filibert 
Benedetič in časnikar Novega 
glasa Jurij Paljk so vsak s svoje
ga zornega kota prikazali nek
danji jugoslovanski kulturni pro
stor in njegove povezave z Ev
ropo, predvsem pa pomemb
nost umetniškega izražanja, ki 
je univerzalni jezik za vse kra
jevne stvarnosti in seveda raz
lične narode, in to še posebej 
v sedanjem času, ki prisega na 
globalizacijo.

Jugoslovanski globalni kul
turni prostor, kot gaje poimeno

vala dr. Miočinovič, ki so ga tka
le osebne in tudi institucional
ne vezi, se je zaradi vojn na Bal
kanu spremenil, porušil, ostaja 
pa umetniška govorica v vseh 

i  zvrsteh in pa umetnost kot do- 
i  mala edina skupna govorica, v 
kateri lahko lokalne stvarnosti 
prerastejo v univerzalne pripo
vedi. Prijateljske vezi, ki so nasta
le nekoč med umetniki, so lahko 
še danes žive in tudi izziv za no
va, plodnejša sodelovanja. Dr. Fi
libert Benedetič je na izviren na- 

: čin podal prisotnost slovenske
ga človeka v Italiji in seveda pri
kazal delovanje Slovenskega 
stalnega gledališča, ki tvori vez 
med večinskim narodom in na
šo manjšino, a obenem prese- 

| ga te okvirje, saj je bilo in je na
še gledališče v balkanskem kul
turnem prostoru živo prisotno.

Ob razstavi Safeta Zeca je iz
šel tudi obširnejši barvni kata

log z zapisi Roberta Budassija, 
Ivana Lovrenoviča, slikarja sa
mega in Jurija Paljka, ki je tudi 
poskrbel za prevode esejev iz 
hrvaškega in srbskega jezika 
v italijanščino. V zajetnem ka
talogu bo vsakogar gotovo 
presenetila slikarjeva pripo
ved umetniškega zorenja in 
dobesedne zavezanosti likov
nemu delu ob prvem, mlado
stnem pogledu na znano Rem
brandtovo delo List stotih flo- 
rintov, kateremu se Zec danes 
z dolžnim spoštovanjem oddol
ži z lastnim delom Hvala Rem
brandtu.

Razstava je svojevrsten u- 
metniški in duhovni požirek pr
vovrstnega iskanja vrhunskega 
slikarja, ki ostaja zavezan svo
jemu likovnemu svetu. Za Zeče
vo slikarstvo in grafike je značil
na odlična, naravnost vrhunska 
tehnika, ki se spaja z umetniko
vo mehko in blago roko. Tako 
nastajajo v umetniškem ateljeju 
Safeta Zeca danes upodobitve 
sveta, ki je sicer minljiv, a nam 
govori o večnem in človeški, 
naši želji po neminljivosti. Raz
stava v Opatiji pri Rožacu tudi 
s svojo umeščenostjo v svete in 
posvečene prostore govori o 
slikanju višjega in globljega, ki 
tako silno označuje vse Zeče
vo umetniško delo.

Razstava likovnih del Safeta 
Zeca bo v kraju Opatija pri Ro
žacu odprta do 30. novembra 
letos, in sicer vsak dan od 9. do
12. ure in od 15. do 18. ure.

OB BLIŽNJI 70 -LETNICI SMRTI NADŠKOFA F. B. SEDEJA

Cerkno - Občina Cerkno sla
vi 1. oktobra svoj občinski praz
nik, ko se spominja slavnega 
matematika dr. Franca Močni
ka, ki je bil ta dan (1853) rojen v 
Cerknem, in hkrati tudi ustano
vitve partizanske Vojkove briga
de (1.10.1943). 28. novembra pa 
bo tudi poteklo 70 let od smrti 
velikega cerkljanskega rojaka, 
goriškega nadškofa in metropo
lita dr. Frančiška Borgije Sedeja 
(na sliki), zato mu je domača ob
čina na uglednem mestu pred 
muzejem in glasbeno šolo, kjer 
nastaja spominski prostor cerk
ljanskih pomembnih rojakov, v 
sklopu prireditev ob občinskem 
praznovanju, postavila lep do
prsni kip, delo kraškega umet
nika z Repentabra, ki živi na Go
renjskem, Evgena Guština.

Na dan praznika, v ponede
ljek, 1.10.2001, uro pred slavno
stno sejo občinskega sveta, ob 
prisotnosti svetnikov, županov 
Cerknega in Idrije, poslanca Ja
neza Podobnika, koprskega ško-

V ROJSTNEM CERKNEM 
SLOVESNO ODKRILI 
DOPRSNI KIP

T O M A Ž  PAVSIC

fa msgr. Metoda Piriha, različ
nih predstavnikov in častnih 
gostov, med njimi je bila števil
na delegacija Števerjancev, na 
čelu s podžupanom Domini
kom Humarjem (v Steverjanu 
na razne načine ohranjajo spo
min nadškofa Sedeja, ki je bil 
stric njihovega dolgoletnega, 
zelo priljubljenega župnika Ci
rila Sedeja); seveda so bili med 
častnimi gosti tudi Sedejevi so
rodniki, tako iz Cerknega kot iz 
Ljubljane in od drugod, med 
njimi tudi Sedejev prapranečak 
Andrej, ki je župnik v Izoli.

Pri slovesnem odkritju je so
delovala skupina mladih iz Cerk
nega, ki je lepo podala Gregor

čičevo pesem na čast nadškofu 
Sedeju. Slavnostni govornik je 
bil župan Jurij Kavčič, ki je spo
menik tudi odkril. Obudil je spo
min na slavnega rojaka-nadško- 
fa in v živi besedi prikazal njego
vo delo za slovenski narod, pose
bej še za primorske Slovence.

Za njim je prevzel besedo 
najvišji predstavnik Cerkve na 
Primorskem, škof Metod Pirih. 
Svoj kleni nagovor je začel s Pis
mom Hebrejcem, ki pravi: "Spo
minjajte se svojih voditeljev, ki 
so vam oznanjali Božjo bese
do..." O Sedeju je med drugim 
dejal, da "je bil odličen verski 
voditelj Slovencem, Italijanom 
in Furlanom, mož globoke mi
sli in premisleka, ki je neutrud
no z govorjeno in pisano bese

do oznanjal resnico... Bil je pravi
čen in goreč pastir vernikom 
slovenske in italijanske narod
nosti in ena najuglednejših o- 
sebnosti na goriškem škofijskem 
sedežu v 250 letih, odkar obsta
ja nadškofija. V štirih letih (1908- 
12) je pozidal Malo semenišče 
in leta 1923 je ustanovil goriško 
Mohorjevo družbo... Tudi kadar 
je bil deležen kritike, je bil pre
močrten ... Nosil je križ begun
stva med prvo svetovno vojno 
in po njej, prenašal je hude kri
tike s strani fašistične oblasti, ko

je branil slovenski jezik pri bo
goslužju in pri verouku. Trpel je, 
ker ga na koncu ni podprl niti 
Sveti sedež, ki je bolj verjel po
litikom kakor pa ljudem Cerkve. 
In ta velikan duha in srca je bil 
vaš rojak, Cerkljan, mož naših 
gora in naših korenin... Kako hi
tro bi pri nas prišlo do spre
memb v Cerkvi in v družbi, če 
bi mi bili koreniti kristjani in bi 
vsak svoj poklic oblikoval v evan
geljskem duhu, kakor je učil in 
delal nadškof Sedej..." Za sklep 
občutene slovesnosti je škof 
Metod Pirih blagoslovil Guš
tinov kip, ki bo ljudem pričal in 
kazal, kdo je bil nadškof Sedej.

Ob tej priložnosti, in prav 
tako za slovesnosti, ki bosta še 
na Sveti gori in v Novi Gorici, 
sta Založba Branko in Založni
štvo Jutro, ob podpori dveh pri
morskih občin in nekaterih cer
kvenih ustanov, izdali knjižico 
s kratkim življenjepisom nadško
fa Sedeja.

N/l REŠETU

PIKA POD REŠETO
Iztekel seje zadnji teden poletnih 

oddaj: nekatere oddaje so se že po
slovile, druge še izzvenevajo, obenem 
pa se nevsiljivo začrtuje nova pro
gramska shema, ki bo trajala do ju
nija. V tem zadnjem tednu sta se vk
ljučili v prehajanje iz poletne vedrine 
v jesensko sivino dve oddaji, ki sta me 
prevzeli s svojo molovsko noto. Prva 
je bila ponovitev pogovora s prof. Vin
kom Beličičem ob drugi obletnici nje
gove smrti iz ciklusa Čisti studenci 
otroštva, ki ga pripravlja Loredana

Gec. Čeprav sem oddajo že slišala, ko 
je bila prvič na sporedu, pa sem jo 
vendar poslušala pozorno kot takrat 
in še enkrat občudovala, kako je bila 
v vprašanjih in odgovorih domišljena.

Druga zelo lepa oddaja je bila zak
ljučni del radijske igre Marjana Tom
šiča Šandrinke, ki je bil na sporedu v 
nedeljo ob 14.10. Usode slovenskih 
deklet in žena, ki jih je raziskovala 
Dorica Makuc, so v Tomšičevi dram
ski pripovedi zaživele v vsej svoji pre- 
tresljivosti - njihova pot v neznani

Egipt, njihovo življenje daleč od doma, 
njihov povratek in težko ponovno vra
ščanje v domače bedne razmere. Igro 
v produkciji Radia Trst A je režiral Mar
ko Sosič, v glavnih vlogah pa so nasto
pali Barbara Cerar, Vojko Belšak, Luč
ka Počkaj, Miranda Caharija in drugi.

Prav ta čas, ko se zaključuje na ra
diu neko obdobje, se mi zdi prime
ren, da postavim piko pod rubriko Na 
rešetu in jo, vsaj začasno, prekinem. 
K temu me sili več vzrokov. V uvodnem 
Rešetu sem napisala, da sem začela 
pisati te zapise, "ker se mi je zdelo, 
da mnoge oddaje padajo v prazno, 
saj nanje skoraj ni odmeva". A zdi se 
mi, da tudi moji zapisi padajo v praz
no, prav po ničemer ne morem skle

pati, da bi imeli kak učinek. Prav tako 
sem v prvem zapisu izrazila željo, da 
bi ti zapisi "sprožili druge odmeve in 

\ širšo razpravo o neprecenljivi važno
sti tega medija za Slovence tostran in 
onstran meje". Pa se tudi to ni zgodi
lo. In vendar bi bilo treba posvetiti ra
diu ne samo drobne občasne zapise, 
ampak tehtne analize o programskem, 
vsebinskem in ekonomskem stanju 
Radia Trst A. Delovanje radia bi mora
li stalno spremljati politiki, krovni or
ganizaciji, tisk in vsa civilna družba, 
če nočemo, da se začne sesuvati to, 
kar je ena najpomembnejših ustanov 
naše manjšine. Se bodo vsi zbudili, 
ko bo prepozno?

Vendar je glavni vzrok, da prekinem

pisanje beležk Na rešetu, bojazen, da 
bi se v spremljanju oddaj in sodela
vcev, o katerih sem kaj napisala že v 
pretekli sezoni, začela ponavljati. Da se 
temu izognem in da začnem pisati o 
problematiki z zvezi z radijskimi in te
levizijskimi sporedi drugače, rabim ne
kaj časa za razmislek. In ta prehod iz 
poletne v zimsko sezono se mi zdi pri
meren čas, da - kot pravi Župančič - 
"premerim daljo in nebeško stran".

Eno samo željo imam na začetku 
nove sezone: da bi bili programi vsaj 
tako bogati, raznoliki in kvalitetni kot 
tisti iz prejšnjih let. Pri njihovem obli
kovanju želim vsem programistom in 
sodelavcem veliko sreče!
— — — TEJ
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PROSEK /  PREDSTAVITEV

GALEB: DNEVNIK 
IN REVIJA

Gledališki vrtiljak stopa v 
svojo četrto sezono. Za pobu
do, ki jo prirejajo Radijski oder, 
Slovenska prosveta in Sloven
sko stalno gledališče in ki se
stoji v gledališki ponudbi za 
otroke vrtcev in osnovnih šol, 
je v vseh teh letih zanimanje 
postopno naraščalo, tako da 
so lani našteli kar okoli 160-170 
plačanih abonmajev ter kakih 
80 brezplačnih. Zato organiza
torji upajo, da bo tudi sezona 
2001 -2002 ravno tako uspešna 
kot prejšnje. Novost predstav
lja letos okrepljena prisotnost 
gledališč iz tukajšnjega obmej
nega prostora: poleg Radijske
ga odra in SSC ter Gledališča 
na vrvici iz Nove Gorice bosta 
letos nastopila še Lutkovna 
skupina Črni muc iz Sežane in 
Gledališče Koper. Kot doslej 
bodo vse predstave v dvorani 
Marijinega doma pri Sv. Ivanu 
ob nedeljah ob 17. uri.

Katere predstave pa čakajo 
otroke in njihove družinske čla
ne? Prva predstava bo že to ne
deljo, 7. t.m., ko bo SSG uprizo
rilo Zgodbo o mačku, ki je  nau
čil galebko leteti čilskega pisa
telja Luisa Spulvede. 28. t.m. 
bo nastopilo Gledališče na vr
vici iz Nove Gorice z delom Ja
nko in Metka, 11. novembra 
Lutkovna skupina Črni muc iz 
Sežane z delom Vilma in Vili, 
2. decembra pa Radijski oder 
s Čudežno uro. 13. januarja 
prihodnjega leta bo nastopilo 
Lutkovno gledališče iz Ljublja
ne s predstavo Fantkov dan, 17. 
februarja bo na vrsto prišlo Lut
kovno gledališče iz Maribora z 
Zvezdico zaspanko, zadnja pred
stava pa bo 10. marca, ko bo 
nastopilo Gledališče Koper z 
delom Trije oslički in kozica 
Rožica. Sedem predstav torej, 
kjer bodo zopet pomembno 
vlogo odigrale lutke, ki so otro

kom še posebej všeč. Tudi le
tos bo predstave vsakokrat po
živila kratka animacija in se bo
do otroci lahko udeležili liko
vnega natečaja za domišljijsko 
risbo z naslovom Moj najljubši 
gledališki junak. Natečaj bo ste
kel od druge predstave dalje in 
bodo otroci do zadnje predsta- 

| ve 10. marca lahko prinašali 
risbe. Slednje bodo ob zadnji 
predstavi razstavljene, najbolj- 

| še pa bodo tudi nagrajene. De
cembrska predstava Radijske
ga odra pa bo povezana z mi- 
klavževanjem.

Abonmaji so zelo naklonje
ni družinam: redni abonma (ru
mene barve) za prvega otroka 
stane 40.000 lir, za drugi abon
ma (modre barve), ki je na
menjen drugemu otroku ali 
spremljevalcu, bo treba odšteti
30.000 lir, abonmaji rdeče bar
ve, ki jih lahko dvignejo ostali 
člani iste družine, pa so za
stonj. Sicer bodo na voljo tudi 
posamezne vstopnice, vendar 
bodo slednje precej dražje. 
Zainteresirani lahko rezervira
jo oz. kupijo abonmaje na se
dežu Slovenske prosvete v ul. 
Donizetti 3 v prvem nadstro
pju (tel. 040 370846) od pone
deljka do petka od 9. do 17. ure 
ali pa pred prvo predstavo v 
Marijinem domu. Sicer so šte
vilne družine že kupile abo
nmaje, takoj ko so se na Trža
škem pojavili reklamni lepaki 

I (delo Mateja Susiča).
Tržaški slovenski otroški pu

bliki se torej ponuja nova zani
miva sezona Gledališkega vrti
ljaka. Če k temu dodamo še 

! otroški abonma SSG Zlata ribi
ca, lahko rečemo, da bomo na 
Tržaškem tudi letos priče boga
ti in kakovostni otroški gledali
ški ponudbi, ki bo prav gotovo 
naletela na pravi odziv.

Dne 13. aprila leta 1990 je 
bil podpisan sporazum o ures
ničitvi Sinhrotrona med dežel
no upravo, Kraško gorsko skup
nostjo, občino Trst in ostalimi 
občinami tržaške pokrajine, 
Področjem za znanstvene in 
tehnološke raziskave in orga
nizacijami slovenske narodno
stne skupnosti v Italiji, na osno
vi katerega je b ilo  svečano 
sprejeto načelo, da medtem ko 
uresničevanje velikih javnih del 
in infrastruktur na teritoriju, ki 
zgodovinsko pripada slovenski 
narodnostni skupnosti ustva
rja možnosti za splošen razvoj 
celotne skupnosti, zahteva od 
slovenske ogromne gospodar
ske in družbeno-kulturne žrtve, 
za katere mora prizadeta skup
nost prejeti v zameno, poleg 
pravičnih odškodnin za posa
mezne razlaščene lastnike, tu
di ustrezne protivrednosti, ki naj 
jo  vsestransko utrdijo in ji omo
gočajo alternativne možnosti 
razvoja na teritoriju, kjer živi.

Te in vrsta drugih obvez, se 
v dobri meri niso uresničile, 
menita predsednika Kmečke 
zveze in koordinacijskega zdru
ženja vzhodnokraških vasi 
Alojz Debeliš in Karlo Grgič v

PRI SVETEM IV A N U

OBETA SE 
ZANIMIV  

VEČER
Slovensko kulturno društvo 

Slavko Škamperle in Marijin 
dom pri Sv. Ivanu prirejata v so
boto, 6. t.m., zanimiv in obeta
ven večer. V prvi vrsti seveda 
domačine, pa tudi prijatelje od 
blizu in daleč vabita namreč na 
predvajanje videofilma inž. Pi
na Rudeža z naslovom Razko
šna puščava in podnaslovom 
Videosafari po Namibiji. Inž. 
Rudež, sicer ravnatelj tehnične
ga zavoda Jožef Stefan, je 50- 
minutni videofilm posnel leta 
1995 na potovanju po Nami
biji, državi na jugozahodu Af
rike, ki je svojo neodvisnost do
segla šele pred nekaj leti (prej 
je bila nemška kolonija in južno
afriški protektorat).

Inž. Pino Rudež se s snema
njem videofilmov ukvarja že ne
kaj let in Razkošna puščava ni 
njegov prvi izdelek. Bralce naj 
spomnimo na nekatere druge 
posnetke, ki jih je naredil v prej
šnjih letih: Cesarska Kitajska, 
Utrinki iz Benečije, Kraljevska 
pot odAmana doAkabe (kjer je 
Rudež podal utrinke s poto
vanja po Jordaniji), Dolina gejzi- 
rov, Ptičji kljuni, nenazadnje pa 
tudi Učna pot Nabrežina, ki je 
nastal prav pred nedavnim v 
povezavi z istoimenskim projek
tom. V svojih delih inž. Rudež 
opisuje kraje, po katerih je po
potoval, s posebnim ozirom na 
naravo, ki ga, kot sam pravi, 
strašno zanima, in na ljudi.

V soboto se torej obeta za
nimiv in lep filmski večer, ki bo 
v dvorani Marijinega doma, ul. 
Brandesia 27, z začetkom ob 
20. uri.

pismu, ki sta ga naslovila na 
predsednika deželne vlade Ren- 
za Tonda, župane občin trža
ške pokrajine (razen na milj- 
skega), predsednika Kraške 
gorske skupnosti Maria Lavren
čiča, predsednika Področja za 
znanstvene in tehnološke ra
ziskave Luciana Susmela ter na 
Svet slovenskih organizacij in 
Slovensko kulturno gospodar
sko zvezo.

"Zato se danes, ko je naša 
skupnost ponovno prizadeta 
zaradi razlastitev za izgradnjo 
hitre ceste v tržaški pokrajini", 
piše v pismu, "ponovno obra
čamo na podpisnike omenjene
ga sporazuma, predvsem pa 
na predsednika deželne up
rave, katerega vabimo, da nuj
no skliče srečanje vseh podpi
snikov, na katerem bomo, na 
osnovi sporazuma, podrobno 
preučili stanje uresničenih ob
vez do naše skupnosti in jih, 
glede na nove žrtve, ki jih ra
zvoj celotne družbe zahteva od 
slovenske narodnostne skup
nosti, tudi dopolnili." Pri tem 
Debeliš in Grgič pričakujeta, da 
se bodo naslovniki pozitivno 
odzvali na njuno prošnjo.

FOTO KROM \

V četrtek, 27. septembra, so 
v telovadnici srednje šole na Pro
seku množici otrok, učencev 
osnovnih šol Avgust Černigoj 
s Proseka in France Bevk z 
Opčin ter dijakov prvega razre
da openske srednje šole Sreč
ko Kosovel v spremstvu star
šev, učiteljev in profesorjev, 
predstavili novo, septembrsko 
številko mladinske revije Galeb 
in nov Galebov šolski dnevnik. 
Številnim prisotnim je sprego
vorila urednica Galeba Majda 
Železnik, ki je predstavila tako 
revijo kot dnevnik. Slednjega je 
letos uredila umetnica Jasna

Merku, ki se je osredotočila 
predvsem na razkrivanje rast
linskega sveta. Vsak mesec je 
tako posvečen eni rastlini. Izid 
dnevnika so podprli trije denar
ni zavodi s Tržaškega in Gori
škega: Zadružna kraška banka, 
Zadružna kreditna banka Do- 
berdob-Sovodnje in Kmečka 
banka iz Gorice, v imenu kate
rih je otrokom spregovoril rav
natelj ZKB dr. Klavdij Brajnik, 
ki je prisotne spomnil na po
men dnevnika za šolarja, pa 
tudi na pomen zamejskih de
narnih zavodov.

mejski rock skupini Kraški ov
čarji.

Na nedeljskem koncertu je 
Iztok Cergol ob klavirski spre
mljavi prof. Beatrice Zonta pri
kazal občinstvu del zahtevne
ga programa, s katerim je pred 
kratkim diplomiral. Najprej je 
izvedel Sonato v g molu britan
skega baročnega skladatelja 
Henryja Purcella. V nadaljeva
nju so prisotni prisluhnili Ga- 
voti iz Partite v e duru Johan
na Sebastiana Bacha, Capric- 
ciu v g molu Nicoloja Pagani- 
nija, stavku Allegro iz Koncer
ta v g duru VVolfganga Ama- 
deusa Mozarta, spored pa se 
je zaključil z izvedbo Koncer
ta v e molu Felixa Mendelssoh
na Bartoldyja.

ROJAN /  DRUGI KONCERT D IPLO M AN TO V GM

PO HARM ONIKI JE PRIŠLA 
NA VRSTO VIOLINA

FO TO  KR O M A

Koncertna pobuda Rojan in 
Glasbena matica sta v nedeljo, 
30. septembra, v Marijinem do
mu v Rojanu priredila še drugi 
koncert, posvečen letošnjim 
diplomantom GM. Če je bilo 
prejšnje srečanje v znamenju 
harmonike in flavte z nastopom 
Irine Perosa, Gorana Ruzziera 
in Mirka Ferlana, je bil tokrat 
na vrsti violinski recital Iztoka 
Cergola.

Iztok Cergol je diplomski iz
pit na tržaškem konservatoriju 
opravil prejšnji teden, njegovo 
izobraževanje v violini na šoli 
Glasbene matice pa je poteka
lo pod mentorstvom prof. Ja
gode Kjuder. Kot eden najbolj
ših gojencev G M je redno na
stopal na njenih akademijah in 
predstavljal šolo tudi na zuna

njih nastopih, na srečanjih glas
benih šol, sodeloval pa je tudi 
v različnih orkestrih in se izpo
polnjeval s priznanimi mojstri. 
Sicer pa se ni nikoli zadovoljil 
le s študijem in nastopanjem,

1 ampak je svoj glasbeni talent 
razvil (in ga seveda še razvija) 
na različnih področjih. Ni se o- 
mejil na igranje violine, ampak 
se uspešno preizkuša tudi v 
drugih glasbilih, predvsem v or-

1 glah (orgla na Proseku, v Šked-
1 nju in pri Sv. Ani), klaviaturah 
in harmoniki, pa še v sklada- 
teljstvu in zborovodstvu. Rav
no tako se njegova raznolika o- 
sebnost ne omejuje le na klasi
čno glasbo, ampak posega tu
di po drugih zvrsteh. Naj pri 
tem omenimo le njegovo nepre
cenljivo vlogo pri uspešni za
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D SI /  ZAČETEK SEZONE Z ZO R O  TAVČAR

SVET, KI GA OBČUDUJEJO TAKO 
OTROCI KOT ODRASLI

IVAN  ŽERJAL

Društvo slovenskih izobra
žencev je za svoj prvi tedenski 
večer v novi sezoni v ponede
ljek, 1. t.m., povabilo v svojo 
sredo pisateljico Zoro Tavčar. 
Priložnost za srečanje je dal 
nedavni izid njene najnovejše 
knjige, katere naslov se glasi 
Ko se ptički prebude, v podna
slovu pa piše, da so to "pesmi 
za otroke in otroške duše". Knji
ga (pravzaprav je prvo pred
stavitev doživela že na letošnji 
Dragi v začetku septembra) je 
izšla pri tržaški založbi Mladi
ka, je, lahko rečemo, nekonven
cionalna, v smislu, da ne vse
buje le teksta, pač pa tudi zgo
ščenko z recitacijami in uglas
bitvami avtoričinih pesmi. Po
leg tega je skupaj s knjigo izšel 
tudi lepak z naslovom Abece
da se predstavi, ki otrokom sku
ša na privlačen način prikazati 
abecedo. Bolj kot za navadno 
knjigo gre torej za pravi pro
jekt, ki je trajal nekako leto dni 
in pri katerem so sodelovali ilu
stratorka Magda Tavčar, ki je 
opremila lepak in knjigo, Ma
tej Susič, ki je delo tehnično 
opremil, recitatorji Radijskega 
odra Aleksij Pregare, Marinka 
Počkaj in Matejka Peterlin, Tul-
lio Možina in njegova hči An- 
drejka, ki sta poskrbela za uglas
bitev nekaterih besedil, in Stu
dio Trak, ki je digitalno obde
lal zgoščenko.

Najnovejše delo Zore Tav
čar vsebuje 29 pesmi, ki so ra
zdeljene na sedem sklopov: V 
svetu igrač, Nočne pesmice, 
Pesmi pomladnega travnika, 
Ptičje pesmi, Pesmi o koko
škah, Čarovnice in strahovi in 
Iz kuhinje. Navdih za to zbirko 
je avtorica dobila ob spominu 
na nekatere pesmice iz svojih 
radijskih iger, ki pa jih ni mog

FO TO  KR O M A

la iztrgati iz konteksta. Zato se 
je odločila, da pesmi napiše na 
novo z namenom, da otrokom 
ponudi zvočne pesmi in da jih 
seznani z bolj izbranim in soč
nim slovenskim izrazjem ter s 
svetom poezije. Hotela je tudi, 
da se otroci vrnejo k prijetnosti, 
melodioznosti in igrivosti. Kot 
je na ponedeljkovi predstavitvi 
dejala kritičarka Ivanka Her
gold, je najnovejša pesniška 
zbirka Zore Tavčar resno pri
pravljeno in opravljeno delo za 
najmlajše in ne samo to. Knji
ga je v celoti zelo sodobna, v 
njej se pojavlja ves svet, kot ga 
morajo doživljati otroci: to je 
svet narave, rastlin, živali in 
pravljičnih bitij, a tudi svet so
dobnih tehnoloških igrač. V 
pesmih je prisoten Kras, prisot
no je slovenstvo, in sicer v ob
liki prožnega jezika, čudovito 
slovenske skladnje in stoterih 
pomenov. Avtorica uporablja 
tudi nenavadne modernizme 
in narečne oblike. Pesmi izra
žajo avtoričin odnos do stvar

nosti in življenja: ta svet se raz
kriva kot nekaj nenavadnega, 
pravljičnega, v katerega s ču
dom zrejo ne samo otroci, am
pak tudi odrasli. Ravno v tem 
občudovanju je čar pesmi Zore 
Tavčar. Za ilustratorko Magdo 
Tavčar je bilo sodelovanje pri 
tem projektu čast. Dogajanje 
v pesmih je skušala prikazati 
kot gledališke prizore: tako vsak 
sklop zgleda kot samostojen 
prizor, ki ga zaznamuje zave
sa različne barve. Za glasbeni 
del sta poskrbela, kot že reče
no, Tullio Možina in njegova 
hči Andrejka, sicer mlada, a že 
uveljavljena interpretka zlasti 
slovenskih popevk. Avtoričino 
ponudbo sta takoj sprejela, 
malo ker je šlo za nekdanjo An- 
drejkino profesorico, malo za 
to, ker je Andrejki svet otrok 
zelo blizu. Tako sta ujela poe
tičnost, ritmičnost in zvočnost 
pesmi in jih prelila v ustrezno 
glasbo.

Pri knjigi Ko se ptički prebu
de je šlo za izredno zanimiv, a

tudi za zahteven projekt. Kot 
je v imenu Radijskega odra de
jal Marijan Kravos, so pesmi 
namenjene resnično deloma 
otrokom deloma otroškim du
šam. Delo je morda prezahtev
no, da bi ga otroci kar sami vzeli 
v roke, zato bi bilo tu potreb
no sodelovanje staršev oz. od
raslih oseb. Vsekakor bo otrok 
moral veliko bolj prisluhniti ta
ko besedi kakor melodiji.

Prijeten ponedeljkov večer, 
ki je v Peterlinovo dvorano pri
vabil lepo število udeležencev, 
je še obogatil nastop Andrejke 
in Tullia Možine, ki sta podala 
nekaj uglasbenih pesmi iz zbir
ke, pa še poslušanje nekaterih 
odlomkov z zgoščenke. Res 
lepa predstavitev za knjigo, ki 
se sicer že sama predstavlja 
kot topla in prijetna in bi je 
lahko bila vsaka družina vese
la. Tudi cena ni visoka, saj bo 
za celoten paket (knjigo, lepak 
in zgoščenko) treba odšteti
30.000 lir.

MESEČNA KONFERENCA V NABREŽINI

ISLAMSKI SVET SE VRAČA K IZVIROM 
IN KORENINAM SVOJE VERNOSTI

Po poletnem premoru seje 
v Nabrežini pričela nova sezo
na mesečnih konferenc, ki jih 
v tamkajšnji župnijski dvorani 
prireja verska skupnost na čelu 
z župnikom Bogomilom Bre
cljem. Prva konferenca je bila 
v sredo, 26. septembra, in je 
bila zaradi situacije, ki je po 
celem svetu nastala po nedav
nih tragičnih atentatih v New 
Yorku, zelo aktualna. Tema 
večera je bila namreč Muslima
ni danes: o tem je spregovoril 
predvsem Milan Nemac, sicer 
že dvajset let kaplan za sloven
ske vernike pri Sv. Ivanu v Tr
stu (le-ti so ga pravkar pred 
nedavnim počastili), svoj kore- 
ferat pa je predstavila tudi Ma
rija Brecelj, programistka na 
Radiu Trst A, ki je podala nekaj 
vtisov ob teh dogodkih.

G.M ilanNemacjev svojem 
posegu zgoščeno prikazal zgo
dovino islama, enega od naj
večjih enoboštev na svetu (be
seda "islam" pomeni popolno 
predanost Bogu v miru), od za
četkov pred 1379 leti za časa 
preroka Mohameda, pa preko

nagle širitve v prvih stoletjih 
(tudi zaradi roparskih napa
dov) z arabskega polotoka pa 
preko Azije in Afrike do Indije 
in južne Galije. Mohamedovo 
delo so nadaljevali njegovi šti
rje nasledniki - kalifi Abu Bekr, 
Omar, Utman in Ali, za njimi 
pa slavni arabski dinastiji O- 
majadov in Abasidov, v poz
nem srednjem veku in moder
ni dobi pa zlasti turško cesar
stvo (poleg njega pa še Perzija, 
Indija in Maroko). Mohamed 
je oznanjal vero v enega in edi
nega Boga ter se boril proti ma
likovanju. Njegov nauk sloni na 
petih načelih: izpovedi vere, 
češčenju ali molitvi, miloščini, 
postu in romanju v Meko, ka
terega mora muslimanski ver
nik opraviti vsaj enkrat v živ
ljenju. Sicer je islamski svet 
zelo pisan in raznolik, v da
našnjem času pa doživlja po
rast samozavesti in se vrača k 
izvirom svoje vernosti. Vedno 
bolj se prebuja misijonarska go
rečnost, ob sprejemanju znan
stvenega, tehnološkega in go
spodarskega napredka pa pri

haja do odklanjanja zahodne
ga civilizacijskega modela oz. 
tistega načina življenja, ki se je 
uveljavil v Združenih državah 
Amerike in na zahodu in ki se 
prevečkrat izraža v materializ
mu, v moralni in duhovni deka
denci ter v pokvarjenosti. Stru
peni sadovi tega se kažejo v 
verskem fanatizmu in funda
mentalizmu, ki črpata energijo 
tudi iz revščine, nepismenosti 
in nerešenih problemov na 
Bližnjem vzhodu, medtem ko 
zmerni muslimani iščejo vrni
tev k izvirom predvsem v duhu 
in ne v črki. Sicer so v islamskih 
državah ljudje ohranili čut za 
skupnost, gostoljubnost, zdrž- 
nost ter druge vrednote in kre
posti, ki bi jih morali tudi kri
stjani bolj upoštevati. Po sto
letjih vojn pa je med kristjani 
in muslimani nastopil čas me
dsebojnega spoznavanja in 
dialoga ter skupnega iskanja 
vrednot za dobro celega člo
veštva. II. Vatikanski cerkveni 
zbor določa spoštovanje mu
slimanov, ki m olijo edinega 
Boga, sicer pa je treba iskati

tisto, kar je obema verama skup
no, se pravi vrednote in duhov
no raven.

Marija Brecelj je v svojem 
krajšem koreferatu podala pre
dvsem nekaj vtisov, ki so se ji 
porodili ob spremljanju new- 
yorške tragedije. Po njenem 
mnenju je malikovanje denarja 
(sam atentat se je spremenil 
v shovv) verjetno edini razlog 
za to tragedijo, ob kateri se člo
vek vpraša, kakšen svet priprav
ljamo in ali se je res začel spo
pad med bogatim severom in 
revnim jugom sveta. Očitno se 
je našel nekdo, ki je izkoristil 
ta vedno večji razkorak ter fa
natizem in sovraštvo, ki izvira 
iz njega, a pri tem je šel preda
leč. Sicer je med razpravo pri
šlo še enkrat do izraza temelj
no spoznanje, da je treba od
praviti predvsem vzroke terori
zma in fundamentalizma, ki se 
nahajajo v revščini ter v vsilje
vanju zahodnega modela in 
nesprejemanju drugih civiliza
cij. Priti mora, je bilo rečeno, 
do moralne spremembe, 

iž

OBVESTILA

KD SLAVKO Škamperle in Ma
rijin dom pri Sv. Ivanu vabita 
na predvajanje zanimivega 
videofilma inž. Pina Rudeža Raz
košna puščava, ki bo v Mari
jinem domu v soboto, 6. okto
bra, ob 20. uri.

RADIJSKI ODKR obvešča, da 
bo prva predstava Gledališke
ga vrtiljaka na sporedu to ne
deljo, 7. oktobra, ob 17. uri v 
Marijinem domu pri Svetem I- 
vanu. Na sporedu bo Zgodba
o mačku, ki je  naučil galebko 
leteti v izvedbi Slovenskega 
stalnega gledališča. Kdor si ni 
še priskrbel abonmaja, ga lah
ko kupi ali rezervira vsak dan 
od ponedeljka do petka od 9. 
do17. ure v uradu Slovenske 
prosvete v ulici Donizetti 3, pr
vo nadstropje, osebno ali po 
telefonu (tel. št. 040 370846) 
ali pred prvo predstavo v Ma
rijinem domu.

MESEČNA MAŠA za mir in edi
nost bo v ponedeljek, 8. okto
bra, ob 16. uri v Marijinem do
mu v ulici Risorta v Trstu. Vabi 
Apostolstvo svetih Cirila in Me
toda.

DRUŠTVO SLOVENSKIH izobra
žencev vabi v ponedeljek, 8. 
oktobra, na srečanje z dr. Du
šanom Petračem, vodilnim stro

kovnjakom za hladilne tehnike 
pri ameriški državni vesoljski a- 
genciji NASA. Ob tej priložno
sti bo dr. Petrač tudi predaval na 
temo Eksperimentiranje v brez
težnem prostoru. Srečanje bo 
v Peterlinovi dvorani, Donizet
tijeva 3, z začetkom ob 20.30.

SKD BARK0VLJE vabi v četr
tek, 11. oktobra, ob 20.30 na 
koncert pianista Manuela Se- 
rgona. Na sporedu: Beetho
ven, Chopin, Scarlatti, Brahms 
in Prokofjev. Vhod v društveno 
dvorano iz ulice Bonafata 6.

DAROVI

ZA MISIJONE: v spomin na ma
mo Bogdano daruje družina 
Rudolf 400.000 lir.

V SPOMIN na pok. Dano Ru
dolf rojeno Černigoj darujeta 
Božena in Jelka Terčon 100.000 
lir za misijone in za Sklad M i
tja Čuk.

ZA CERKEV v Mavhinjah: Jo
žef Terčon 50.000 lir; Franko 
Chersi 100.000 lir; Marica 
Širca 50.000 lir; Štefanija in 
Nino Trampuž 100.000 lir.

ZA CERKEV v Ricmanjih: dru
žina Zlobec 50.000 lir.

ZA KAPELO p. Leopolda pri 
Domju: družina Zlobec 50.000 
lir; Jolanda Jerman, Krmenka,
70.000 lir.

SLOVENSKO STALNO GLEDALIŠČE

Alessandro Baricco

DEVETSTO
v  in te rp re ta c i j i  Janka Petrovca in  reždi Marka Sosiča

V petek, 5. t.m., ob 20.30 uri v dvorani KD Rdeča zvezda 
v Saležu

KROŽEK ZA KULTURO IN UMETNOST

PESTER ZAČETEK 
SEZONE

Tržaški krožek za kulturo in 
umetnost stopa v 56. leto svo
jega delovanja. Nova sezona 
bo v znamenju številnih srečanj, 
na katerih bodo obravnavane 
najrazličnejše tematike, od u- 
metnosti pa do znanosti, šol
stva ter krajevne, državne in 
mednarodne politike in zgodo
vine. Prvi dve srečanji sta bili 
že na sporedu v petek, 28. sep
tembra, in v torek, 2. oktobra, 
v avditoriju muzeja Revoltella. 
Na njih so predstavili ponatis 
knjige Jacopa Cavallija o trgo
vini in zasebnem življenju v 
Trstu v 15. stoletju in se sreča
li s pisateljico Dacio Maraini. 
Sicer pa bo v sredo, 10. t.m., v

dvorani Baroncini zavarovalni- 
ce Generali ob 17.45 predava
nje dr. Enrica Tongiorgija na te
mo Od molekul do možganov, 
v ponedeljek, 15. t.m., bo v gle
dališču Cristallo ob 17.30 po
tekalo branje dela Giovannija 
Verge Cavalleria rusticana, v 
petek, 19. t.m., pa bo ob 17.45 
v dvorani krožka zavarovalni
ce Generali predavanje o pro
cesu širjenja Evropske zveze 
proti vzhodu in razpravi o novi 
politično-institucionalni obliki 
EZ. O tem bo govoril prof. Mi- 
chel Dumoulin, predsednik In
štituta za evropske študije uni
verze v Lovaniu v Belgiji.

ZAHVALA

Ganjeni nad to likšn im  sočustvovanjem ob boleči 
izgub i naše drage

DANE RUDOLF 
ROJ. ČERNIGOJ

se iskreno zahvaljujemo dr. Renatu Štoklju za ljubeznivost 
in človečnost, g. Stanku Zorku in g. Dušanu Bratini, daroval
cem rož in prispevkov ter vsem, ki so jo pospremili na zad
nji poti in ki so na katerikoli način počastili njen spomin. 

Svojci
Trst, Ljubljana, Sydney, Melbourne, 30. septembra
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V PONEDELJEK NA O B Č IN S K E M  SVETU

O ZAKONU 482/99 
PO "GORIŠKO"

Epopeja z zakonom 482/99 
v goriški občini, ki seje, resnici 
na ljubo, odigrala v glavnem po 
časopisih, se zaključuje. Tema
tiko je sprožil sam župan na za
četku ponedeljkovega občin
skega sveta, ko je posredoval 
vsem prisotnim mnenje videm
skega odvetnika Marpillera, za 
katerega je prosil sam odbor, na 
podlagi note občinskega taj
nika, v zvezi z interpretacijo ne
katerih členov zakonov 482/99 
in 38/01. Gre dejansko za ne
napovedano potezo, s katero si 
je desnosredinska večina na ob
čini zakoličila nekatere člene 
zakona in se tako pripravila na 
soočanje, do katerega bo pred
vidoma prišlo v mesecu okto
bru, vendar ne še na prihodnji 
seji, ki je predvidena v pone
deljek.

V mnenju jasno (za odvetni
ke seveda) piše, da specifične 
norme, ki jih predvideva zakon

38, zbrišejo tiste, ki so predvi
dene po zakonu 482, kar pome
ni, za tematiko, ki jih zanima, 

i  oblika, s katero se odloči teri
torij zaščite. To pomeni, da ob
čina lahko (po mnenju odvet
nika) mirno počaka na odlo
čitve paritetnega odbora. Po 
drugi strani pa ne more v de
bato poseči niti pokrajina, ki 
lahko le čaka na to, kar se bo 
izcimilo iz goriške občine. Zad
nja točka pa podaja terminolo
ško razliko o definicijah glede 
uresničitve zakona le delno na 
teritoriju dane občine ter seve
da legitimira dejstvo, da se za
kon lahko izvaja le v nekaterih 
rajonih.

Načelnik skupine Oljke Ru- 
peni, ki je takoj razumel, kam 
pes taco moli, se je pikro soočil 
z županom in ga med drugim 
vprašal, naj se mnenje zahteva 
tudi od drugega odvetnika.

PREJŠNJI TEDEN NA SEDEŽU GORIŠKE POKRAJINE

KONZULKA NA OBISKU 
PRI BRANDOLINU

Generalna konzulka RS v Tr
stu Jadranka Šturm Kocjan je 
bila v petek na uradnem obisku 
pri predsedniku 
goriške pokrajine 
inž. Giorgiu Bran- 
dolinu. V prijate
ljskem pogovoru 
sta spregovorila o 
marsikateri odprti 
in pereči proble
matiki, ki se ne
posredno tiče slo
venske narodne 
skupnosti in šir
šega obmejnega 
prostora, za kar je 
bilo povsem jas
no, da obstaja veliko soglasje 
glede pomembnih tem skupne
ga interesa. Konzulka se je med 
drugim Brandolinu zahvalila za 
dosledno prizadevanje v prid 
reševanju problemov slovenske 
narodne skupnosti, za njegovo 
zavzetost za izvajanje zakona 
482/99 ter za pospeševanje so
delovanja in prijateljstva ob 
meji. Konzulka je med drugim 
tudi poudarila pomembno vlo

go, ki jo je predsednik Brando- 
lin odigral v sklopu komisije, ki 
je pripravljala pravilnik za o- 

menjeni zakon, 
ter vpliv, ki ga je 
sam imel na vi
demsko pokraji
no, ki je začrtala 
teritorij, na kate
rem velja zakon. 
Na srečanju je bil 
govor tudi o celo
dnevnem odprtju 
mejnega preho
da v Števerjanu in 
pri Devetakih, o 
cestnih poveza
vah ob odprtju  

novega odseka hitre ceste Aj- 
dovščina-Vipava, o priznanju 
posebnega statusa slovenskim 
čezmejnim delavcem v Italiji. 
Predsednik Brandolinpa je kon
zulko opozoril, da Čezmejna 
zaveza še vedno pričakuje po
trebno uradno priznanje s stra
ni slovenske vlade, in jo  v tem 
smislu pozval, naj pozitivno po
sreduje v Ljubljani.

SLOVENŠČINA V
ZAPISNIKU POKRAJINE
Goriški pokrajinski svet je na 

svoji zadnji redni seji odobril za
pisnik iz prve seje pokrajinske
ga sveta, ki je bila meseca juni
ja. Na omenjeni prvi seji novo
izvoljenega sveta je svetovalec 
Oljke in predstavnik slovenske 
manjšine David Grinovero poz
dravil v slovenskem jeziku, kar 
mu pravilnik dopušča. Novost 
pa je v tem, da je v zapisniku, ki 
je izšel iz omenjene seje, Gri- 
noverov pozdrav napisan tudi 
v originalu, t.j. v slovenskem je
ziku, kar seje prvič zgodilo. Do
slej je bila namreč ustaljena 
praksa, da se omenjeni pozdrav 
povzame v italijanskem jeziku. 
Velja obenem tudi podčrtati, da 
odobritev tako zasnovanega 
zapisnika ni povzročila nobene 
reakcije s strani opozocije in da 
so svetovalci brez intervencij 
odobrili zapisnik s posegom tu
di v slovenskem jeziku.

ODPRLI BODO 
SEDEŽ OLJKE

V petek bodo ob 16.30 slo
vesno odprli pokrajinski sedež 
Oljke. Ob prisotnosti visokega 
predstavnika Oljke Piera Fassi- 
na bodo predali namenu na 
Korzu Italia 56 v Gorici novi se
dež, o katerem je bil govor že 
takoj po spomladanskih voli
tvah. Na otvoritvi bodo seveda 
sodelovali tudi pokrajinski pre
dstavniki leve sredine. Na se
dežu bodo imeli svoj urad par
lamentarca Oljke izvoljena na 
Goriškem Alessandro Maran in 
Miloš Budin ter predsednik 
goriške pokrajine Giorgio Bran- 
dolin. Urad bo nudil potrebno 
koordinacijo koaliciji, ki jo v 
bližnji prihodnosti čakajo po
membne preizkušnje, priho
dnje leto npr. občinske volitve 
v Gorici. Novi sedež razpolaga 
s štirimi sobami in bo odprt pet 
dni na teden v jutranjih urah ter 
ob potrebi tudi popoldan.

V Ž U P N IJ I SV. AND REJA V STAN DR EZU

USPEL KUHARSKI TEČAJ
IVA KORSIC

Na letošnjem tradicional
nem Prazniku špargljev v sen
ci zvonika farne cerkve sv. An
dreja v Štandrežu so brhka 
domača dekleta poleg drugih 
dobrot prvič ponujala slastne 
palačinke. Ob pečenju te sla
dice se je med dekleti porodi
la želja po izboljšanju kulina
ričnih sposobnosti in po odkri
vanju novih jedi, katerih pripra
va ne zahteva veliko časa, in pa 
tudi takih, ki so morda že šla v 
pozabo. Želja se jim  je izpol
nila v minulem mesecu sep
tembru, ko je župnija sv. An
dreja organizira la kuharski 
tečaj, ki gaje vodila sestra Ge- 
ma iz Gorice. O tej pobudi sva 
se v naglici pogovorili z Majdo 
Zavadlav nekega septembrske
ga četrtka, ko je z veliko kuhal
nico v roki hitela proti domu.

Dvanajst tečajnic je na šes
tih srečanjih (ob torkih in četrt
kih) pri štedilniku okusilo vab
ljive vonjave, ki so se širile iz 
loncev in kozic. Na vsaki kuhar
ski lekciji so mlade kuharice 
prejele fotokopije dveh jedil
nikov, navadnega za vsakdanje 
jedi in nedeljskega za praznič
ne dni. Recepti so bili povečini 
nezahtevni, za vsakdanjo upo
rabo, taki, ki jih lahko na hitro 
pripravijo tudi gospodinje, ki 
zaradi službe ne morejo posve
čati veliko časa kuhi. Teoretič-
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nim nasvetom je vsakič sledil 
praktični prikaz. Tako so tečaj
nice pripravile vsakovrstne ju
he (govejo, paradižnikovo, ze
lenjavno, gobjo, fižolovo, ješpre- 
novo), rolado s špinačo, piščan
ca z vinom, ribe na razne nači
ne, jajčevec s smetano, zele
njavne prikuhe, krompir, pri
pravljen na več načinov, celo 
idrijske žlikrofe, male palačin
ke, nadevane s šparglji, in ve
liko sladkarij, piškote s kuhani
mi rumenjaki, pecivo s sadjem, 
rezine s kremo in lešniki, rola
do s kavno kremo, torto z jagod
no kremo in smetano, roglji
čke, jabolčni zvitek, fine krofe, 
orehove potice... in še bi lahko 
naštevali, da bi se bralcu kar 
sline začele cediti iz ust. Ob 
koncu teh kuharskih uric so vse

obiskovalke prejele diplomo- 
pergament o opravljenem te
čaju; v spomin na to izkušnjo 
jim  bo tudi lesena kuhalnica s 
podpisom sestre Geme. Tudi 
ona je dobila v dar nekoliko ve
čjo kuhalnico, na katero so se 
podpisale vse novopečene ku
harice, z željo da bi z njo še ve
liko dobrega skuhala. Vse pa 
je presenetil recept za pripra
vo izvrstnega kosila. Naj nave
demo le njegov začetek: vsak 
dan posebej pripravi jed in jo 
premešaj z dobro voljo in hu
morjem, zvrhanemu dodaj tri 
jedilne žlice optimizma, zrnce 
ironije... Če bodo tečajnice sle
dile tem navodilom, bodo vse 
njihove jedi okusne in primer
no začinjene.

Ali mislite, da dobro poznate 
Vašo domačo slovensko banko?

O dkrijte vse bančne storitve,
k i Vam jih  ponujamo.

m
H ra n iln a
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Z a v a ro v a ln e
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P rem ožen jska
u p ra v lja n ja

Obveznice

M e d n a ro d n i 
in v e s tic ijs k i s k la d i
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*  ZADRUŽNA BANKA 
DOBERDOB in SOVODNJE
Različnost, naša moč.

w w w . b c c d o s . i t  

DOBERDOB • SOVODNJE OB SOČI • GORICA ■ ŠTANDREŽ • RONKE

V  P E T E K ,  5 .  O K T O B R A

PREDSTAVITEV 
KNJIGE "NAŠ  
VSAKDANJI FILM"

V petek, 5. t.m., bo ob 18. 
uri v prostorih Pokrajinskega 
muzeja na gradu predstavitev 
knjige Nostro cine quotidiano. 
Le Corizie al dnema (Naš vsak
danji film. Gorici v filmu), ki jo 
je spisal znani filmski kritik, pu
blicist in kulturnik Sandro Scan- 
dolara, izdal pa Kinoatelje s pri
spevkom goriške pokrajinske 
uprave in sponzorstvom druž
be Transmedia. Delo, ki ga izda
ja Kinoatelje ob tisočletnici Go
rice, je zbirka kratkih esejev o 
prisotnosti in vlogi filma v gori
ški zgodovini 20. stoletja. Čas 
in dogajanje se prepletata s 
spomini na ljudi in anekdotami, 
gre za izviren vpogled v goriško 
preteklost. Avtor pripoveduje o 
proisotnosti filma "kot odloču
jočega socializacijskega dejav
nika v mestu, ki je v 20. stoletju 
spoznalo različne gospodarje 
in poznalo različne jezike." Kar 
144 strani debelo in lepo obliko
vano knjigo bogati nad 260 fo
tografij; med temi so posnetki 
pogledov na staro mesto, po
dobe iz starih filmov, slike igral
cev, režiserjev in osebnosti, ki 
so značilne za zgodbo filma v 
našem mestu.

Knjigo bo v petek predstavil 
prof. Hans Kitzmijller, ki se bo 
tudi pogovarjal z avtorjem. Na
vajamo še nekaj besed Scando- 
lare o delu in njegovem pogle
du na Gorico: "Film je sprem
ljal zgodovino mesta, ki se mu 
je v preteklem stoletju zgodilo 
vse mogoče. Govoriti o filmskih 
začetkih v Gorici pomeni govo
riti o mestu, ki ga danes ne poz
namo več, o avstroogrskem 
mestu, ki je bilo zaradi svoje 
večkulturnosti takrat sposobno 
sprejeti izziv modernega. Go
voriti o film u petdesetih in 
šestdesetih let prav tako pome
ni govoriti o mestu, ki je doži
vljalo svojo najglobljo preo
brazbo. Knjiga Nostro cine quo- 
tidiano (Naš vsakdanji film ) 
govori o filmu v Gorici kot tudi 
o Goricah v filmu. Govori o dvo
ranah in prizoriščih, o dogod
kih, osebnostih, o delu in sega 
od potujočega kinematografa 
do prvih kinodvoran, od navdu
šenja zgodovinskih avantgard 
do perifernih filmskih klubov, 
od Luca Comeria do Nore Gre
gor, od Maxa Fabianija do Ge
orgea Dolenza. Nekakšen kul
turni križkraž vseh razsežnosti 
tistih različnih Goric, ki smo jih 
poznali, in tistih, ki si jih lahko 
le prikličemo v spomin."

ZAČETEK PEVSKE SEZONE 
ZBOROV RUPA-PEČ IN 

MIRKO FILEJ
V soboto, 29. septembra, sta 

MePZ Rupa-Peč in MZ Mirko Fi- 
lej nastopila na kulturnem sre
čanju v Bertokih pri Kopru. S tem 
nastopom sta pričela svojo pev
sko sezono in spoznala del za
mejske italijanske skupnosti v 
Sloveniji. Pri kulturnem progra
mu so sledili razni govori, kra
tek recital in vzdušje so oživili 
otroci italijanskega vrtca z ne
kaj pesmicami. Glavna gosta sta 
bila prav prej omenjena zbora, 
ki so ju letos pomladili nekateri 
mladi obrazi. Skupno sta zbora 
zapela deset pesmi, po katerih 
je sledila družabnost. Pevci se 
prisrčno zahvaljujejo gostite
ljem za povabilo in topel spre
jem. Vsi upamo, da se bomo v 
prihodnosti spet srečali in s pe
smijo utrdili stike med slovensko 
in italijansko stvarnostjo. M&v
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"MISIJON, DELO ZA ČLOVEKA"
DANIJEL DEVETAK

Naglo se bliža konec
misijona...
Misijon smo začeli nekako 

pred dvema letoma, posebno 
pa lansko leto z m olitvijo in 
srečanji po družinah, kar je ve
rjetno še najbolj uspelo. Ko so 
se ljudje sestali po domovih, so 
videli, da niso "utesnjeni" kot 
morda v cerkvi, kjer jih "vse o- 
pazuje". Po domovih so bolj 
spontani in sproščeni, tako da 
smo imeli celo kak primer t.i. 
poravnave zakona; odrasel člo
vek se je celo javil za krst, prav 
tako dva nekaj let stara otroka. 
Misijon je lep čas, ko zadihamo 
malo globlje, ko se prenovimo 
in obnovimo v duhu. Zaključek 
bo od 21. do 28. t.m. V našo ob
čino, kjer koordiniram misijon, 
in sicer za Sovodnje, Rupo, Peč, 
Gabrje in Vrh sv. Mihaela, smo 
povabili tri misijonarje, minori
te, ki bodo prišli s Ptujske Gore, 
iz Pirana in Sel na Koroškem. E- 
den se bo posvetil tudi skupno
sti italijanskih vernikov, ki se 
bodo srečali v sredo zvečer; ko 
sem obiskoval družine in blago
slavljal hiše, sem marsikoga že 
povabil, tudi npr. osebje karabi
njerske postaje. G. Marjan Mar- 
kežič, ki nosi veliko težo misijo
na na našem koncu, pripravlja 
v teh dneh lepa in razgledna va
bila s podrobnim sporedom do
godkov v tednu od 21. do 28. 
t.m. Z g. Marjanom sva predla-

Konec meseca oktobra bo lepo število slovenskih župnij z Goriškega sklenilo mi
sijon, skoraj dvoletno dobo duhovnega poglabljanja. O  poteku tega in programu 
zaključnega tedna od 21. do 28. t.m . v župnijah sovodenjske občine smo se pogovorili 
s koordinatorjem g. Viljemom Žerjalom. Gostu na našem uredništvu in dragocenemu 
sodelavcu smo iskreno hvaležni ne samo za njegovo razpoložljivost, ampak tudi in 
zlasti za marsikateri konkreten, teološko utemeljen, koristen napotek za duhovno in 
družbeno rast vseh nas.

Iz molitve za misijon veje
gala misijon že pred nekaj leti, 
a nismo ga mogli uresničiti za
radi škofijske sinode in priho
da novega nadškofa. Vsekakor 
ga je takoj sprejelo Slovensko 
pastoralno središče v Gorici, ki 
obsega mesto, Štmaver in Pev- 
mo. Podgorci so nekako ostali 
slabo, ker tam ni slovenskega 
duhovnika, čeprav si župnik ze
lo prizadeva, da bi se učil naše
ga jezika; v Jamljah je župnik 
umrl in tako je tam možnost 
misijona odpadla. V Devinu, ki 
sicer spada v goriško nadškofi
jo, a v drugo dekanijo, bodo 
imeli misijon ob drugem času, 
prav tako v Nabrežini, Mavhi- 
njah, Zgoniku in morda tudi v 
Sempolaju. V Štandrežu so ga 
imeli lansko leto, v Števerjanu 
pa leta 2002. Opazili smo, da 
med našimi verniki ni takega 
mrtvila, kot bi se zdelo. Ljudje 
se zanimajo, tudi mladi. Na Peči 
je 7-8 mladih v glavnem iz višjih 
šol imelo lepa srečanja, pova
bili so tudi koga iz Gorice; mi
sijon so vzeli zares. Sami delajo 
zelo marljivo, vodi jih Verena 
Cevdek, ki z dobrim uspehom 
končuje teološko fakulteto.

n o v o  p r i
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neka sveža in zavzeta 
družbena razsežnost... 
Večkrat smo bili vajeni gle

dati na Cerkev samo kot na bo
goslužni prostor, a Cerkev zaje
ma celotnega človeka. Konkre
ten kristjan živi svojo vero naj
prej v zakonu in družini. Največ 
je poročenih ljudi, odtod tak 
poudarek družini. Zakoncem, 
staršem in otrokom želimo po
magati, da bi se čutili res pokli
cane v življenje. In to življenje 

| je samo eno. Navajeni smo na 
naravno in nadnaravno življe
nje. V resnici pa je življenje sa
mo eno, Božji dar, ki ga mora
mo razvijati in obsega tudi so
cialno vprašanje. To je danes ze
lo pomembno. Cerkev je sicer 
izdala prvi t.i. družbeni doku- 
mentzelo pozno (Leon XIII., Re- 

\ rum novarum), vendar je od vse
ga začetka delala v tej smeri kot 
nobena druga t.i. ustanova. 
Imamo primer prvega mučen
ca, diakona Štefana, ki je šel v 
smrt prav zaradi socialnega 
dela; približno 200 leti po njem 

1 je živel v Rimu sv. Lovrenc, v 
istem času sv. Vincencij v Špa
niji itd. To so bili diakoni, mladi 
možje, verjetno tudi poročeni, 
ki so razumeli, kaj pomeni de
lati za človeka. Kristjan se ne 
sme umakniti, čeprav je pre
ganjan. V vseh papeških en- 

! ciklikah, zlasti po Pacem in ter- 
ris, imamo priložnost, da se 
poglobimo v socialni nauk Ce- 

i  rkve. Če ste opazili, papež v teh 
dneh zlasti poziva k pravično
sti; pravi: "M ir je najprej sad 
pravičnosti". Ne gre za zasedbo 
ozemlja, kjer bi ustvarili mir z 
ognjem in mečem, ali za poko
pališki mir, ampak za neko moč, 

i zavzemanje za pravičnost in lju
bezen.

Povrnimo se k sporedu 
misijona; kaj 
predvideva ta?
Program smo izdelali skup

no z misijonarji. V nedeljo, 21. 
t.m., bo začetek v Rupi in Sovo- 
dnjah, nakar bo obisk pokopa
lišč. Dan kasneje bomo obiska- 

' li pokopališča na Vrhu in v Ga- 
brjah. Nato bodo razna sreča
nja mladih (verjetno bo priso
ten tudi p. Gostečnik), zakon- 

! cev, članov župnijskega pasto
ralnega sveta, pevcev... Ne za
mišljamo si, da bodo prisotni 
zelo številni udeleženci; kdor pa 
bo prišel, si bo gotovo nabral 
novih moči za delo po misijo
nu. Vedno gledamo naprej oz.

V ljudno  vas vab im o  na d o b ro d e ln i večer:

‘T E Ž K A  IZ G U B A  NAJ LAJŠA T E G O B E ’
v ponedeljek. 8. oktobra 2001, ob 20.15 

v Čotovo gostilno Devetak, na Vrhu sv. M ihaela.

Petje in beseda v spomin 
na Nekoga, k i ga je  zahtrbt- 

na bolezen odtrgala 
iz naše srede. 

V sodelovanju s sovodenj- 
skimi krvodajalci, s kvartetom 

Gitta VVitter iz Koroške in 
kvintetom Višarje bomo 

gostili g. dr. Simona

Sv / /

S t efe  Ud
Spazzapana, ki deluje na 
onkološkem oddelku C.R.O. 
Aviano, in prof. Andrea Verone- 
sija, primarija, ki deluje na 
medicijskem oddelku zavoda 
za rakova obolenja v Avianu, 
katerima je namenjen izkupiček 
večera.

Cotova družina Devetak

od cilja gledamo v sedanjost in 
skušamo to usmerjati. Torek bo 
posvečen spokornosti, spovedi, 
na katero se bomo pripravili 
skupno. V sredo se bodo srečali 
mladi in otroci z Vrha, zvečer 
pa se bodo srečali italijanski 
verniki, na drugem mestu pa za
konci iz vseh vasi z več kot 20 

i leti zakona. Zvečer bodo, kot 
i vsak dan, adoracija, maša in 
govor. V četrtek bo med drugim 
srečanje za bolnike, predvide- 

j  no je tudi maziljenje, če ga bo 
kdo želel. Zvečer bo na Peči 
srečanje z mešanim pevskim 
zborom Rupa-Peč. V petek zve
čer bo v Sovodnjah mladinska 
maša z govorom za doraščajo- 
čo mladino. Geslo sobote je Z 
Marijo v novo upanje; Marije ne 
smemo in ne moremo pustiti 

1 ob strani, saj je in ostaja naša 
I mati. Danes je človek skoraj 
brez očeta in matere; mi pa 
imamo mater, ki je edinstven 

i človek: ni samo Jezusova mati, 
j  ampak tudi naša. Popoldne 
bodo srečanje za otroke iz vseh 

i vasi, nato otroško-mladinska 
maša in blagoslov otrok. Zvečer 

l bo v Kulturnem domu v Sovo
dnjah med drugim okrogla mi
za za mlade družine iz vseh va
si. V nedeljo bodo v Gabrjah ob 
10. uri maša, govor, zaključek 
misijona in zahvalna pesem; 
prav tako v Sovodnjah. Vsak ve
čer se bo po vseh naših vaseh 
ob 21. uri oglašal misijonski 

j  zvon, ki bo vabil družine k mo
litvi za uspeh misijona; tedaj naj 
gorijo misijonske sveče. Že te 
dni podeljujemo ljudem misi
jonski križ. Napis na njem pri
pravlja ga. Marinka Batič Tom- 
masi; ima precej dela, saj je kar 
400 teh križev. Četrtek bo po
svečen tudi duhovnim pokli
cem. Velik poudarek dajemu 
geslu: Bodi usmiljen! Bodi Sama
rijan! Zavedaj se, da živiš za dru
ge! Jo je globokega pomena za 
zakon, za družino in družbo. 
Misijon naj zato seže v srca lju
di. Že sedaj vidim, da je marsik
do začutil nekaj novega, da ni 
pozabljen, da je član Cerkve, ki 
misli zlasti na uboge v duhu, 
revne, bolne, osamljene in pre- 
izkušane.

Skušali smo dati vse, kar 
smo mogli. Po ignacijanskem 
pravilu smo prepričani o tem, 
da je vse odvisno od Boga in 
obenem vse odvisno od člo
veka. Treba je delati! Mi smo 
dolžni samo eno: oznanjati, 
sejati. Sad lahko da samo Bog.

OBVESTILA

DRUŠTVO SLOVENSKIH upo
kojencev obvešča izletnike v 
Veneto v nedeljo, 7. t.m., da bo 
odhod z avtobusom ob 7.45 iz
pred gostilne Primožič (Drev. 
XX. sept.), s postanki v Podgori 
pri spomeniku, v Štandrežu pri 
cerkvi, v Sovodnjah pri lekarni 
in cerkvi. Vrnitev v večernih 
urah. Prostih je še nekaj mest.

OD 21. do 28. t.m. bo v žup
nijah Sovodnje, Rupa-Peč in Ga- 
brje-Vrh sv. Mihaela Ljudski mi
sijon. Te dni bo dobila vsaka dru
žina vabilo s programom misi
jona. Pričakujemo vse člane na
ših družin. Birmanci, zlasti od 
1. 1985 do današnjih, skupaj s 
starši in botri, naj se izkažejo pri 
skupnih srečanjih ter v pomoči 
starejšim, bolnim in invalidom.

ACM GORICA vabi k maši za 
cerkveno edinost 8. t.m., ob 
16.30 v Zavodu sv. Družine.

SEJA ODBORA ZSKP bo v to
rek, 9. t.m., na sedežu v Gorici.

ZDRUŽENJE DAROVALCEV 
organov (ADO) priredi v ne
deljo, 14. t.m., veliko celodne
vno praznovanje na Travniku 
ob 25-obletnici ustanovitve.

DAROVI

ZA CERKEV v Števerjanu ob 
krstu male Eme Terpin sorodni
ki 100.000; v zahvalo za srečno

končano trgatev druž. Aleša 
Komjanca 100.000; v spomin na 
Merico Dornik druž. Aleša Kom
janca 50.000 ter za lačne otro
ke 50.000; stari starši Pintar ob 
rojstvu Erika 100.000; Herman 
Srebrnič 100.000; N. N. v spo
min na T.R. 100.000; Milka in 
Zdravko Terčič ob 40-letnici po
roke 150.000; v spomin na dr. 
Iva Komjanca Zdenko Terčič 
50.000; odbor za proslavo 10. 
obl. smrti dr. Iva Komjanca 
200.000; N.N. s prošnjo za 
zdravje 50.000.

ZA CERKEV na Jazbinah: v 
| spomin na Heleno Klanjšček 
sestra Zofija 200.000, druž. 
Zorka Prinčiča 100.000; N.N. 
za nove orgle 100.000; v spo
min na Saro Štekar N.N. za 
nove orgle 100.000, v spomin 
na sestro Cvetko za nove orgle 
N.N. 200.000; v spomin na Al
bina in Bučinela brat Rudi Buči- 
nel 100.000; Judita Koršičvspo- 
min na Leni Klanjšček in Albina 
Bučinela 50.000.

S svojo sestro - voditeljico 
Martino Humar, ki je 2. t.m. s 
pohvalo diplomirala iz Spome- 

\ niškega varstva, se veselimo go- 
riški skavti in slavtinje. Obenem 
j i  tudi čestitamo in še vedno 
kličemo: hodi pripravljena!

PROSVETNO D R U Š T V O  P O D G O R A  
Ž U P N IJA  SV. JUSTA M U Č E N C A  P O D G O R A

vabita na

K O N C E R T  M A R IJIN IH  
PE SM I

ob prazniku Marije sv. Rožnega venca 
in v poklon žrtvam ameriških atentatov

V IZVEDBI ZBOROV:
- Mešani pevski zbor Podgora-Podgora
- Cerkveni mešani zbor Solkan - Solkan

- Mešani pevski zbor Ars Musiča - Gorica

Župnijska cerkev v Podgori, sobota, 6. oktobra 2001, 
ob 20.30.

PROSVETNO DRUŠTVO ŠTANDREŽ

A B O N M A  L JU B IT E L JSK IH  
G L E D A L IŠK IH  S K U P IN  

Š T A N D R E Ž  2 0 0 1
nedelja, 7.10.2001, ob 18. uri:

PD ŠTANDREŽ, Robert Anderson: JAZ SEM BERTO - kome
dija; režija: Janez Starina

sobota, 20.10.2001, ob 20.30:
DKD SVOBODA - Zalog (Ljubljana), Alan Ayckbourn: 
NORČIJE V SPALNICAH - komedija; režija: Jože Valentič

nedelja, 11.11.2001, ob 17. uri:
AG VRBA - Vrbje pri Žalcu (Celje), Curt Flatovv: MOŽ, KI SE 
NE UPA - komedija; režija: Jože Kranjc

sobota, 15.12.2001, ob 20.30:
KPD FRANC ZGONIK - Branik, Andre' Roussin: KO SE POJAVI 
OTROK - komedija; režija: Stane Leban

sobota, 12.1.2002, ob 20.30 - premiera

*  nedelja, 13.1.2002, ob 17. uri - abonmajska predstava: 
PD ŠTANDREŽ, France Bevk: KAPLAN MARTIN ČEDERMAC - 
drama; režija: Emil Aberšek

PRODAIA ABONMAIEV, INFORMACIJE, predprodaja vstop
nic in rezervacija sedežev:
- Božidar Tabaj, vsak dan od 12. do 14. ure (048120678)
- David Vižintin, vsak dan od 18. do 20. ure (048121332)
- župnijska dvorana: 29.9. od 17. do 19. ure

30.9. od 9.30 do 12. ure
3.10. od 20. do 21. ure
4.10. od 20. do 21. ure

CENA ABONMAJA za celoten program znaša 40.000 lir, za 
študente in otroke 20.000 lir. CENA POSAMEZNE PREDSTAVE 
10.000 lir. PRODAJA VSTOPNIC pri blagajni župnijske dvo
rane pol ure pred vsako predstavo.

Vse predstave bodo v župnijski dvorani Anton Gregorčič 
v Štandrežu.

POD POKROVITELISTVOM ZVEZE SLOVENSKE KATOLIŠKE PROSVETE
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BENEŠKA SLOVENIJA

NOVI GLAS /  ŠT. 37 2 0 0 1

V S O B O TO  SLOVESNA PREDSTAVITEV IN  LEP Z B O R O V S K I VEČER V SPETRU

PONOSNI SMO NA CD-PLOSCO IN 
NA LJUDSKO IZROČILO

ERIKA JAZBAR

Sobotna predstavitev pa je 
bila tudi priložnost za gostova
nje dveh zborov, pri katerih se 
je beneški zbor mudil na kon
certih, in sicer MePZ Jože Sre
brnič iz Deskel in cerkvenega 
zbora iz Šentilja na Koroškem.

Na večeru je prisotne nago
voril predsednik beneškega 
zbora Dante Cencig, ki je med 
drugim takole povedal: "Danes 
predstavljamo CD ploščo, na 
kateri bodo vsi lahko poslušali 
domačo slovensko pesem iz 
Nadiških dolin. Ljubezen za 
naše narodne ljudske pesmi, 
ohranjanje in širjenje tega bo
gastva ter njegovo oživljanje z 
neprekinjenim delovanjem: to 
je vedno bilo vodilo našega 
zbora, v skladu in v spoštovanju 
prvega člena našega štatuta. 
Kako se to veže na moderen 
čas, v katerem kraljuje televi
zija? Najprej so te pesmi nekaj 
našega, ki so nam jih posredo
vali naši starši. Te pesmi so naše 
bogastvo. Neumno bi bilo ga 
zapraviti ali pozabiti v kaki 
knjižnici.

Pesem je, po drugi strani, 
beseda. Ko pojemo, ohranjamo 
tudi jezik, ki so ga naši predniki 
stoletja govorili, in s tem doka
zujemo, da nočemo, da se po
zabi. Nasprotno, naša želja je, 
da spet oživi na ustih in v srcih 
naših ljudi, naše mladine. Naša 
ljudska pesem, mimo tega, lah
ko vzbuja ustvarjanje novih pe
smi in melodij, nekaj novega, 
ki je intimno povezano s tradi-

V soboto je bil v špetrski občinski dvorani res lep zbo
rovski večer. MePZ Pod lipo iz Barnasa (na sliki zgoraj), ki 
je v Nadiških dolinah poznan in priljubljen zbor, je pred
stavil svojo CD ploščo, na kateri so posneti glasbeni in 
pevski motivi iz slovenskega ljudskega izročila te zemlje.

cijo. Ljudska melodija je lahko 
iztočnica za novo zborovsko 
priredbo, ki nas zadovoljuje. In 
ne nazadnje ljudska pesem 
nam pomaga prepoznati svojo 
identito, se k njej vrniti. Dejstvo, 

't da imamo tako bogat in umet

niško vreden repertoar, spozna
nje, da so te dragocene bisere 
ustvarili naši ljudje, in ugotovi
tev, da so naši ljudje imeli tako 
bogato kulturo, prispeva k pro
cesu identifikacije. In mi smo 
lahko ponosni na svoj izvor. Po

nosni smo tudi na CD ploščo, 
na njegovo vsebino".

Podvig MePZ Pod lipo je o- 
mogočila ZSKD. Platnica je 
nadvse pomembna in prisrčna, 
saj je zanjo poskrbela domača 
in priznana umetnica Loretta 
Dorbolo', ki je naslikala veliko 
lipo, "pod katero se čutimo in 
se bomo čutili doma in pod ka
tero bo tudi ona, Loretta Dor
bolo, z nami".

Večer so, kot rečeno, soobli
kovali pevci iz Slovenije in slo
venske Koroške, ki so zapeli 
vsak po šest pesmi; po nagovo
ru pa se je s petimi pesmimi 
predstavil tudi domači beneški 
zbor. Najbolj slovesno je bilo na 
koncu, ko so vsi trije zbori skup
no zapeli ljudsko Cej so tiste 
st'zice" in pesem Pozdravna 
(na sliki spodaj).

Meseca septembra pred dve
ma letoma je MePZ Pod lipo slo
vesno praznoval 25. obletnico 
nepretrganega delovanja. Zbor 
vodi od nastanka profesor Ni
no Specogna, priznan glasbe
nik ter vsestranski kulturni de
lavec na glasbenem področju. 
Zbor šteje trideset pevcev, med 
katerimi so tudi Furlani, v vseh 
teh letih pa se je pod Specogne- 
vo taktirko zvrstilo kar 131 lju
b ite ljev zborovskega petja. 
MePZ Pod lipo je priljubljen 
med ljudmi, saj sodeluje in so
oblikuje marsikatero slovensko 
iniciativo v zamejstvu, nemalo
krat pa je bil ambasador bene
ške kulturne tradicije v Italiji in 
v tujini.

Čeprav se dane s vsi poma- 
lem zavedamo, da pošta, kakr
šne smo bili vajeni, ni več to, kar 
je  bila, da se je korenito in bist
veno spremenila, se še vseeno 
poslužujemo njenih uslug. Iz 
dneva vdan manj je našega po- 
služevanja poštnih storitev, tudi 
zato, ker s poštnimi storitvami 
nismo zadovoljni, češ da so pre
počasne.

Čas pa je danes tisti pravi 
tiran, ki določa in odloča naše 
delovanje, in vse mora teči, kot 
je  potrebno, brez zastojev, pre
dvsem pa vedno bolj hitro. Da
našnja pošta torej taka, kot je, 
ne odgovarja več potrebam na
šega časa in se tudi zato ne po
služujemo več njenih storitev 
tako množično, kot smo se jih  
še do nedavnega.

Telegrama skorajda nihče 
več ne pošilja, pisma so ostala 
samo še podjetjem in drugim 
uradom, ki pa jih  resnici na lju
bo pošiljajo bolj iz navade kot 
iz resnične potrebe. Pravzaprav 
so pisma ostala tudi vsem ti
stim, ki ljubimo pisano besedo, 
pravzaprav nostalgikom, ki v 
svetu elektronskih pripomoč
kov še vedno kdaj pa kdaj pri
memo v roke nalivno pero ali 
kemični svinčnik in si vzamemo 
čas, da sedemo za mizo in na
pišemo pismo. Vedno redkeje 
to počenjamo tudi zato, ker ni
smo vajeni več p isati"na roko", 
saj je  še posebej pojav računal
nikov odvzel današnjemu člo
veku navado pisanja s peresom. 
Mladi ljudje pišejo vedno bolj 
poredko, če sploh pišejo seve-

GLOSA JURIJ PALJK

O POSTI
da, in tako so pisma domena 
zaljubljencev v nalivna peresa 
in bel papir in seveda starejših 
ljudi, ki so vajeni lepih navad in 
manir, vseh tistih, ki se še zave
dajo, da je  lepo napisano pismo 
zares lahko sreča tako za tiste
ga, ki pismo napiše, kot seveda 
tudi in predvsem za tistega, ki 
ga prejme. Prvi se mora namreč 
zbrati in si vzeti čas, da ga napi
še, drugi prav tako, da ga v miru 
prebere. Pri pismu gre torej za 
globlji medčloveški odnos, na 
katerega danes pozabljamo.

V zameno seveda govorimo 
po telefonu kot za stavo, "tele
fonarimo" vsevprek, počez in 
na dolgo, oh vseh urah in oh 
vseh priložnostih in si domiš
ljamo, da je  telefon zamenjal 
pismo, ker se ne zavedamo, da 
je imelo in ima še danes pismo 
svoj čar, da je  pisanje zahtev
nejša stvar kot pa govorjenje.

A tako je, da v svetu, kjer 
skorajda nihče ne posluša več, 
a vsi vsevprek samo govorimo, 
prenosni telefon ne pomeni več 

; samo sredstva in niti ne več ta
ko imenovanega statusnega 
simbola, ampak je postal kar 
navada in razvada.

Ostanejo seveda še razgle
dnice in še te samo takrat, ko 
gremo kam na dopust in tudi 
takra t le v primeru, če smo ne
koč redno pisali razglednice, in 

i se torej zato na dopustovanju 
spomnimo, "da hi lahko kaj ko

mu tudi napisali". Nekateri, ma
loštevilni smo, včasih napišemo 
tudi kako božično in velikonočno 
voščilo, za godove in rojstne 
dne skorajda ne pišemo več.

Vedno manj pišemo in ved
no redkeje; ie  takrat, ko piše
mo, pišemo slabo, porazno sla
bo, in to predvsem zato, ker re
snega razmišljanja nismo več 

i vajeni, še posebno pa ne pisa
nja. Že res, da papir vse prene
se, a tudi sami si na tihem priz
namo, da hi včasih kaj tudi na
pisali, če hi bili sposobni ube
sediti misli, ki nam rojijo po gla
vi. To pa seveda zahteva misel
ni napor, sintezo in vsaj dosto
jen slog pisanja, kar je  seveda 
zahtevno in... roka kar sama se
že po prenosnem telefonu ali hi
šni telefonski slušalki in že je  na 
vrsti znani "bla-bla", ki smo ga 

i vsi tako dobro naučeni, da se 
niti ne čudimo več pretirano, če 
nas po koncu telefonskega raz
govora na drugi strani vpraša 
sogovornik: "Kaj si mi pravza
prav hotel sploh povedati?".

Ker italijanske, porazno po
časne pošte že pregovorno ne 
maramo, smo zato veseli vsake 
lepe novice, ki jo  o njej zvemo. 
Eno od teh mi je  pred kratkim 
zaupala kolegica Erika, ki je  z 
nekega dalmatinskega otoka, s 
Hrvaške torej, zavestno in na
lašč poslala več razglednic v' 
Gorico in nanje napisala samo 

- slovenski naslov, se pravi, da je

napisala Gorica namesto Gori- 
zia, da je napisala ulica name
sto via itd. Ker je  poslala nekaj 
razglednic tudi v Gorico, in to 
tudi na Travnik, je  napisala pre
prosto Travnik in številko hiše na 
Travniku. Ni bilo torej italijan
skega imena za Travnik in je  
seveda čakala, kaj se ho zgodi
lo. In zgodilo se je to, da so na 
Travniku pošto-razglednice z 
dalmatinskega morja vsi prejeli, 
in to v dostojnem času, kar nas 
je vse prijetno presenetilo. Se
veda smo se o tem pogovarjali, 
saj smo tega dejstva bili vsi zelo 
veseli, ker je  to potrditev, da hi 
se tudi preko pošte sami lahko 
veliko bolj uveljavljali in potr
jevali našo prisotnost v mestu.

V navado nam je namreč že 
prevečkrat prišlo, da tudi sami 
slovenska imena krajev v naših 
logih pišemo v italijanskih, naj
večkrat nemogoče prevedenih 
ali drugače popačenih izpe
ljankah slovenskih imen. Ne za
vedamo se, da si tako sami jem
ljemo pravice, ki jih imamo, da 
se sami odpovedujemo materi
nemu jeziku, ki bi ga lahko v 
tem primeru uporabljali, na kar 
je preprosto pokazal Erikin pri
mer s pošto.

Večkrat smo sami prepriča
ni, da "naša stvar ne bo šla sko
z i" in zato niti ne poskusimo, a 
je  to naše zadržanje zgrešeno. 
Dejansko je  tako ravnanje od
raz naše popustljivosti, prilaga
janja razmeram, ki nam niso na
klonjene, ne nazadnje pot v tiho 

i asimilacijo, od koder ni vrnitve.

SLOVENIJA

O B N O V LJE N I ZD R A VS TVE N I D O M  V ŠEMPETRU

ZA BOLJŠE POČUTJE 
IN ZDRAVJE

Minister za zdravje Slove
nije prof. dr. Dušan Keber in žu
pan občine Šempeter-Vrtojba 
Dragan Valenčič sta v začetku 
meseca septembra, na prisrč
ni slovesnosti, odprla prenov
ljeni in povečani Zdravstveni 
dom, ki je namenjen kar 11.500 
prebivalcem na območju spo
dnje Vipavske doline. Pridobili 
so 1.000 kvatradnih metrov na 
novo opremljenih površin v šti
rih nadstropjih. Pritličje in prvo 
nadstropje uporablja osnovno 
zdravstvo, drugo nadstropje je 
namenjeno zobozdravstvu, 
kletne prostore pa si delita 
osnovno zdravstvo in zobozd
ravstvo.

V zgradbi je bil nekoč inter
ni oddelek splošne bolnišnice 
"dr. Franca Derganca", vendar 
prostori niso bili ustrezni za 
osnovno zdravstveno dejav
nost, ki poteka zvečine v am
bulantah, ter jih je bilo potreb
no zato preurediti in obnoviti. 
Odločili so se tudi za zgradi
tev prizidka. Obnovili so vse in
stalacije, zamenjali dotrajana 
okna in vrata, vzpostavili raču
nalniško mrežo, obnovili fasa
do in povečali parkirišča.

V tako urejenem poslopju

so v pritličju tri splošne ambu
lante, dispanzer za žene, fizio
terapija in prostor za manjše 
medicinske posege; v prvem 
nadstropju imajo dve splošni 
ambulanti, otroški dispanzer, 
šolski dispanzer, patronažno 
službo in citologijo; v kleti se 
nahajajo hematološki in urin
ski laboratorij, prostori za steri
lizacijo, pralnica, garderoba za 
osebje in del citološkega labo
ratorija.

Drugo nadstropje je  na
menjeno za zobozdravstveno 
dejavnost. Vsi prostori so na 
novo opremljeni. Od medicin
ske opreme so najbolj drago
cene pridobitve nov ultrazvoč
ni aparat v dispanzerju za žene 
in oprema za fizioterapijo.

V Šempetru gre za novo dra
goceno pridobitev na področju 
zdravstva, za kar imata zaslugo 
Zdravstveni dom v Novi Gorici 
z direktorjem dr. Mihaelom 
Demšarjem in občina Šempeter- 
Vrtojba z županom Dragom Va
lenčičem. Celotna naložba je 
stala okoli 243 milijonov tolar
jev, investicijo pa bosta v polo
vičnem deležu pokrila občina in 
Zdravstveni dom v Novi Gorici.
  M.

DRUŽBA A U R IG O  V N O VI G O RICI

NOVA VOZILA ZA 
SODOBEN PROMET
Družba za avtobusni promet 

in turizem Aurigo v Novi Gorici 
je sredi septembra na avtobu
sni postaji v Novi Gorici pred
stavila 17 novih avtobusov in en 
minibus, s kateri
mi je posodobila 
svoj vozni park.
Vozila so izdelali v 
nemških tovarnah 
Mercedes Benz in 
Man; ta ustrezajo 
prom etnim , var
nostnim , ekolo
škim in drugim  
zahtevam EU in 
novi strožji sloven
ski zakonodaji s 
področja javnega avtobusnega 
prometa. Avtobusi so stali okoli 
613 milijonov tolarjev, nabava 
novih vozil pa pomeni največjo 
naložbo družbe Aurigo v zad
njih osemnajstih letih. Na sreča
nju s časnikarji je predsednik up
rave in direktor družbe Aleš 
Hrast povedal, da je njihov cilj 
in usmeritev postati glavni oz. 
največji javni avtoprevoznik na

Primorskem. Razpolagajo s 115 
avtobusi, ki letno prepeljejo o- 
koli osem milijonov potnikov. 
Aurigo je nedavno postal tudi 
večinski lastnik avtoprevoz- 

niškega podjetja 
Integral Notranj
ska v Cerknici, s 
čimer si je zago
tovil možnosti za 
rac iona lizac ijo  
avtobusnega pro
meta in gospo
darnost avtobu
snih prog na ce
lotnem območju 
poslovanja, ki ob
sega vso Primor

sko ter Notranjsko z linijami do 
Ljubljane. Družba Aurigo oprav
lja potniški promet tudi na pro
gah iz Nove Gorice in Ajdovšči
ne v Trst, Gorico in v druge kraje 
na obmejnem območju v Italiji. 
Njihova velika želja pa je, da bi 
Aurigo čimprej vzpostavil tudi 
neposredno avtobusno poveza
vo med Novo Gorico in Gorico.
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SPREMEMBE SLOVENSKE USTAVE
M A R JA N  DRO B EŽ

V Sloveniji poteka živahna 
dejavnost vlade in parlamenta. 
Vlada je sprejela predlog pro
računa za leti 2002 in 2003 in 
ju poslala v postopek državne
ga zbora. Sprejela je nadalje 
letni nacionalni program akcij
skega načrta za članstvo v zve
zi Nato, v njem pa je tudi zapi
sano, "da naj bi bila slovenska 
vojska racionalna, učinkovita 
in ne predraga". Medtem je iz 
Zagreba prišla vest, da je hr
vaški Sabor (parlament) odlo
žil razpravo o državni meji s Slo
venijo na novo zasedanje, ki bo 
v oktobru. Čedalje več je zna
kov, da sporazum, ki sta ga ob
likovala predsednika slovenske 
in hrvaške vlade, nima velikih 
možnosti, da bi bil odobren, 
zaradi česar naj bi o meji od
ločalo mednarodno razsodišče 
(arbitraža). V Ljubljani je prej
šnji teden bil jesenski kongres 
Evropskih liberalnih demokra
tov (ELDR), ki je soglasno pod
prl prizadevanje Slovenije, da 
bi bila čimprej sprejeta v EU. 
Za politično in strankarsko živ
ljenje pa je zagotovo najpo
membnejši sklep vodstva Ev
ropske ljudske stranke (EPP) o 
sprejemu naših parlamentar
nih strank, SDS, SLS+SKD Slo
venske ljudske stranke in Nove 
Slovenije, krščanske in ljudske 
stranke v omenjeno stranko, 
kjer so dobile status opazovalk. 
Evropska ljudska stranka je po 
številu poslancev največja v 
evropskem parlamentu. Seje v

Bruslju so se udeležili tudi pred
sedniki omenjenih treh naših 
strank, Janez Janša, Franci But 
in dr. Andrej Bajuk.

V državnem zboru pa se je 
zapletlo pri obravnavi predlo
ga novega poslovnika in v po
stopku za ustanovitev ustavne 
komisije, ki naj bi preučila po
bude za dopolnitve oz. spre
membe devetnajstih členov us
tave, tega temeljnega akta dr
žave. Po mnenju opozicije v no
vem poslovniku državnega zbo
ra ne bi smeli omejevati pos
lanskih razprav, ker bi bilo to 
zoper demokracijo, nasprotuje 
pa tudi večji vlogi in pravicam 
kolegija predsednika parla
menta Boruta Pahorja. Kar za
deva ustavne spremembe, pa 
je treba pobude o tem temelji
to preučiti, poudarjata Janez 
Janša in dr. Andrej Bajuk. 
Stranki SDS in Nova Slovenija 
se zaradi svojih pridržkov zo
per spreminjanje ustave tudi še 
nista odločili, ali bodo njuni 
predstavniki sploh sodelovali v 
ustavni komisiji. Če pa bodo 
najvišji pravni (in politični) akt 
spreminjali, pa naj bi dopolnili 
oz. preoblikovali samo tiste 
člene, ki so pomembni za pro
ces vključevanja Slovenije v EU.

O  ŽRTVAH POVOJNIH 
POBOJEV

Državni zbor je v petek, 28. 
septembra, obravnaval tudi 
poročili varuha človekovih pra
vic za leti 1999 in 2000. Razpra
va je bila konkretna in z našte
vanjem organov, ki morajo 
preprečevati kršenja človeko

vih pravic, zanje tudi obvezu
joča. Varuh človekovih pravic 
Matjaž Hanžek je ob tem opo
zoril, da je kršitev še zmeraj 
veliko, nanašajo pa se zmeraj 
na nove primere. Na področju 
zakonodaje so bili končno 
sprejeti zakoni, ki so bili pred 
časom vir grobih kršitev člo
vekovih pravic, na primer za
kon o skladu za poplačilo od
škodnin žrtvam krivic in vojne
ga nasilja, ter zakon o brez
plačni pravni pomoči. Vendar 
je varuh ustavnih pravic opo
zoril, da se mnogo prepočasi 
popravljajo zakonska določila, 
za katera Ustavno sodišče ugo
tavlja, da so neustavna. Slab-

I šajo se razmere v zaporih, ki so 
preobremenjeni (prezasede
ni), tudi v državni upravi bi mo
rali uporabljati nedavno spre
jeti kodeks ravnanja javnih us
lužbencev, vključno s kaznimi 
za kršitelje. Poslanci so sprejeli 
pobudo varuha človekovih pra
vic, da bi v Sloveniji oblikovtli 
posebno enoto njegovega ura
da za varstvo pravic otrok.

Med razpravo so nekateri 
poslanci, med njimi Jože Ber
nik, Majda Zupan in dr. Janez 
Podobnik, varuha spraševali, 
kakšno je njegovo stališče do 
povojnih pobojev in pasivno
sti policijskih in pravosodnih 
organov po nedavnem odkri
tju množičnega grobišča v Slo
venski Bistrici.Jožef Jerovšekje 
v daljši polemični razpravi zah
teval, "da je treba krivce, ki so 
povojna barbarstva povzroči
li, pripeljati pred sodišče, jih

obsoditi, potem pa izpustiti, 
kajti dovolj huda kazen je ži
veti s krivdo, nekaterim se men
da zaradi tega že meša". Mat
jaž Hanžek je v zvezi s tem po
vedal, "da se zaveda pravice 
dostojanstva po smrti in je za
to že načrtoval obisk grobišča 
v Slovenski Bistrici, vendar ga 
je moral zaradi obilice dela 
odložiti".

Aurelio Juri iz ZLSD je Han- 
žka pohvalil, ker se je hitro 
odzval na neprimerne izjave 
zunanjega ministra dr. Dimi
trija Rupla. Prvi slovenski diplo
mat je nameč v komentarju 
terorističnega napada v Zdru
ženih državah Amerike razde
lil svet "na civiliziran in barbar
ski del". Na vprašanje dr. Jane
za Podobnika, ali bi polemizi
ral tudi s predsedniki parla
menta, države ali premieram, 
je varuh človekovih pravic od
govoril, "da bi tudi izjave teh 
osebnosti obsodil, če bi o dru
gih govorili nestrpno".

Na predlog dr. Janeza Po
dobnika iz SLS+SKD Slovenske 
ljudske stranke je Državni zbor 
po obravnavi in sprejemu po
ročil varuha človekovih pravic, 
sprejel poseben sklep, ki zade
va poboje in druge povojne 
zločine. V njem poziva pristoj
ne državne organe, naj ukre
nejo vse potrebno za dostojno 
obeležitev grobišč po vojni po
bitih, za njihov simbolni po
greb, ureditev seznamov teh 
žrtev in dostop svojcev do vseh 
podatkov o njihovi usodi".

PRED P O M EM BN IM  D O G O D K O M PO O D LO Č ITV I M INISTRA ZA ZDRAVSTVO

REFERENDUM PRAVA POT 
DO SPRAVE?

V Sloveniji kljub zagotav
ljanju predstavnikov političnih 
strank, organizacij civilne druž
be in tudi predstavnikov Cer
kve, da bi končno morali do
seči spravo med tistimi, ki so 
se med drugo svetovno vojno 
bojevali na strani revolucije oz. 
protirevolucije, do sprave na 
državni ravni še ni prišlo.

Stanislav Klep, predsednik 
Združenih ob lipi sprave, in 
predsednik Civilne družbe za 
demokracijo in pravno državo 
Vinko Vodopivec sta na sre
čanju s časnikarji opozorila, da

BEGUNCI IZ BOSNE IN 
HERCEGOVINE V SLOVENIJI

V Sloveniji že deveto leto pre
biva 2.500 beguncev, pretežno 
muslimanov, iz Bosne in Her
cegovine. Zatrjujejo, da se do
mov ne morejo vrniti, ker tam 
bodisi nimajo več hiš ali pa bi 
bila njihova življenja ogrožena. 
Begunci, ki naj bi bili po prvot
nih sklepih slovenske vlade zgolj 
začasno pri nas, si najbrž šele 
v I. 2002 lahko nadejajo traj
nejše ureditve svojega položaja. 
Skrb za urejanje njihovih gmot
nih in drugih potreb bodo pre
vzela posamezna ministrstva. 
Tisti begunci, ki so le našli kak
šno stvarno možnost za vrnitev 
v BiH, so odšli iz Slovenije le
tos poleti, pri tem pa jim je Slo
venija plačala po 200 tisoč to
larjev na osebo. Od 1. septem
bra dalje pa dobijo ob odhodu 
v svojo domovino po 150 tisoč 
tolarjev na osebo. <m >

se pravosodni organi v Slove
n iji ne zanimajo za spošto
vanje zakonitosti, ko gre za 
medvojne poboje in politične 
procese v obdobju po vojni. 
Klep se je ob nedavnem odkri
tju grobišč pri Slovenski Bistri
ci vprašal, ali se bodo sloven
ske izvršilne in sodne oblasti 
potrudile raziskati tisti poboj, 
ter odkriti in kaznovati krivce.

Po njegovih besedah obla
sti do sedaj pri odkrivanju uso
de več kot 300 tisoč povojnih 
žrtev na slovenskih tleh, od 
tega naj bKbilo 30 tisoč Sloven
cev, niso ukrepale, kot bi pri- 

| čakovali od demokratično iz
voljenih predstavnikov ljud
stva. Po njegovem mnenju je 
temu vzrok povezanost se
danjih oblasti s tistimi iz ob
dobja totalitarnega režima. 
Vinko Vodopivec pa je dejal, 
da je Slovenija edina evropska 
država, ki še ni razčistila s svojo 
tota litaristično preteklostjo. 
Predsednik Združenih ob lipi 
sprave in predsednik Civilne 
družbe za demokracijo in pra
vno državo sta na novinarski 
konferenci povedala, da bodo 
do konca meseca septembra 
državnemu zboru poslali pred
log za razpis referenduma o 
deklaraciji o narodni spravi v 
Sloveniji. Ob tem se mnogi 
vprašujejo, ali morebitni refe
rendum pomeni pravo pot do 
sprave med tistim i, ki so po 
vojni izvajali nasilje in zločine 
nad drugimi, ki so bili njihove 
žrtve.

OBSEŽNO ZDRAVLJENJE 
SRČNIH BOLEZNI

V Sloveniji so zdravniki in drugo zdravstveno osebje 
ter zasebni zdravniki, ki imajo koncesijo države in so del 
javnega zdravstva, pričeli izvajati obsežen projekt za pre
prečevanje srčno žilnih in drugih kroničnih bolezni.

Sklep o tem je sprejel mini
ster za zdravje dr. Dušan Keber, 
ki je v utemeljitvi zapisal, "da 
so bolezni srca in ožilja in dru
ge kronične bolezni, kot sta zla
sti rak in sladkorna bolezen, 
prevladujoče bolezni sodobne
ga sveta. Zaradi teh bolezni 
tudi v Sloveniji ljudje najpogo
steje obolevajo in umirajo, so 
pogosto odsotni z dela ali prez
godaj upokojeni".

V naslednjih petih letih bo
do zdravniki pregledali vse ak
tivno prebivalstvo, zlasti moške 
v starosti od petintrideset do 
petinšestdeset let, ki so najbolj 
ogroženi, in enako ogrožene 
ženske v starosti od petinšti
ridesetih do vključno sedemde
setih let. Minister za zdravje 
poudarja, "da je za bolezni srca 
in ožilja ter za druge kronične 
bolezni značilno, da imajo 
skupne dejavnike tveganja, kot 
so nezdrava prehrana, kajenje, 
alkohol, stres, način življenja z 
nezadostno telesno dejavno
stjo, ki pospešujejo nastanek in 
razvoj bolezni in se jih da z zdra
vim načinom življenja uspešno 
preprečevati".

Zdravniki v Sloveniji bodo 
vsem aktivnim prebivalcem v 
naslednjih dneh poslali pose
ben vprašalnik o tem, če so gle
de kroničnih bolezni ogroženi. 
Če vprašalnika posamezniki 
morda ne bodo vrnili, ga bodo

zdravniki ponovno poslali. Če 
tudi v tem primeru ne bo od
govora, bo posameznike obi
skala patronažna sestra, izpol
nila vprašalnik in ga posredo
vala zdravniku.

Pri uresničevanju projekta 
ministra za zdravje bodo iz
vajali zdravniške preglede, ter 

| prirejali pogovore, informativ
na srečanja in tako imenovane 
delavnice o zdravem načinu ži
vljenja in o dejavnikih tveganja 
za razne bolezni.

V statističnem letopisu Slo
venije za leto 2000 je zapisano, 
da je lani zaradi bolezni srca in 
ožilja in drugih kroničnih bolez
ni, kot sta tudi rak in sladkorna 
bolezen, v Sloveniji umrlo 7.512 
prebivalcev, kar pomeni, da je 
stopnja umrljivosti zaradi ome
njenih bolezni znašala 3,8 od
stotkov na vsakih tisoč prebival
cev. Na Primorskem je ta stop
nja umrljivosti višja od državne
ga povprečja in je lani dosegla 
4,7 odstotkov na vsakih tisoč 
prebivalcev.

V Sloveniji se pri prepreče
vanju srčno žilnih in drugih kro
ničnih bolezni zgledujejo po 
Finski, kjer so z usklajenim pri
zadevanjem zdravnikov in mo
tiviranih državljanov v dvajsetih 
letih stopnjo umrljivosti moških 
zaradi omenjenih bolezni zma
njšali kar za 45%.

—  M.

POUDARJENA OBMEJNA 
VLOGA PDG

Slovenska ministrica za kul
turo Andreja Rihter (na sliki) je 
24. septembra obiskala Novo 
Gorico, kjer so jo  župani z ob
močja Goriške in predstavniki 
kulturnih ustanov podrobno 
seznanili s stanjem v kulturi, zla
sti s financiranjem le-te. Pri tem 
so znova ugotovili, da država pri
speva znatna sredstva za finan
ciranje Primorskega dramskega 
gledališča, Goriškega muzeja in 
posameznih drugih dejavnosti, 
denar za delovanje Goriške 
knjižnice Franceta Bevka, Zve
ze kulturnih organizacij in dru
gih ustanov pa daje pretežno 
Mestna občina Nova Gorica, če
prav omenjene kulturne usta
nove, zlasti knjižnica, delujejo 
na območju dvanajstih občin.

Ministrica je na srečanju s 
časnikarji poudarila, da zdaj na 
ravni države pripravljajo zako
ne in druge predpise, v katerih 
bodo določili pravno stanje kul
turnih zavodov v Sloveniji in 
način njihovega financiranja. 
Glede prihodnosti Primorskega 
dramskega gledališča je opozo
rila, da ima slednje važno vlo
go ob slovensko-italijanski meji, 
tudi zato, ker si gledališča in 
druge kulturne ustanove priza
devajo za utrjevanje slovenske
ga jezika in nasploh narodne 
istovetnosti. Spričo take po-

1

m
membnosti Primorskega dram
skega gledališča, ki ima tudi ka
kovosten repertoar predstav, je 
ministrica predlagala, naj bi 
gledališče podržavili. To pome
ni, da bi ga država v celoti pre
vzela, z njim upravljala in seve
da tudi financirala. Sicer zanj že 
sedaj prispeva velika sredstva, 
krije približno polovico vseh 
stroškov, drugo polovico obvez
nosti za redno delovanje PDG- 
ja pa krije Mestna občina Nova 
Gorica iz svojega proračuna.

Podžupan občine Viljem De 
Brea je na omenjenem srečanju 
s časnikarji poudaril, da Mestna 
občina Nova Gorica podpira po- 
državljenje Primorskega dram
skega gledališča.

M.

B O G A T A  P O N U D B A VRTEC K U RIRČEK

GLEDALIŠKI 
ABONMA
V DESKLAH
Kulturno društvo Svoboda 

iz Deskel je že tretje leto razpi
salo gledališki abonma, ki bo 
od novembra do aprila ponu
dil abonentom in drugim lju
biteljem Talijine umetnosti i- 
meniten spored gledaliških del 
z vrhunskimi izvajalci. Na le
tošnjem programu so namreč 
Zdrahe (komedija v narečju) 
Carla Goldonija v režiji Vita 
Tauferja in izvedbi Primorske
ga dramskega gledališča Nova 
Gorica; Marjetka, str.89 (kome
dija) Lutza Hubnerja v režiji Sa
ma Strelca in izvedbi Gledali
šča Ptuj; Zupanova Micka (ko
medija) A. T. Linharta v režiji Vi
ta Tauferja in izvedbi Prešer
novega gledališča Kranj; Jez 
(drama) Conorja Mc Phersona 
v režiji Mileta Koruna in izvedbi 
SNG Drama Ljubljana; Pigma- 
//on (komedija) Bernarda Shavva 
v režiji Borisa Kobala in izvedbi 
Mestnega gledališča ljubljanske
ga; Večna mladeniča (komična 
melodrama) Neila Simona v 
režiji Vojka Zidarja in izvedbi 
Kulturnega društva Za Druga.

Kdor bi želel kaj več infor
macij o tej gledališki ponudbi, 
lahko pokliče na telefonsko šte
vilko Kulturnega doma v De
sklah 003865 3953210.

OBVESTILO

KULTURNI DOM Nova Gori
ca obvešča, da bo prvi kon
cert za abomna in izven v po
nedeljek, 8. oktobra, ob 20.15 
v veliki dvorani Kulturnega do
ma. Oblikovala ga bosta flav
tist Bruno Grossi in pianist 
Bruno Robilliard.
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NAJBOLJ 
MODEREN
V SLOVENIJI

V Novi Gorici (v Cankarjevi 
ulici 32) so v okviru proslav
ljanja občinskega praznika od
prli prenovljeni otroški vrtec z 
imenom Kurirček, ki spada pod 
osrednji Vzgojno - varstveni 
zavod. Omenjeni otroški vrtec 
obsega osrednjo zgradbo in 
prizidek, funkcionalno pa je 
prilagojen sodobnim zahte
vam, načelom in spoznanjem
o varstvu predšolskih otrok. 
Ima tudi zunanje površine, ki 
omogočajo gibanje, igre in var
stvo otrok na prostem.

Ravnateljica Vzgojno - var
stvenega zavoda mag. Jožica 
Ferjančič je povedala, "da je bil 
smisel prenove Kurirčka spre
memba koncepta prostorov. 
Oblikovani so tako, da omo
gočajo kar največjo aktivnost 
otrok. Prostori so sedaj večji, 
bolj odprti, igralni elementi so 
novi in razporejeni po celem 
vrtcu, tako da se otroci lahko 
prosto gibajo". Zamisel za ta
ko ureditev prostorov in delo
vanja vrtca so dobili na obiskih 
v italijanskih vrtcih, s katerimi 
Vzgojno - varstveni zavod več
krat sodeluje. Ravnateljica 
mag. Jožica Ferjančič je ob ot
voritvi prenovljenega in raz
širjenega otroškega vrča Kurir
ček zatrdila, da je ta sedaj 
najmodernejši otroški vrtec v 
Sloveniji. Vrednost celotne na
ložbe je znašala nad šestino- 
semdeset m ilijonov tolarjev, 
sredstva pa je dala Mestna ob
čina Nova Gorica.

Otroški vrtec Kurirček v cen
tru mesta obiskuje stodevet 
predšolskih otrok, zanje pa skr
bi pet vzgojiteljic in pet va
ruhinj.
' M.
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REFORMA DRUŽBENEGA 
PRAVA (1)

BORZE SE UMIRJAJO
M A R A  PETAROS

D A M J A N  HLEDE

V soboto je bila v senatu do
končno sprejeta reforma druž
benega prava. Tako se je zaklju
čilo kaotično zasedanje, ki je dan 
prej privedlo skoraj do pretepa. 
Do ostrih nasprotovanj je pri
šlo predvsem zaradi dveh pred
logov večine: reforme kaznive
ga dejanja lažne bilance in re
forme zadrug. Zakon, ki vsebu
je pooblastilo vladi, naj izvede 
reformo v skladu z načeli, ki jih 
sam vsebuje (legge delega), slo
ni za 90 odstotkov svoje vsebi
ne na osnutku, ki ga je izdelala 
že prejšnja parlamentarna veči
na, sedanja pa je v to besedilo 
vnesla nekaj ključnih sprememb, 
ki so po mnenju opozicije pro
tiustavne. Za predlogom refor
me kaznivega dejanja lažne 
bilance vidi leva sredina predv
sem korist predsednika vlade 
Berlusconija, katerega sodna 
pozicija bi bila z novim zakon
skim besedilom odločno olajša
na, za predlogom reforme za
družnega prava pa krivično rav
nanje, ki vnaša močno neenako
pravnost med zadrugami na eni 
strani in pridobitniškimi kapi
talskimi družbami na drugi.

Za opozicijo pa boj še ni kon
čan. V pripravi je več načrtov, 
s katerimi bi preprečili izvedbo 
omenjene reforme. Prvi poseg, 
ki ga napovedujejo, je pritisk 
na predsednika republike Ciam- 
pija, da bi zakona ne podpisal, 
saj bi s tem dejanjem po njiho
vem mnenju dokončno legitimi
ral kršitev ustave. Če pa bi do 
podpisa vseeno prišlo, pravijo, 
da je že v pripravi postopek, ki 
bi privedel do referenduma za

S pojmom dvoletnice ozna
čujemo tiste rastline, ki za ce
loten razvoj potrebujejo dve 
rastni sezoni. Prvo leto seme 
vzklije, požene dokaj močan 
koreninski sistem in pritlične 
liste, zrasle v listno rozeto. Na
to razvita rastlina prezimi in 
spomladi ozeleni in požene cvet
na stebla, ki so lahko nižja ali 
višja. Glede na vrsto cvetijo na
to od zgodnje pomladi do sre
dine poletja. Ponavadi gre za 
rastline s socvetji, kar pomeni 
nato, da jim  seme zori v se
menskih glavicah postopoma, 
kakor pač cvetejo socvetja.

Gre za cvetice, s katerimi 
navadno zasadimo obrobke ali 
ožje gredice na vrtu, oziroma 
grobove in zelenice pred vho
di. Vsi poznamo mačice, nizke 
marjetke, spominčice, ki spa
dajo k nizkim  dvoletnicam, 
medtem ko so višje dvoletnice, 
ki so tudi primerne za rezanje, 
kot so turški nageljni, zvončni
ce ali slez in vrtni mak. Pri nas 
na Primorskem bi setev dvolet
nic morali opraviti najkasneje 
avgusta, ker bi bila kasnejša 
setev ogrožena, saj bi mraz 
oviral razvoj rastlin, ki bi tako 
slabše prezimile. Spomladan
ske setve za vzgojo sadik oprav-

razveljavitev 5. in 11. člena o- 
menjene reforme družbenega 
prava. K temu je treba še do
dati, da je proti 5. členu, ki u- 
vaja reformo zadrug, Legaco- 
op že vložila priziv na evrop
sko sodišče zaradi domnevne 
kršitve evropskega prava. Tre
ba pa je povedati, da predstav
ništvo zadrug gleda neenotno 
na novo zakonsko besedilo, saj 
je druga večja predstavniška 
organizacija Confcooperative 
pristala nanj in si prizadeva za 
konstruktivni dialog z vlado o 
vsebini izvajalnih norm.

Spor o vsebini 5. in 11. čle
na je seveda v zadnjih časih 
zasenčil govor o vsebini osta
lih členov, ki bodo brez dvoma 
zaznamovali bodočnost gospo
darskih družb in posledično 
tudi prihodnost italijanskega 
gospodarstva nasploh. Temelj
ni namen reforme, ki je v pri
pravi že več let, je namreč v 
spodbujanju nastanka, razvoja 
in kompetitivnosti trgovinskih 
podjetij, ki ga hoče zakono
dajalec doseči s pomočjo prav
ne poenostavitve in povečanja 
statutarne organizacijske avto
nomije. Novosti zaobjemajo 
namreč organsko reformo kapi
talskih družb in zadrug, preu
reditev družbenih kaznivih 
dejanj in upravnih prekrškov 
ter nekaj proceduralnih poeno- 
stavitvenih določb.

Spremembe seveda ne bo
do takojšnje, saj - ponavljamo - 
vsebuje zakon pooblastilo vla
di, naj reformo v podrobnostih 
izvede v skladu s sedaj uzako
njenimi načeli, za kar bo imela 
vlada eno leto časa.

 DALJE

Ijamo navadno v zaprtih gre
dah, priporočljivo pa je zašči
titi tudi poletne posevke, saj jih 
na začetku premočno sonce 
lahko tudi zažge. Omenjene 
dvoletnice sejemo v vrste, ki so 
15 cm ena od druge. V vsako 
vrsto sejemo po eno sorto cve
tic. Vsak konec vrste bomo zaz
namovali s paličico, na katero 
bomo zataknili izpraznjeni za
vojček semena.

Rastlinice so se od avgusta 
do zdaj že dovolj lepo razvile, 
da jih lahko presadimo na stal
no mesto. Preden te sadike pre
sadimo, pa naj gre za turške 
nageljne, slez, marjetke ali 
mačehe, je priporočljivo gredi
ce dobro pognojiti in obdela
ti. Ko jih presadimo, jih bomo 
tudi previdno zalili, da se zem
lja oprime koreninic, in nato 
skrbeli, da se bodo do prve 
večje ohladitve čim lepše razvi
le. Dvoletnicam škoduje predv
sem suh mraz. Zato bomo mla
de sadike zaščitili vsaj z listjem 
ali slamo, primerna je tudi upo
raba propustnih polietilenskih 
tkanin, ki ne ovirajo dotoka 
vode in zraka, so pa dovolj 
goste, da zaščitijo rastline pred 
mrazom.

Stanje na borzah v svetu se 
po septembrskem teroristič
nem napadu počasi normalizi
ra. Zaradi negotovih političnih 
razmer pa so tečaji posamez
nih vrednostnih papirjev še 
vedno zelo nihajoči. V Evropi 
so npr. borze zabeležile največ
jo tedensko rast po letu 1976. 
V povprečju se je vrednost vred
nostnih papirjev povečala za 
približno 16%, medtem ko so 
v Združenih državah Amerike 
vrednostni papirji p ridob ili 
skoraj 20% vrednosti. Izveden
ci pa trdijo, da težave nikakor 
niso še mimo in da bo nihanje 
v tem tednu še vedno zelo izra
zito, saj bodo posamezne druž
be, ki jih kotirajo na borzi, obja
vile svoje medletne ekonom
ske račune. Ker pa je trenutno 
stanje v svetovnem gospodar
stvu precej zaskrbljujoče, si mar
sikateri izvedenec pričakuje, 
da bodo izkazovali ti ekonom
ski računi precejšnje izgube, 
kar bo ponovno odvrnilo varče
valce od nakupa vrednostnih 
papirjev. S tem pa bodo ponov
no po vsej verjetnosti spet pad
li borzni tečaji. Poleg tega pa 
negotove politične razmere in 
strah pred morebitno vojno ne
gativno vplivajo na zaupanje 
varčevalcev v bodočnost in po
sledično tudi na povpraševanje 
po vrednostnih papirjih. Ker pa 
so napovedi, da bodo Združe
ne države Amerike delovale 
zelo selektivno, kar naj ne bi 
prineslo novih kriznih žarišč na 
Bližnjem vzhodu, borzni ope
raterji menijo, da bo ostalo 
zaupanje potrošnikov v Evropi 
precej visoko, kar bo obdržalo 
porabe na sedanjih nivojih. To 
pa naj bi zelo pozitivno vpliva
lo na podjetja, ki te dobrine in 
storitve proizvajajo. Tudi na 
borzi bi se tako vedenje potroš
nikov zelo pozitivno odražalo, 
saj bi se ponovno povečalo 
povpraševanje po vrednostnih 
papirjih, in vrednost delnic bi 
spet počasi zrasla na zadovolji
vo raven.

Ob koncu tretjega trome
sečja leta 2001 si skušajo ame
riški borzni operaterji počasi 
opomoči. V tem tromesečju, ki 
se je komaj zaključilo, so del
nice drastično padale in izgub
ljale na vrednosti. Izračunali 
so, da so v treh mesecih skup
no izgubili približno 2.250 mi
lijard dolarjev. Borzni indeksi 
pa prikazujejo izredno velike 
padce, ki pa v končni obdelavi 
predstavljajo manjše padce kot 
v zadnjem tromesečju lanske

ga leta. Najbolj usodni za bor
zna trgovanja so bili dnevi po 
11.09.2001, v zadnjih tednih 
pa so se pojavljala izredno ve
lika nihanja. Borzni operaterji 
so pričakovali ponovno zniža
nje uradne diskontne mere vsaj 
na 2,5%. Ker so v ZDA zabe
ležili 2,5% inflacijo, lahko trdi
mo, da so realne obrestne me
re enake nič, kar se pogosto do
gaja, ko je v nekem gospodar
stvu recesija. To bo nedvomno 
pripomoglo k večjemu trgova
nju z vrednostnimi papirji in k 
večjemu najemanju posojil, kar 
bi lahko podjetniki dobro izra
bili za okrepitev svojih proiz
vodnih sistemov oz. za spodbu
janje prodaj. Nadzorni organ 
ameriških borz, ki v ZDA oprav
lja podobno funkcijo kot CON- 
SOB v Italiji, je do 12. oktobra 
podaljšal dovoljenje, da pod
jetja kupujejo lastne delnice na 
tržišču. Taka operacija je navad
no gospodarsko neutemeljena 
in nepravilna, vendar je v tem 
trenutku zelo dobra spodbuda 
borzi in trgovanju. Na tak na
čin povečujejo povpraševanje 
po določenih vrednostnih pa
pirjih in s tem ohranjajo nekoli
ko višje borzne tečaje.

Težave pa niso samo na bor
zi, pač pa vsesplošne. O rece
siji, ki naj bi se med poletjem 
odvijala v Združenih državah 
Amerike, se je že večkrat govo
rilo, teroristični napad pa je mo
čno ošibil veliko proizvodnih 
sektorjev: turistične dejavno
sti, zavarovalnice in tudi dru
ge panoge ameriškega gospo
darstva. Posledice napada lah
ko ugotovimo še pri preverja
nju uspešnosti podjetij v tre
tjem tromesečju, ki smo ga ko
maj zaključili. V povprečju so 
podjetja zabeležila izredno ve
lik padec produktivnosti. Rav
no tako so se zmanjšali nabav
ni izdatki v podjetjih, zmanj
šala pa se je tudi stopnja za
poslenosti. Tudi potrošniki se 
ne odločajo tako pogosto za 
nakupe, ki niso prav nujno po

trebni, istočasno pa se je zmanj
šalo tudi povpraševanje po ne
premičninah. Statistični uradi 
so te podatke objavili pred krat
kim, ekonomisti pa ne izključu
jejo možnosti, da je realno sta
nje še bolj negativno, kot ga 
prikazuejo statistike. Nekateri 
izmed najvidnejšnih ekonomi
stov v Združenih državah Ame
rike trdijo, da bo rast bruto not
ranjega proizvoda v drugi po
lovici leta 2001 padla za 1%, 
nakateri pa so še bolj črnogle
di, saj primerjajo ameriške te
žave z recesijo, ki je trenutno 
na Japonskem, in napovedu
jejo, da jima bo kmalu sledila 
tudi Evropa. Istočasno so po
stavili tudi nova predvidevanja 
za ekonomsko rast v letu 2002. 
Vsi najvidnejši ekonomisti tr
dijo, da bo letna rast svetovne
ga gospodarstva precej manj
ša od načrtovane.

Ne moremo pa mimo dej
stva, da je bilo leto 2001 za bor
zne operaterje najbolj negativ
no leto zadnjih poslovnih dob: 
95% investicijskih skladov pri
kazuje izredno velike izgube, pa 
tudi povpraševanje po vredno
stnih papirjih seje zmanjšalo za 
več kot polovico v primerjavi z 
letom prej. Čeprav vsi napove
dujejo zelo velike težave in vse 
večje ekonomske probleme, 
marsikateri izvedenec svetuje 
varčevalcem, naj kupijo delnice 
in naj povečujejo delež delnic 
v svojih portfeljih. Statistike ka
žejo, da je navadno najbolj ne
gativen mesec v letu prav sep
tember, stanje pa se nato v ok
tobru nekoliko izboljša. V nego
tovem političnem trenutku pa 
bi bilo težko pričakovati kak
šne posebno pozitivne rezulta
te. Za enkrat pa je tržišče v sta
nju pripravljenosti. Borzni ope
raterji v glavnem čakajo, kaj 
se bo zgodilo na političnem in 
diplomatskem prizorišču, šele 
nato se bodo odločili, katere 
vrednostne papirje bi bilo ko
ristno kupiti.

TEČAJ ZA
KMETIJSKE
PODJETNIKE

Deželna zakonodaja pre
dvideva vse od leta 1988 us
trezno strokovno usposoblje
nost kmetijskih podjetnkovza 
pridobivanje raznih deželnih 
prispevkov in podpor.

Ta pogoj je potrjen tudi v De
želnem načrtu za razvoj pode
želja, ki je stopil v veljavo 
15.12.2000. Za zadostitev 
temu pogoju morajo intere
senti dokazati, da so strokov
no usposobljeni na osnovi štu
dijske diplome (dokončan štu
dij agronomije, veterine ali višje 
kmetijske šole) oziroma z us
pešno opravljenim tečajem iz 
splošnega kmetijstva s strani 
pristojnih deželnih organov. 
Dežela prizna tečaj, le če ga 
organizira za to pooblaščen 
zavod, med katere spada Slo
venski deželni zavod za po
klicno izobraževanje.

Program tečaja, ki traja naj
manj 150 ur, je zelo obširen in 
zajema celotno ekonomsko - ag
ronomsko tematiko, ki zade
va upravljanje kmetijskega ob
rata. Kmečka zveza vabi zato 
zainteresirane kmete, še pose
bej mlade, da se vpišejo na 
tečaj. Obiskovanje nudi mož
nost obogatitve, poglobitve in 
posodobitve strokovnega in 
poklicnega znanja, karje izred
no koristno v današnjem ča
su, ko zahteva upravljanje kme
tijskega obrata vnašanje stro
kovnih ter tehnoloških inova
cij, poleg tega pa stalno poklic
no izobraževanje.

Pri tem ne gre seveda po
zabiti, da diploma, ki jo  prido
bijo obiskovalci z uspešno op
ravljenim končnim izpitom, nu
di možnost pridobivanja de
želnih prispevkov in je zato, še 
posebej mladim kmetijskim 
podjetnikom, nujno potrebna.

Slovenski deželni zavod za 
poklicno izobraževanje, ki je 
uspešno pripravil že vrsto teh 
tečajev, namerava, seveda ob 
zadostnem številu vpisanih, 
organizirati tudi za šolsko leto 
2001/2002 omenjeni tečaj.

Glede na to, da traja tečaj več 
mesecev, želi Zavod začeti s pre
davanji čimprej, po možnosti 
že v mesecu oktobru, da ne bi 
prišlo do prenatrpanega urni
ka. Zato vabi Kmečka zveza vse 
interesente, da se nemudoma 
vpišejo na tečaj na sedežu Za
voda (ulica Ginnastica, 72-te 
lefonska številka 040 566360) 
ali v uradih Kmežke zveze (uli
ca Cicerone, 8 - telefonska šte
vilka 040 362941).

«3u iun iu«
M A R A  PETAROS

Naša sodelavka odgo
varja na vprašanja o uved
bi evra. Bralce vabimo, naj 
nam posredu je jo  svoja 
vprašanja glede nove va
lute po e-mailu, faksu, tra
dicionalni pošti ali telefo
nu; mi bomo to posredo
vali naši sodelavki.

Vpr.: "Rada bi vedela, kako 
naj se ravnamo s poštnimi bo
nusi (Buono Postale), ki so v 
lirah: je  bolje, da jih  pretvori
mo v evre v času do konca pri
hodnjega februarja ali pa da

jih  pustimo takšne, kot so, in jih  
ho pošta izplačala v evrih tudi 
v kasnejšem času? Na pošti so 
nam svetovali, naj jih  pustimo 
kar v lirah. Ali je  to modro?"

Odg.: Na pošti so vam sveto
vali pravilno. Poštni bonusi spa
dajo med poštne zbiralne posle 
in jih lahko po tehnični obliki var
čevanja primerjamo vezanim 
hranilnim vlogam. Varčevalec 
vloži denar na pošto za v naprej 
določen čas, ob zapadlosti pa 
mu bo pošta izplačala celotni 
znesek z obrestmi vred. Po na
vodilih Italijanske osrednje ban
ke morajo vse banke spremeniti 
hranilne vloge, tekoče račune in 
vsa pogodbena razmerja s

strankami iz lir v evre postopo
ma in to brezplačno ter avtoma
tično. Od 1.7.2001 morajo ban
ke postopoma začeti spremi
njati račune iz lir v evre. Če se 
stranke strinjajo, poteka celotno 
vodenje računa v novi skupni 
evropski valuti. Od 01.01.2002 
pa bodo banke avtomatično 
spremenile salde hranilnih vlog, 
poštnih bonusov, tekočih raču
nov iz lir v evre ne glede na to, 
če se bo stranka s tem strinjala 
ali ne. Od tega dne dalje nam 
bo banka ali pošta izplačevala 
zneske samo še v evrih. Ta ope
racija (zamenjava salda iz lir v 
evre) je za stranko popolnoma 
brezplačna in avtomatična. To

pomeni, da nam bo banka ali 
pošta sama od sebe in brez 
stroškov spremenila znesek iz 
lir v evre. Zato je vsak strah od
več. Vsi zneski, ki jih imate 
shranjene na pošti ali v banki 
v katerikoli tehnični obliki, bo
do avtomatično spremenjeni 
v evre, za gotovino, s katero 
razpolagate, pa se boste mora
li obrniti na najbližji bančni 
ali poštni urad, kjer vam bodo 
gotovino zamenjali. Vseka
kor pa bo časa za zamenjavo 
še zelo veliko. Po zadnjih na
vodilih Italijanske osrednje 
banke bomo lahko gotovino 
zamenjali do 01.03.2012, in 
to brez kakršnihkoli stroškov.

BOG ASTVO BARV NA NAŠEM VRTU

UGODEN CAS 
ZA PRESAJANJE 

DVOLETNIC
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ŠČEPEC HUMORJA V NEMINLJIVEM 
ČARU KLASIČNIH PRAVLJIC

Gledališka sezona se ni za
čela le za profesionalne gle
dališčnike, tudi odrasle in mla
dinske ljubiteljske skupine so 
z veseljem in zagnanostjo spet 
poprijele za delo in že obliku
jejo nove predstave, ki jih bodo 
ponudile v ogled letošnjo zi
mo. Nekatere so tako prizade
vne in marljive, da so že v sep
tembru stopile pred gledalce z 
novimi uprizoritvami. V ta krog 
odrskih navdušencev sodita 
dve mladinski dramski skupini 
z onstran meje, Gledališče na 
vrvici iz Nove Gorice, ki je za
čelo z delovanjem lani in ime
lo 30 ponovitev prve predsta
ve Žogica Nogica, in Gleda
liška skupina Mak, ki že peto 
sezono deluje v KD Svoboda 
iz Deskel v tesni povezavi s 
tamkajšnjo osnovno šolo. Mla
de igralce - v glavnem učence 
osemletke - obeh skupin vodi 
po senčnih, a tudi sonca pol
nih gledaliških poteh režiser 
Emil Aberšek, ki ga na Goriškem 
prav dobro poznajo ljubitelji 
gledališča. Nad dvajset let je 
stalni režijski gost v dramskem 
odseku Prosvetnega društva 
Štandrež, v zadnjem času je 
nudil svojo strokovno znanje 
tudi na novo oživeli dramski 
družini SKPD F. B. Sedej v Šte- 
verjanu. Poleg tega je dobri 
dve desetletji vodja Amater
skega mladinskega odra pod 
okriljem Primorskega dram
skega gledališča Nova Gorica,

IVA KORSIC

v katerem je svoje prve odrske 
stopinjice ubiral marsikateri 
zdaj priznani igralec PDG. Za 
Aberška se je letošnja sezona 
rodila pod srečno zvezdo, saj 
sta v tednu dni doživeli premie
ro kar dve njegovi odrski po
stavitvi, zasnovani po svetov
no znanih pravljičnih vsebinah.

(A NK O  IN METKA - 
GLEDALIŠČE NA VRVICI 
NOVA GORICA

Prvo se je v torek, 25. sep
tembra dopoldne, v veliki dvo
rani PDG predstavilo šolarjem 
Gledališče na vrvici s pravljično 
igrico lanko in Metka. Aberšek 
je nekoliko preoblikoval klasič
no pravljico bratov Grimm, ki je 
sicer že vsebovala majceno va
rianto Škufce; le-ta je nasto
pajočim junakom dodal simpa
tičnega škrata Nagajivčka in 
njegove bratce. V zasnovi, po
teku in srečnem razpletu je 
ostala nespremenjena, odvzel 
pa ji je nekaj "zlobnosti" in 
dodal socialno noto, ki je še ka
ko aktualna. Namesto hudob
ne mačehe je postavil skrbno, 
ljubečo ovdovelo mater, ki je 
ostala brez službe. Malčka ji

hočeta pomagati v stiski, ker 
sta izvedela za skriti zaklad. V 
temnem gozdu jim a poma
gajo doseči zaželjeni cilj škra
tje in čudno strašilo tetka Stra- 
hopletka. Srečen konec seve
da poplača prestane bridkosti.

Pravljična vsebina je poda
na v pestri razgibanosti; go
vorjeni del je pretkan s songi, 
ki jih je, žal, na premierski upri
zoritvi preglasila glasba (avtor 
Matej Petejan), ob zvokih ka- 
tere so mladi izvajalci tudi ple
sali po korakih koreografinje 
Tine Lozej. Ritem predstave je 
sicer mestoma nihal, vendar 
upoštevati je treba, da pre
mierska trema lahko marsikaj 
zagode. Toda drobni spodr
sljaji niso zasenčili celotne odr
ske zamisli, ki je odražala pre
cejšnjo domiselnost v režijskem 
in scenografskem oblikovanju. 
Aberšek je podpisal tudi scen
sko zasnovo, ki je bila zelo po
srečena v funkcionalni stilizira- 
nosti. Ob menjavi prizorov so 
igralci sami postavljali ali odv- 

! zemali scenske elemente in ta
ko ustvarjali nova prizorišča, ki 
so zadobila skrivnostne obrise 
ob poigravanju luči in sence. 
Svoj delež so pri predstavi ime

li tudi lepi kostumi pisanih barv 
Nevenke Tomaševič. Da ni bilo 
zastoja med izvajanjem, sta po
skrbela vodja predstave Žiga 
Aberšek in tehnični vodja Zor
ko Kenda. Dobro so se izkaza
li vsi igralci: Manca Kodermac 
(Metka), Nejc Cijan (Janko), Ur
ška Glavan (mama), Nika Me
link (čarovnica), Katja Stanič 
(škrat), Katarina Kogoj (mačka), 
Ana Žbona (Nagajivček), Nina 
Luin (tetka Strahopletka), Maja 
Orel (palček Sladkosned), Peter 
Lipar (vodja palčkov). Premie
ro je spremljal gledališki listič v 
originalni obliki trikotnika.

SNEGULJČICA - GLEDALIŠKA 
SKUPINA M A K  DESKLE

Sočasno s to predstavo, ki so 
jo mladi Novogoričani postavlja
li približno leto dni, se je pod A- 

! berškovo taktirko v gledališki 
skupini Mak v Soški dolini v Des
klah rojevala druga, vsem otro
kom dobro poznana pravljica 
Sneguljčica. Čarobno vzdušje je 
v nedeljo, 30. septembra popol
dne, napolnilo okusno obnov
ljen Kulturni dom v Desklah, ko 
so se na odru pojavili mladi ig
ralci Tina Maffi (Sneguljčica), 
Karin Rutar (kraljica), Dijana Ga
lič (Gašperček), Maja Krpan

(kralj), Luka Mlekuž (kraljevič), 
Kristina Cigoj, Nena Štendler, 
Suzana Šuligoj, Andreja Colja, 
Edisa Paloš, Sergeja Lokar, Tja
ša Drešček (palčki), Barbara O- 
zebek, Maruša in Ana Tinta 
(dvorjani). V Aberškovi režiji je 
pravljični splet Sylvie Kammer- 
man zadobil novo svežino in 
svetlejši, včasih prijetno humor
ni nadih, tako da so nekateri 
temnejši trenutki bili manj straš
ljivi in bolj sprejemljivi za naj
mlajše gledalce. Po žalostnih 
dogodkih se je takoj oglasila 
vedrina prebrisanega Gašper- 
čka, ki se je znal izmazati iz vsa
ke zagate in v katerega se je 
spretno in sproščeno vživela Di
jana Galič in bila z njim gonilo 
uprizoritve. Odrski prikaz je v 
Aberškovi režijski zamisli stekel 
brez nepotrebnih zastojev. Če
prav se je pri igralcih opazila 
nekakšna različna stopnja odr
skega "znanja", so se ujeli in 
vsak je dosledno speljal svojo 
vlogo. Pravljični prikaz je ne
kajkrat zahteval menjavo sce
ne. To težavo je Aberšek spret
no rešil s panoji, ki so predstav
ljali kraljevo sobano na eni stra
ni, po zasuku pa so se na dru
gi pojavila grčava debla dreves

v temni hosti. Zelo premišljeno 
so sceno poslikali člani likov
nega krožka OŠ Deskle z men
torico Aldo Zimic-Ozebek. Tu
di v tej igri, sicer v nekoliko 
manjši meri, je bila prisotna 
glasbena oprema (avtor glasbe 
Radovan Kokošar), ki je sprem
ljala dogajanje in songe. Pred
stava je nedvomno zadobila 
čarobni blišč tudi zaradi čudo
vitih kostumov, zamišljenih in 
sešitih s posebno pažnjo na 
odtenke barv in "dragocene" 
našitke. Za to gre vsa zasluga 
kostumografinji Svetlani Žni
darčič. Pri uresničitvi predsta
ve sta pomagala še mentorica 
Mojca Petelin in oblikovalec 
luči ter tehnični vodja Aleksan
der Žnidarčič.

Uprizoritvi sta doživeli to
pel sprejem in bosta osrečili 
male in večje gledalce, saj ju 
prevevata poetična toplina, pa 
tudi kapljica humorja na pra
vem mestu. Pri obeh je sode
lovalo veliko mladih, ki s potr
pežljivo vztrajnostjo režiserja 
Aberška spoznavajo gledališki 
svet z odprtostjo svojih mla
dih src. Tudi če ne bodo nikdar 
stopili na igralsko pot, bodo 
gotovo cenili dramsko umet
nost in postali zvesti obisko
valci gledaliških dvoran, ker so 
se z gledališkim delom tesno 
srečali, se ob njem trudili, a 
tudi uživali ob zasluženih us
pehih.

B A N I' A C K ICO L A 
K M E*" K \  BANK \

resničnim veseljem do odboj
ke", kot je poudaril predsednik 
ŠZ Olympia Ivo Špacapan.

Pri take vrste turnirjih seve
da ni pomemben končni rezul
tat, ampak predvsem sodelo
vanje, športni užitki in namen ta
kega športnega srečanja, ki je 
iz leta v leto poklon nekdanje
mu igralcu in prijatelju Igorju 
Povšetu.

Odbojkarice vseh treh prija
teljskih klubov so pripravile lep 
športni praznik, na koncu so 
slavile domačinke, ki so imele 
tudi najboljšo igralko v svojih 
vrstah. To je bila Michela Fra-

giacomo, ki ji je oče Igorja Pov- 
šeta in naš cenjeni sodelavec 
Janez Povše (na sliki) izročil 
poleg pokala za najboljšo eki
po tudi pokal za najboljšo ig
ralko turnirja.

‘ P O P R A V E K

Prejšnji teden je v članku o 
mladih, ki so obiskali Frizijo, 
prišlo do tiskarskega škrata; 
napačno smo zapisali ime av
torice, ki se pravilno imenuje 
Lavinia in ne Levinia. Mladi so
delavki se opravičujemo.

ZAČETEK NOVE SEZONE TUDI 
ZA NAŠE NAJMLAJŠE!

3. MEDNARODNI ODBOJKARSKI 
TURNIR IGOR POVŠE

T re n u te k  s 3- M e dn a ro dn e g a  tu rn ir ja  Ig o r  Povše

Tudi čas počitnic se je izte- 
kel, je zapisano v sporočilu, ki 
nam ga je poslala trenerka 
športnega združenja Olympia 
Damjana Češčut. S tem je mi
slila seveda "športne počitnice" 
vseh tistih otrok in šolarjev, ki 
bodo ali pa so že pričeli z vad
bo in raznimi treningi.

Kot smo že obširno predsta
vili delovanje ŠZ Olympia v 
prejšnih številkah našega ted
nika, so letos pri Olympii zgled
no poskrbeli za telesno vadbo 
prav najmlajših otrok, vseh ti
stih, ki se šele dobro podajajo 
v svet športa. V vse telovadne 
tečaje, ki jih letos prireja Olym- 
pia za najmlajše, se je vpisalo 
nadpovprečno število otrok, kar 
je seveda najprej obveza za 
športno združenje in takoj za
tem seveda tudi veliko priz
nanje, da so na pravi poti, saj je 
izjemnega pomena to, kdaj 
otroci začno s športnim udej
stvovanjem. Vsem, ki bi radi še 
vpisali otroke v Olympiine te
lovadne tečaje, povejmo, da je 
najbolje, če pokličejo na tele
fonsko številko 335 5952551; 
odgovorila vam bo trenerka 
Damjana češčut, ki tudi priprav
lja in vodi večino tečajev.

Sicer pa so že v torek, 2. t.m., 
začeli z vajami vsi tisti otroci, 
ki bodo hodili vadit minivolley, 
odbojko za najmlajše. Trener
ka Vanja Černič bo s skupino 
trenerjev sekcije ritmike in orod
ne telovadbe uvedla mlade v 
odbojko. Pri vajah bodo otroci 
spoznali osnove ritmike, mo
torične elemente in osnovne e- 
lemente akrobatike, osnove to
rej, ki so podlaga vsakega špor
ta in tudi odbojke. Treningi za 
minivolley bodo vsak torek in 
četrtek od 16.30 do 18. ure.

Danes, v četrtek, 4. t.m., pa 
bodo s treningi pričeli deklice 
in dečki sekcije športne gimna
stike in športne ritmične gim
nastike pod vodstvom izkuše
nih športnih trenerjev, ki se s 
tem športom ukvarjajo že vr
sto let. Mija Ušaj - Češčut bo 
sledila deklicam, dečke pa bo 
vodil novogoriški trener Dušan 
Gabrijelčič, ki je bil mladinski 
in članski državni prvak v šport
ni gimnastiki. Treningi bodo v 
ponedeljkih in četrtkih od 15. 
ure do 16.15. Organizatorji po
udarjajo, da je program celo
letnih vadb že izdelan, skupini 
pa se bosta pripravljali za jav
ne nastope.

Že jutri, v petek, 5. oktobra, 
pa bodo začeli ob 15. uri vadi
ti predšolski otroci v skupini 
Gymplay. V skupino je prijav
ljenih že 15 otrok, vadili pa bo
do vsak torek in petek med 14. 
in 15. uro. Za prevoz otrok iz 
vrtcev v telovadnico je poskrb
ljeno, vadila pa bo trenerka

Damjana Češčut s skupino va
diteljic.

Prav tako jutri, v petek, 5. t.m., 
se bo v telovadnici Olympie 
začela prva vaja skupine hip- 
hop-funky športno plesne sku
pine HIP-HOP, ki je že lansko 
leto deosegla lepe uspehe in 
požela veliko odobravanja s 
svojimi nastopi. Treningi te sku
pine bodo vsak torek in petek 
od 15. ure do 16.15. Tudi to sku
pino bo vodila trenerka Damja
na Češčut; letošnja novost pa 
je tudi dejstvo, da je bila ta sku
pina letos septembra uradno 
tudi predstavljena na občnem 
zboru pokrajinske Italijanske 
zveze športnega plesa F.I.D.S.

Vsem tistim, ki še niste trd
no prepričani, ali bi poslali svo
je malčke na treninge ali ne, or
ganizatorji sporočajo, da je mo
žen ogled treningov in seveda 
tudi vpis otrok kar v telovadni
ci na Drevoredu 20. septembra 
med urami vaj.

JURIJ PALJK

Minuli teden je potekal v Go
rici v organizaciji Športnega 
združenja Olympia že tretji 
mednarodni odbojkarski turnir 
v spomin na prerano umrlega 
Olympiinega odbojkarja Igor
ja Povšeta.

Kot je poudaril v nagovoru 
igralkam, ki so nastopile na tur
nirju in številnemu zbranemu 
občinstvu predsednik športne
ga združenja Olympia Ivo Špa
capan, je turnir posvečen spo
minu mladega Igorja Povšeta, 
"ki se ga vsi radi in z veseljem 
spominjamo. Igor, ki nas je pre
rano zapustil pred nekaj leti, je 
bil izjemno občutljiv in rahlo
čuten fant, ki je bil vedno pri
pravljen pomagati drugim in je 
bil v našem športnem združenju 
najprej odličen športnik in nato 
aktiven odbornik. Turnir, ki je 
njemu posvečen, prirejamo, da 
bi se ga na ta način spomnili, kaj
ti v vseh nas je zapustil nena
domestljivo praznino."

Letos so na 3. Madnarodnem 
odbojkarskem turnirju v spo
min Igorju Povšetu nastopili 
trje ženski odbojkarski klubi, in 
sicer klub iz Belluna, ki nasto
pa v B2 italijanski ligi, klub Hit 
iz Nove Gorice in prvič tudi 
novi goriški klub Govolley-Si- 
derimpex, ki je nastal z združi
tvijo ekip OK Vala in Olympie.

Kot smo v našem tedniku že 
pisali, je novo ustanovljena žen
ska odbojkarska ekipa nastala 
zato, da bi združena ekipa do
segala boljše rezultate; je pa tu
di sad sodelovanja obeh klubov, 
kar kaže tudi na današnjo po
trebo po sodelovanju in to vse 
"v duhu, ki nas združene vodi 
k novim izzivom s skupnim in
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žuje in krepi jezik. Tudi Marjan 
Sturm kot predsednik Zveze 
slovenskih organizacij je pou
daril, da sta izobraževanje in 
znanje danes, v času presega
nja meja in predsodkov, pred
pogoja za uspešno integracijo 
v evropske procese. Celovški 
župan Harald Scheucher je oz
načil Mohorjevo družbo kot us
pešno in močno ustanovo, ki 
služi veri, znanju in sožitju med 
različnimi. Občinstvo je s pose
bnim zanimanjem pričakovalo 
poseg deželnega glavarja Hai
derja; ta se je izkazal za spret-

Msgr. Franc K ram berger

ŽLAHTNO POSLANSTVO

nu, je dejal, saj se je razrasla v 
mogočno drevo. "Kmeta je uči
la umnega gospodarjenja, od
pirala je znanstvena obzorja." 
Oblikovala je duhovno podobo 
slovenskega naroda, po njeni 
zaslugi smo Slovenci "v Evropi 
domačini, enakovredni drugim 
narodom". Nadživela je tri dik
tature, vsega se je rešila. Škof 
se je zaskrbljeno vprašal, ali bo 
znala "izkoristiti ta milostni tre
nutek, ko sta slovenski um in

cem nekaj pomenljivih misli. 
Založbe so več kot le proizvajal
ci knjig, je rekel; so intelektual
ni centri, ki privlačujejo. Mohor
jeva se je razvila v kakovostno 
založniško hišo, skrbi za šol
stvo, prireditve, za posredova
nje kulture. "V interesu avstrij
ske vlade je, da se okrepi sta
tus narodne skupnosti... Mo
horjeva je bistveno prispevala 
k sožitju." Tudi predsednik dr
žavnega zbora Heinz Fischerje 
poudaril politični pomen prire
ditve, ko se je javno razveselil 
prisotnosti slovenskega predse
dnika Kučana. "S tem se izpo
stavljajo načela dobrega sose
dstva, gradnje mostov, univer
zalnosti." Pohvalil je napore v 
smislu sožitja in dvojezičnosti 
kot skupnega bogastva ter po
žel bučen aplavz, ko je povedal: 
"Ni bolj ali manj pomembnih 
narodov; delovati hočemo po 
načelu absolutne enakopravno-

Zato so tri sestrske družbe 
želele z osrednjo prireditvijo v 
Celovcu prejšnji petek, 28. sep
tembra, primerno obeležiti vi
soki jubilej, praznovati častitlji
vi rojstni dan za vse Slovence 
dragocene ustanove. V Mohor
jevi hiši v središču koroškega 
glavnega mesta, kjer imajo se
dež založba, knjigarna, Koroška 
kulturna zveza, Slomškov dom 
za dijake, Ljudska šola, Otroški 
vrtec, Enotna lista, Radio Koro
tan, Nedelja, Pastoralni center 
sv. Cirila in Metoda, Katoliška 
akcija, Dušnopastirski urad itd., 
je bila že zjutraj na ogled raz
stava slik Valentina Omana, 
Gustava Januša in Zorana Mu
šiča. V zgodnjih popoldanskih 
urah pa se je v dvorani začela 
proslava z bogatim kulturnim
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državna sekretarka Magdalena 
Tovornik, predsednika osred
njih organizacij koroških Slo
vencev Bernard Sadovnik in 
Marjan Sturm, pa še veliko zna
nih osebnosti iz političnega, 
kulturnega in cerkvenega sve
ta. Omenimo tudi predsednike 
treh založb, in sicer Jožeta Pla
ninška (Celje), Jožeta Kopeini- 
ga (Celovec) in Oskarja Simči
ča (Gorica). Med občinstvom 
smo z veseljem videli tudi lepo 
število sotrudnikov Goriške 
Mohorjeve družbe in zamejcev.

Mohorjeva kot najstarejša 
slovenska založba se je v zad
njem poldrugem stoletju prila
gajala časom in hkrati ohranila 
svojo identiteto, je ugotovil dr. 
Koren; s svojimi temeljnimi na
čeli (slovenstvo, krščanstvo in 
svoboda duha) je bila trn v peti 
totalitarnim režimom. V Avstriji 
je utrdila svojo gospodarsko in

izmed slovenskih identitetnih 
simbolov, znamenj slovenske 
ustvarjalne odličnosti, ki nas je 
enakovredno umestila v evrop
sko kulturo". Tudi zato je z vese
ljem sprejel predlog o podeli
tvi visokega državnega odliko
vanja Zlatega častnega znaka 
svobode RS Mohorjevi; obe
nem pričakuje, da bodo mohor- 
jani "pri opravljanju svojega 
poslanstva neutrudni tudi v pri
hodnje."

S pesmijo Večnostna Drava 
(besedilo Alojza Rebule, glasba 
Jožeta Ropitza), ki sta jo skup
no zapela MePZ Gallus in 
MePZ Sele, se je končalo urad
no slavje ob rojstnem dnevu 
"velike slovenske dame". Praz
novanje seje nadaljevalo na le
pem Mohorjevem vrtu, kjer so 
se res številni udeleženci, pripa-

A n ton  Koren

sporedom, ki ga je v slovenščini 
in nemščini povezovala Mira 
Grotschnig-Einspieler. Kratek 
zgodovinski vpogled v pestro 
zgodovino treh družb, še zlasti 
celovške, je prek podob posre
doval uvodni video posnetek, 
nakar je direktor Mohorjeve iz 
Celovca, ki se je v zadnjih 50 
letih razvila v razvejano vzgoj- 
no-izobraževalno ustanovo, dr. 
Anton Koren pozdravil prisot
ne. Med temi je bilo res veliko 
uglednih gostov tako iz Slove
nije kot iz Avstrije. Prisotni so 
bili predsednik Republike Slove
nije Milan Kučan, predsednik 
avstrijskega državnega zbora 
Heinz Fischer, državni sekre.tar 
Franz Morak, krški škof in pro- 
tektor C elovške Mohorjeve Alo- 
is Schvvarz, Slomškov naslednik 
in protektor Celjske Mohorjeve 
mariborski škof Franc Kramber
ger, deželni plnvar Jorg Haider,

Bernard Sadovnik

idejno samostojnost ter posta
la pravi most med Avstrijo in 
Slovenijo. Z vstopom slednje v 
Evropsko zvezo pa se odpirajo 
nove možnosti udejstvovanja in 
sodelovanja.

Slavnostni govor (v celoti ga 
objavljamo na 3. strani) je imel 
tržaški pisatelj Alojz Rebula, ki 
je zaželel, da bi "Mohorjeva 
družba med slovenskimi založ
bami poleg primata starosti o- 
hranila primat duha: ostala naj 
bi, kar je bila teh 150 let, žarišče 
smisla slovenskemu narodu in 
slovenskemu človeku". Po glas
benem utrinku mešanega pev
skega zbora Sele je spregovoril 
predsednik Narodnega sveta 
koroških Slovencev Bernard Sa
dovnik; poudaril je temeljni po
men slovenske knjige, ki izolira-

Marjan Sturm

nega govornika, ko je ugotav- 
Ijal, da lahko danes gledamo na 
prihodnost z optimizmom, saj 
moramo "odkrivati skupnost, ki 
naj premaga katastrofe totali
tarnih stranpoti prejšnjega sto
letja." Mohorjeva ima pomem
bno nalogo, je nadaljeval Hai
der, pri gradnji mostov, sožitju, 
spodbujanju vzajemnega razu
mevanja. "Smo v fazi konstruk
tivnega dialoga, potrebnih je 
veliko majhnih korakov".

Potem ko je Komorni zbor 
Ave odpel nežno Pa se s Uš', je 
stopil pred mikrofon maribor
ski škof msgr. Kramberger. Za 
Mohorjevo družbo velja evan
geljska prilika o gorčičnem zr

Jorg Haider

i srce svobodna, žal prepogosto 
prazna." V tem času je njen gla
vni izziv skrbeti za omiko, srč
no izobrazbo. Zato je družbi za
želel veliko preroškega duha in 
tesnejše sodelovanje med tre
mi vejami. Tudi govor krškega 
škofa msgr. Schvvarza so udele
ženci prireditve sprejeli s poseb
no toplim aplavzom, še poseb
no zato, ker ga je prebral v slo
venščini. Mohorjevi se je zahva
lil za vse, kar je v 150 letih stori
la, zvesta oporoki soustanovi
telja bi. Slomška, za rast vere in 
omike slovenskih vernikov in 
vseh Korošcev.

Po narodni pesmi iz Doline 
Rož, ki jo je še enkrat zapel zbor 
Ave, je spregovoril državni se
kretar za umetnost Franz Mo
rak in namenil koroškim Sloven

Msgr. A lo is Schwarz

sti. Dejstvo, da se je kdo prej 
vključil v EZ, mu ne daje nobe
ne prednosti".

Se enkrat je zadonela pe
sem, tokrat je bil na vrsti ansam
bel Drava. Nato je prek video 
posnetka nastopil s pozdravno 
poslanico zvezni predsednik 
Thomas Klestil. Ta je omenil ju
bilej kot pomemben kulturni in 
politični dogodek. "Mohorjeva 
si je ustvarila pomembno me
sto na eni in drugi strani Kara
vank". Za njen kakovostni trud 
na področju izdajanja knjig, izo
braževanja in šolstva se je za
hvalil odgovornim v imenu av
strijske republike. Veliki pomen 
in tudi v našem času aktualno 
vlogo Mohorjeve je s svojo pri
sotnostjo in besedami potrdil 
predsednik RS Milan Kučan 
(govor objavljamo v celoti na 3. 
strani), ki je dejal, daje "Mohor
jeva družba bila in ostaja eden

dniki starejših in mlajših gene
racij, še naprej skupno veselili 
dogodka. Mohorjeva družba 
konec koncev ostaja mlada, ker 
je vedno rastla iz svežih kore
nin in v stalni povezanosti z lju
dmi. Če smo dočakali ta njen 
visoki jubilej, gre zasluga v prvi 
vrsti idealistom, ki so skozi de
setletja verjeli v smisel svojih 
prizadevanj in jim je še danes 
pri srcu ne le slovenski jezik, 
ampak prav vsak slovenski člo
vek, ki živi doma ali po svetu. 
Zato naj mohorjevke še naprej 
"um in srce in voljo" razsvetlju
jejo in žlahtnijo! Zvesti luči, ki 
jo je prižgal bi. Slomšek, naj tu
di današnji zavzeti mohorjani 
na Primorskem, Koroškem in v 
Sloveniji z veliko vero v prihod
nost ohranjajo žive besede bla
ženega škofa: "Da, jaz upam in 
upam, da bo tudi iz naše srede 
lep sad Slovencem izzorel, lep 
sad učenosti, od katerega se bo 
mladi rod slovenski oživil."

KAKO DO...
Vse tako predložene kandi

date bi zapisali na posebno gla
sovnico in vsak volivec bi lahko 
izbiral med tako "manjšinsko" 
glasovnico in običajno glasov
nico za ostale stranke in koali
cije. Če bi "slovenski kandida
ti" prejeli skupno vsaj pol od
stotka vseh veljavnih glasov, bi 
bil izvoljen tisti med njimi, ki bi 
imel največ preferenc.

Slovenska skupnost je pre
dlog- kljub nekaterim pripom
bam - pozdravila, saj v bistvu 
spominja na njen predlog iz
pred nekaj let. Podprla jo je tudi 
Marjetica. Levičarske stranke, 
skrajna desnica, a tudi sloven
ske komponente levih strank pa 
glasno nasprotujejo temu pre
dlogu, češ da uvaja preštevanje 
manjšine, etnično opredeljeva
nje, getizacijo Slovencev, pre

prečevanje slovenskim voliv
cem, da sodelujejo pri obliko
vanju koalic ij in določanju 
predsednika, omejevanje mo
žnosti izvolitve več svetoval
cev, zapostavljanje Slovencev 
v okrožjih, kjer so številčno

i šibkejši, ipd.
Možnosti za zagotovitev za

jamčenega zastopstva je več. V 
Sloveniji imajo Italijani in Mad
žari za izvolitev zajamčenega 
parlamentarca na voljo po dve 
glasovnici: splošno in "manjšin
sko", podobno zgoraj opisani. 
Nekateri predlagajo posebna 
volilna okrožja v pretežno slo
venskih krajih. Prej omenjeni 
volilni predlog "36 svetovalcev" 
je predvideval tako imenovani 
" lad inski sistem", ki ostaja 
nekakšna alternativa "Zoppola- 
tovemu predlogu". Po njem bi 
za stranke veljal 5-odstotni vo
lilni prag, ki bi manjšim, tudi 
narodnomanjšinskim strankam 
torej vnaprej zapiral pot v dežel

ni svet. Slovenski kandidati na 
posameznih strankah pa bi 
lahko uradno izrazili svojo na
rodnostno pripadnost. Če bi 
nihče izmed njih ne bil izvoljen 
po običajnem postopku, bi ti
sti Slovenec, ki bi na listi katere 
izmed "pripuščenih" strank do
segel več preferenc kot sloven
ski tekmeci na ostalih listah, 
izpodrinil zadnjega izvoljenega 
strankarskega tovariša in tako 
prišel v deželni svet.

i Zakaj je "Zoppolatov pred
log" ob nekaterih nujnih popra
vkih boljši od "ladinskega"? 
Zato, ker imamo resnično za
jamčeno manjšinsko zastop
stvo le takrat, če volilni meha
nizem upošteva manjšino kot 
subjekt, in torej slovenske kan
didate predlagajo Slovenci, ne 
pa milostno izbira kaka vsedr
žavna stranka ali koalicija; če 
imajo volivci možnost, da izbi
rajo med različno usmerjenimi 
kandidati; če so pogoji za izvo

litev za manjšino razumno o- 
lajšani.

Pri "Zoppolatovem predlo
gu" bi bilo treba odpraviti loče
no glasovnico, ker ni potrebna 
in ni primerna (zakaj bi se mo
rali Slovenci dodatno in javno 
opredeljevati tako pred obla
stmi kot pred narodnostnimi, a 
tudi ideološkimi nestrpneži?). 
Manjšinski kandidati so lahko 
mirno zapisani na splošni gla
sovnici. Možno bi bilo tudi, da 
bi se posamezno povezali s tem 
ali onim predsedniškim kandi
datom, tako da bi - kot ostali 
volivci - sodelovali tudi pri širših, 
"večinskih" izbirah. Po izvolitvi 
pa bi se lahko, če bi želeli, po
vezali s to ali ono koalicijo, kar 
je iz izkušenj v Republiki Slove
niji prav dobro znano.

Model namreč spoštuje plu
ralizem v manjšini. Skupine vo
livcev lahko predlagajo vsaka 
svojega, drugače usmerjenega 
kandidata, tako da lahko voliv

ci sproščeno izbirajo. Resje, da 
se prekine volilna solidarnost 
med Italijani in Slovenci, ki je 
toliko našim ljudem pri srcu, 
vendar le začasno in zaradi nuj
nosti, da se manjšini zagotovi 
možnost, da je subjekt. Morali 
pa bi še določiti, da se tudi pre
dlagatelji predstavijo kot pripa
dniki slovenske manjšine, da se 
čimbolj izognemo možnim zlo
rabam Slovencem nasprotnih 
sil. Tudi omejitev glede števila 
izvoljenih Slovencev ne bi sme
lo biti. Če bi seznam slovenskih 
kandidatov zbral toliko glasov, 
da bi lahko dosegli več sveto
valcev, bi moralo biti logično, 
da jih je pač toliko izvoljenih, 
drugače pa bi nastopila varo
valka o vsaj enem izvoljenem.

"Predlog 36 svetovalcev" je 
veliko bolj omejevalen, saj et
nične stranke vnaprej izključuje 
z visokim vstopnim pragom, 
slovenske kandidate pa izbirajo 
italijanske stranke na podlagi

svojih računov. Število prefe
renc lahko poleg tega prevesijo 
italijanski volivci na podlagi 
strankarske discipline. Ne le 
načela, temveč izkušnje zadnjih 
let nas svarijo, da se tu bolj kot 
volja manjšine uveljavlja volja 
politično in narodnostno moč
nejšega.

Nekateri seveda živijo na 
račun sistemov, ko so ljudje pri
siljeni, da izbirajo "manjše zlo", 
da glasujejo pod težo odgovor
nosti, da ima le ta ali ona stran
ka oz. kandidat "realne možno
sti", ipd. Če se zdaj izbira nov 
volilni sistem, pa bi bilo prav, da 
bi težili po najboljšem za manj
šino in da bi s polemikami ne nu
dili oblastem izgovora, da sami 
Slovenci nočemo zajamčenega 
zastopstva. Dovolj poučno je 
bilo zatrjevanje, da ne zahteva
mo vrnitve Narodnega doma, 
ki jo je poročevalec Maselli pr
votno zapisal v zaščitni zakon!


